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MESEC D O B R E G A  
- T I S K A

■ V tem času se zaključuje mesec dobre
ga tiska, saj že dolgo let prav v mesecu januarju obhajamo to 
praznovanje. Danes govorimo navadno o dobrem tisku, ki 
seveda temelji na določenih vrednotah. Pred leti smo v janu
arju praznovali mesec katoliškega tiska in tako tudi širili ta 
tisk po cerkvah. To se sicer dela tudi danes, čeprav tega vzde
vka navadno ne uporabljamo več. Vsi pa vemo, da so tako 
naš tednik kot izdaje Goriške Mohorjeve družbe ali pa otroška 
revija Pastirček, kulturna revija Mladika in za beneške Slo
vence časopis Dom, vsi osnovani na temeljnih vrednotah kr
ščanstva in slovenstva. To je zlasti za naš manjšinski prostor 
izredno važno, da s tem poudarjamo vlogo slovenske tiskane 
besede ter načela, ki temu tisku botrujejo.

V Parizu obstaja Dom dobrega tiska (La Maison de la bon- 
ne presse), ki tudi s svojo veliko tradicijo (omenimo naj samo 
znani katoliški dnevnik La Croix -  Križ) odraža francoski 
kulturni in socialni svet, ki predstavlja katoliški tabor. Pri 
nas se je podoben tisk začel v prvi polovici 19. stoletja, ko je 
zlasti naš blaženi škof Anton Martin Slomšek postavil temelje 
tej tiskani slovenski besedi in je z ustanovitvijo Družbe sv. 
Mohorja dal trajni pečat naši kulturi. Omenimo naj še njego
ve Drobtinice, kulturno revijo, ki je ob Jeranovi Zgodnji Da
nici odigrala zgodovinsko vlogo v slovenski verski in kultur
ni zgodovini. In Slomškove besede nam kažejo predvsem 
iskreno ljubezen do materinega jezika, ki je bil v njegovem 
času ogrožen po nemških (in nemškutarskih) poskusih, kot 
je, recimo, v našem času in prostoru pri nas to povzročala ita
lijanska premoč in večina. Tako lepo piše naš svetniški škof: 
Med vsemi jeziki mora b iti Slovencem najljubši naš materin
ski jezik. In prav s tem (kot z znanim rekom Sv. vera bodi 
nam luč, materin jezik pa ključ do zveličavne omike) je vse to 
najlepše sam dokazal s svojim delom, tudi časnikarskim.

Naš čas ima seveda svoje zahteve in pričakovanja. Smo v 
letu 2000 in moramo zato tudi mi sami zasledovati tok časa 
in potrebe naše dobe. Tisk je danes že nekje prerasel v sodob
ne tehnike (fax, e-mail, internet), vendar pa je še vedno ohra
njen tudi v tradicionalni obliki. Vsekakor bo tudi v novem 
tisočletju naša beseda v taki ali drugačni tehniki ostala to, 
kar je, in prav na nas vseh je, da k temu pripomoremo.

Slovenski tisk in mediji nasploh danes nadaljujejo slavno 
tradicijo preteklosti, ki smo jo prej omenili. Časi so seveda 
drugačni, vrednote pa se ne spremenijo. Zato moramo tudi 
danes s sodobnimi prijemi med naše ljudi. Naš tisk vsekakor 
zasluži, da ga vsestransko podpremo in razvijamo. Še poseb
no danes, ko se prav v tem času bije v Rimu bitka za našo za
ščito, ki mora biti tudi zaščita naših sredstev obveščanja ter 
svobode in demokracije, obenem pa tudi duhovnih vrednot.

Naš slovenski primorski tisk (ki ga imenujemo dobrega v 
prej omenjenem smislu) se lahko ponaša po tem, da lepo zdru
žuje krščansko in nacionalno misel. In to brez kakih pretira
vanj tako v verskem kot v narodnem smislu. Tu lahko pritr
dimo razmišljanju filozofa Franceta Vebra, ki v svojem delu 
Nacionalizem in krščanstvo že v uvodnem delu išče stičnih 
točk, ki se v modernem času kažejo pri slovenskem narodu. 
To je naš mislec lepo uvidel v delu in misli Janeza Evangeli
sta Kreka, ko označuje njegovo osebnost, ki je glasnik "v eni 
osebi obojega, krščanske in nacionalne misli". Krek je prav 
"v svojem krščanskem stališču iskal in našel tudi zahtevno u- 
temeljitev svojega posebnega - nacionalnega čutenja in dela".

V tem duhu povezave krščanske in narodne misli torej 
lahko vidimo danes tudi vlogo in poslanstvo našega dobre
ga tiska, o katerem je tekla beseda.

ANDREJ BRATUŽ

N O T R A N J A  P O L I T I K A  V I T AL I J I

V OSPREDJU BLIŽNJE 
VOLITVE

DRAGO LEGISA

enadna sm rt bivšega 
predsednika vlade in glavne
ga tajnika Italijanske sociali
stične stranke (PSI) Bettina 
Craxija je le za nekaj dni "uti
šala" politično in strankarsko 
delovanje v Italiji. Po pogre
bu v Tuniziji, kamor se je bil 
Craxi umaknil in se tako izo
gnil aretaciji zaradi nezakoni
tega financiranja svoje stran
ke in korupcije, stranke in 
strančice nadaljujejo z živah
nimi pripravami na deželne 
volitve, ki bodo 16. aprila. Za 
sedanjo vladno koalicijo bo
do te volitve prva in tudi naj
hujša preizkušnja, za opozi
cijo pa prva priložnost, da za
da morda odločilen udarec 
sedanji vladni večini. Ne sme
mo namreč pozabiti, da bo
do na začetku prihodnjega le
ta državnozborske volitve, na 
njihov izid pa utegne prav ta
ko odločilno vplivati prav gla
sovanje sredi letošnjega apri
la, saj bo tedaj poklicanih k

volilnim žaram kakih 46 mili
jonov upravičencev.

Pomembna novost april
skih volitev bo prav gotovo 
neposredna izvolitev pred
sednika deželne vlade. Že to 
samo dejstvo sili posamez
ne politične sile k sklepanju 
volilnih zavezništev, kar v se
danjih italijanskih razmerah 
ni lahka in preprosta zade
va. Čeprav pogosto beremo 
in poslušamo, kako je padec 
komunizma pomenil tudi ko
nec ideoloških delitev in raz
prtij, moramo priznati, da gre 
dejansko za prazne besede. 
To najbolj zgovorno doka
zuje dejstvo, da je v seda
njem italijanskem parlamen
tu nad 30 političnih skupin, 
kolikor jih ni nikdar bilo v 
obdobju, v katerem so ideo
logije bile zelo močan in vpli
ven dejavnik. Na ruševinah 
krščanskodemokratske in 
socialistične stranke je na
stala kopica strank in stran
čic, kar v dobršni meri velja 
tudi za nekdanjo KPI, ki ima

danes vsaj tri politično orga
nizirane naslednike.

V političnem in strankar
skem pogledu v tem trenutku 
še najbolj pade v oči odločno 
prizadevanje Berlusconijeve
ga Pola svoboščin, da bi na 
svojo stran pritegnil čimveč 
sredinsko usmerjenih sil in tu
di Bossijevo Severno ligo (kar 
je pomembno zlasti na seve
ru države). Na obeh prizade
tih straneh odkrito priznava
jo, da potekajo pogovori, ki 
naj bi omogočili skupni na
stop ne le na deželnih, am
pak tudi na političnih volit
vah. Bivši notranji minister iz 
vrst Severne Lige Maroni je iz
javil, da bo skupni volilni na
stop odvisen od predhodne
ga programskega sporazuma, 
pri čemer naj bi imelo odločil
no vlogo vprašanje federalno 
urejene države. Seje Severna 
liga s tem že odpovedala od
cepitvi Severa od Juga, ki je 
bila dejansko ena temeljnih 
postavk njene politike?

STRAN 2

STI PE M E S I Č  PREJEL N A JVEČ G L A S O V

HRVAŠKI PREDSEDNIK BO IZVOLJEN 
V DRUGEM KROGU

Na predsedniških volitvah 
na Hrvaškem noben kandi
dat ni prejel predpisane veči
ne, zato bodo 7. februarja o- 
žje volitve, na katerih bodo 
volilci izbirali med kandida
toma, ki sta v ponedeljek pre
jela največ glasov. Po predvi
devanjih je največ glasov pre
jel kandidat Hrvaške ljudske 
stranke Stipe Mesič, ki je zbral 
dobrih 41% glasov, kandidat 
Socialdemokratske in Social- 
liberalne stranke Dražen Bu- 
diša pa kakih 28% glasov. 
Dosedanji zunanji minister 
Mate Granič, ki je bil kandi
dat še do pred kratkim vla

dajoče stranke HDZ (Hrvat- 
ska demokratska skupnost) 
je dobil le 21% glasov in je 
zato izpadel iz igre, kar velja 
tudi za ostalih šest kandida
tov. Predsedniških volitev se 
je udeležilo kakih 64% upra
vičencev, kar je po mnenju 
opazovalcev kar zadovoljivo 
število glede na izredno sla
be vremenske razmere, saj 
je v marsikaterem kraju za
padlo veliko snega, tako da 
je marsikateri volilni upravi
čenec ostal doma.

Medtem se pričakuje, da 
bo predsednik hrvaškega par
lamenta Pavletič tudi urad

no poveril Ivici Račanu, ki je 
po političnem prepričanju 
socialdemokrat in je na koa
licijski listi prejel največ gla
sov, mandat za sestavo nove 
vlade. S smrtjo Franja Tudj- 
mana in z zmago Ivice Rača
na na državnozborskih volit
vah se je končalo dolgo ob
dobje prevlade Hrvatske de
mokratske skupnosti (HDZ), 
s čimer se tudi po splošnem 
prepričanju začenja novo po
litično obdobje, v katerem 
naj bi mlada hrvaška država 
postopno vstopala v Evrop
sko zvezo.

SOLA, 
PUNČICA 
NAŠEGA 
OČESA

Ko bodo naši bralci dobili 
v roke to številko Novega gla
sa, bo rok za vpis otrok v prve 
razrede osnovnih šol in vrtcev 
takorekoč že potekel. Kljub 
temu smo bili v uredništvu 
mnenja, da moramo vpraša
nju vpisovanja otrok v šolo po
svetiti v našem časniku še ne
kaj prostora, saj smo globo
ko prepričani, da je vprašanje 
naše šole naravnost življenj
skega pomena za sam obstoj 
in za nadaljnjo vsestransko 
rast naše slovenske narodno
stne skupnosti v Italiji.

Res je sicer, da je  pomenil 
začetek vsakega novega šol
skega leta, od prvih povojnih 
let do danes, za našo narod
no manjšino hudo preizku
šnjo. Zlasti starši v mestih so 
bili pod vplivom Slovencem 
praviloma neprijaznega (po
gosto celo sovražnega) okolja, 
poleg tega je znano, da so na 
nekaterih delovnih mestih vo
dilni vtikali nosove tudi v tak
šne zadeve, kot je vpis v šolo. 
Z leti seie stanje v tem pogle
du izboljšalo, kar zadeva otro
ke iz obeh omenjenih mest, 
gotovo pa se je  poslabšalo na 
podeželju, ki je v marsikate
rem pogledu izgubilo svoj iz
ključno slovenski narodni zna
čaj. To pa negativno vpliva tu
di na vprašanje, ki je  predmet 
tega razmišljanja.

Toda dejavnik, ki še najbolj 
vpliva na stanje na naših slo
venskih šolah v zamejstvu, je 
upadanje rojstev. Družin s ko
pico otrok dejansko ni več ali 
so izjema. V tem pogledu pri
dno hodimo vštric z državo, 
v kateri živimo, saj je  znana 
tudi po tem, da ima svetovni 
višek, kar zadeva upadanje 
rojstev. Prav je zato, da izko
ristimo tudi priložnost vpiso
vanja otrok v šolo in odločno 
poudarimo, kako b i morali 
mladi pokazati mnogo več vo
lje do življenja, ne pa podleči 
raznim strahovom in bojaz
nim, ki so dejansko posledi
ca sebičnosti, ali pa se preda
jati le uživaštvu. s t r a n  2

DRAGO LEGIŠA
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V P A R L A M E N T U

S 7. STRANI

SOLA...
Prvi pogoj za gotovo priho

dnost naše slovenske šole v 
Italiji je  zdrav pogled na živ
ljenje in zaupanje v Božjo pre
vidnost, komur je  seveda da
na milost vere.

Zelo pomemben in v mar
sičem celo odločilen dejavnik 
so v šoli učitelji, vzgojitelji to
rej. Vsakdo izmed nas je  iz 
svojih šolskih let gotovo ohra
nil spomin na kakega svojega 
učitelja ali profesorja in mu je 
hvaležen za to, kar mu je "dal". 
Radi bi slišali tudi od svojih 
sinov in hčera ali od svojih 
vnukov in vnukinj besedo pri
znanja in hvaležnosti na ra
čun njihovih učiteljev in pro
fesorjev, saj bi to slednjim go
tovo odtehtalo še tako viso
ko odlikovanje.

Prvi pogoj pa je, da je  uči
telj ali profesor ne le strokov
no usposobljen, temveč da je 
tudi in predvsem vzgojitelj. 
To gotovo ni, kdor sam ne 
spoštuje ustanove, ki mu daje 
kruh, in lastnega sina ali hčer 
ima v italijanski šoli. Pozna
mo tudi nekaj takih primerov, 
ki za naše pojme pomenijo 
pravi pravcati škandal.

Razmere so se pri nas tako 
globoko spremenile, da ima
mo vedno več mešanih zako
nov. Zato nastane za prizade
te starše kočljiv problem, v ka
tero šolo naj vpišejo svojega 
otroka. Za pametne ljudi, za 
take, ki gledajo naprej, je  po 
našem izbira dejansko prepro
sta: prizadeti gotovo ne bodo 
zgrešili, če bodo svojega otro
ka vpisali v slovensko šolo, saj 
ima ta vrsto velikih prednosti 
pred italijansko, če pomislimo 
le na spekter informacij, ki se 
v naši šoli ne da niti primerja
ti s tistim v italijanski šoli. Pri
zadeti starši naj le pomislijo 
na ta aspekt vprašanja, pa bo 
njihova odločitev preprosta.

Poznamo tudi nekaj prime
rov, ko so italijanski starši svo
jega otroka kratkomalo vpisa
li v slovensko šolo, pri čemer 
velja omeniti, da gre predvsem 
za izobražence iz vrst svobod
nih poklicev. Tudi zato imajo 
naši šolniki še večje odgovor
nosti, kar zadeva vzgojiteljske 
naloge in dolžnosti.

Našo šolo moramo čuvati 
kot punčico svojega očesa! To 
ni fraza, temveč za našo var
no prihodnost imperativ.

N O V O L E T N O  SREČANJE SSk

ZA  Č IM B O L J  P O P O L N O  
Z A Š Č IT O

Dne 21. t.m. je v restavra
ciji Sardoč v Prečniku potekal 
tradicionalni novoletni spre
jem  Slovenske skupnosti. 
Srečanja, ki ga je obogatil na
stop moškega zbora Fantje 
izpod Grmade pod vodstvom 
Iva Kralja, seje udeležilo ve
liko število pripadnikov SSk 
in uglednih gostov iz matice 
in zamejstva. Prisotne je po
zdravil deželni predsednik 
SSk Bernard Špacapan, med
tem ko je imel uradni nago
vor deželni tajnik stranke An
drej Berdon. Le-taje podal o- 
ceno SSk o preteklem letu 
1999 s posebnim ozirom na 
razpravo o zaščitnem zako
nu za slovensko manjšino v 
Italiji, ki je v postopku v itali
janski poslanski zbornici. SSk 
je zaskrbljena zaradi zamud 
pri sprejemanju zakona, ki 
lahko ta postopek ogrozijo. 
Slovenci v Italiji se tudi ne 
moremo zadovoljiti s pravkar 
sprejetim okvirnim zakonom 
za zaščito manjšin na italijan
skem polotoku, saj status slo
venske manjšine ne more biti 
enak tistemu, ki ga imajo dru
ge manjšine. Berdon seje za
vzel za čimbolj popoln zaščit
ni zakon za Slovence v Italiji 
in podčrtal predvsem pomen 
konkretnega uresničevanja 
zakonskih norm. Zato sloven
ske stranke Masellijev osnu
tek t.i. "ohlapne zaščite" ne 
prepričuje, poleg tega se SSk 
zavzema za vključitev v za
ščito seznama vseh 35 občin 
v Furlaniji-Julijski krajini, kjer 
je zgodovinsko prisotna slo
venska manjšina. Berdon je še 
podčrtal prizadevanja SSk za 
izboljšanje zakonskega osnut
ka, ki so prinesla določene re
zultate, in obsodil tezo, po ka
teri zaščita ni potrebna. Ta, 
je dejal, je znak malodušja, 
ne pa poštene in čiste sloven
ske misli. Ravno tej misli mo
ra SSk dati politično vsebino.

Predsednik komisije za Slo
vence v zamejstvu in po sve
tu Marijan Schiffrer je podčr
tal pomen tega, da Slovenci 
v Italiji na zunaj nastopajo e- 
notno. Pozitivno je ocenil dej
stvo, daje slovenska manjši
na dosegla sožitje med kom-

Z A M U D E  IN  
Z A V IR A N JA

V sredo preteklega tedna 
je zasedal v Devinu deželni 
svet Sveta slovenskih organi
zacij. Predstavniki pridruže
nih članic in ustanov so ugo
tavljali, da manjšina živi v stal
ni napetosti zaradi zaščitnega 
zakona, ki še naprej zamuja, 
s čimer odgovorni državni in 
politični krogi dokazujejo, da 
je zanje manjšinsko vprašanje 
obrobno in zanemarljivo. Ne
kateri znaki kažejo, piše v t i
skovnem sporočilu, da gre ce
lo za načrtno zaviranje. Tako 
lahko razumemo stališča, ki 
jih je iznesel državni pravd- 
nik Pasquariello ob odprtju 
sodnega leta v Trstu, ki je, ne
poklican, izrekel pomisleke 
proti uvajanju dvojezičnosti 
v sodstvu. T udi deželna upra
va postavlja vse mogoče za
preke za redno izplačevanje 
prispevkov slovenskim usta
novam in društvom. Zamu
de, ki gredo v leta in hromijo 
redno delovanje društev, je 
treba med drugim pripisati 
tudi kroničnemu pomanjka
nju osebja s potrebnim zna
njem slovenščine. Celo ura
di, ki imajo opravka izključno 
s slovensko problematiko, so 
brez slovenskega osebja. Ta
kemu stanju je treba narediti 
konec. Slovenska javnost pri
čakuje, da bodo njeni pred
stavniki odločno posredova
li na pristojnih mestih.
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ponentami, ki je Sloveniji lah
ko samo v zgled. Slovenija pa 
seje dolžna povezati z manj
šino tudi na gospodarskem 
področju, v smislu resolucije 
o gospodarski podpori, ki jo 
je pred časom sprejel sloven
ski državni zbor. Do take po
vezave ni še prišlo, vendar, je 
ugotovil Schiffrer, je v Slove
niji začela rasti zavest, da se 
slovenstvo ne konča na me
jah slovenske države.

—  iž

O P O Z O R I L O  SSO

S 1. STRANI

V OSPREDJU. . .

Novost predstavlja tudi 
ravnanje bivšega predsedni
ka republike Cossige. Znano 
je namreč, daje ob krizi Pro
dijeve vlade prav Cossiga s 
pomočjo svojih političnih pri
jateljev, ki so bili obrnili hrbet 
Berlusconiju, predlagal in tudi 
dosegel, da je voditelj Levih 
demokratov DAlema postal 
predsednik vlade. Italijanska 
notranja politika ostaja zato 
čedalje bolj zagonetna in je 
dejansko nemogoče predvi
deti njen razplet.

Vsekakor žal drži, da se po
litiki zlasti v tem trenutku bolj 
zanimajo za svoje stolčke in 
zanemarjajo probleme, ki žu
lijo preprostega državljana. 
Nič čudnega ni, če slednji v 
vedno večjem številu na dan 
volitev ostajajo doma.

N O V  ZAPLET 
Z ZAŠČITNIM  
Z A K O N O M

V petek, 21. t.m., se je v 
poslanski zbornici v Rimu na
daljevala razprava o zakon
skem predlogu za zaščito slo
venske narodne manjšine v 
Italiji. Nastopili so poročeva
lec Maselli, tržaški poslanec 
Nacionalnega zavezništva 
Meniain ministrica za dežel
ne zadeve Katia Bellillo. Sled
nja je v bistvu odgovarjala po
slancu Menii, ki je trdil, da je 
zakonski predlog protiusta
ven in tudi nepotreben. Ker 
je Menia sprožil vprašanje 
ustavnosti zakonskega pred
loga, je nastal nov zaplet in 
bo morala vladna večina zato 
zastaviti vse sile, da se odpra
vi nova ovira. Če bi se namreč 
zgodilo, da predlog tržaškega 
poslanca ne bi bil zavrnjen, bi 
usoda zakonskega predloga 
dejansko bila zapečatena in bi 
naša manjšina po vsej verjet
nosti v tej zakonodajni dobi 
spet ostala praznih rok. Zdaj 
še ni jasno, kdaj bo poslan
ska zbornica nadaljevala z 
razpravo o zakonskem pred
logu oz. se izrekla o njegovi 
ustavnosti.

■  SPREJEM PRI
PREDSEDNIKU REPUBLIKE

Ko je naš časnik že bil na 
tem, da gre v stroj, nam je bilo 
iz Rima potrjeno, da je pred
sednik republike Carlo Azeglio 
Ciampi sprejel odposlanstvo 
slovenske narodnostne skup
nosti v Italiji. Odposlanstvo so 
sestavljali Sergij Pahor, Rudi 
Pavšič, Miloš Budin, Igor Can- 
ciani, Bruna Zorzini Spetič, 
Bernard Špacapan, Jole Namor 
in Giorgio Banchig. Slednja sta 
v imenu celotne delegacije go
stitelju poročala o stanju naše 
narodne manjšine, o njenih za
htevah ter pričakovanjih pred
vsem v zvezi z zakonsko zašči
to. Pogovor je trajal 45 minut. 
Odposlanstvo je spremljal se
nator Mitja Volčič.

■ HELMUTH KOHL IN
TEŽAVE V CDU

Osrednje vodstvo nemške 
krščanskodemokratske stran
ke (CDU) je sklenilo, da ne bo 
prijavilo svojega bivšega pred
sednika in kanclerja Kohla so
dišču in ga tudi ne bo pozva
lo, naj izstopi iz stranke, če
prav je natančna preiskava 
strankinih blagajniških knjig 
ugotovila, da je od leta 1989 
do leta 1998 stranka prejela 
kakih 12 milijard lir od nez
nanih darovalcev. Strankino 
vodstvo je zaskrbljeno zaradi 
morebitnih posledic takšne
ga nezakonitega stanja.

Z V E Z A  SLOVENS, 
SLOVENSKA 
Z V E Z A  SLOV

RNIH  DRUŠTEV 

E PROSVETE

/oUtu^e
TRST, KULTURNI 
Nedelja, 6. f e b r u a r ja  2000 , ob 17. uri

GORICA, KULTURNI DOM  
Torek, 8. fe b r u a r ja  2 0 0 0 , ob 20.30

P O V E J M O  N A G L A S JANEZ POVSE

ZA HUMANITARNO POMOČ 
V VSAKEM PRIMERU

Ob razkritju nepravilnosti v zvezi z upra
vljanjem humanitarne pomoči, namenjene 
Albaniji pod naslovom Mavrica, velja prav 
gotovo osvetliti dvoje stvari. Prva se nanaša 
na prve objavljene sume pred meseci, zara
di česar so se pojavili zelo močni ugovori. 
Ugovori namreč, zakaj sploh dati v javnost 
podatke o možnih zlorabah humanitarne 
pomoči. Takšne novice bi utegnile ljudi odvr
n iti od dajanja pomoči, češ saj darovi sploh 
ne pridejo do tistih, ki jih  krvavo potrebujejo. 
Končajo v žepih te ali one mafije, lahko tudi 
državnih uprav. Človek se ob tem vpraša, 
zakaj ne bi smeli javnosti obvestiti o nezako
nitih postopkih. Kaj ni v tem skrita misel
nost, po kateri ljudje verjamejo le nekakšnim 
idealiziranim institucijam in to potem, ko je 
bilo razkritih toliko večjih zlorab na še višjih 
ravneh? In nadalje, kaj naj bi se v človeku 
res izničil čut za sočloveka že v trenutku, ko 
bi ugotovil, da je del njegovih darov odtekel 
v zasebne žepe tistih, ki so se okoristili na 
račun nesrečnih? Prikrivanje nepravilnosti slej 
ko prej ni pravilna smer, v vsakem primeru 
obravnava javnost kot množico, ki ni zmožna 
zrele presoje.

Na vsak način je  prav, da se nepravilnosti 
razkrijejo, še bolj prav pa je, da vzpostavimo 
trdnejša načela za naša humanitarna dejanja. 
To so že sama po sebi vrednota, saj človeško 
gradijo darovalca in po možnosti pomagajo 
ljudem v stiski. Humanitarna dejanja so še

kako potrebna in nujna. Nujna za ljudi v stiski 
I oziroma nerazvite, nujna za ves razviti svet, 
ki z dobrodelnostjo pridobiva prepričljivo ve
rodostojnost. Živimo pač v času, ko so hu
manitarna dejanja z zelo majhnimi črkami 
zapisana v programih političnih strank ozi
roma v njih niso zapisana. Živimo v času, ko 
je naša humanitarna pripravljenost izjemno 
pičlo uresničena v državnih proračunih, kjer 
bi že en sam odstotek lahko pomenil tudi 
tisoč m ilijard lir. Pogostoma se pritožujemo, 
da smo postali žrtve t.i. potrošniške družbe, 
ki nas zasužnjuje z vedno novimi material
n im i pridobitvami. Pritožujemo se nad ute- 

| snjenostjo v potrošniška pravila, več kot to- 
liko pa iz njihovega začaranega kroga ne mo- 

i remo izstopiti. In res potrošniška družba ne 
bo presežena, preden se ne bomo zares in z 
dejanji spomnili lačnih in revnih, obolelih in 
tistih, nad katerimi se je zneslo vojno uniče
nje, preden se torej ne bomo zares oprede
lili za humanitarno dejavnost. In čut za to 
dejavnost ne bi smel b iti odvisen od te ali o- 
ne nepravilnosti, ki z našimi darovi upravlja. 
Humanitarni čut je  v resnici mnogo trdnejši,

\ saj je  edini smerokaz za izhod iz klešč po
trošniške družbe. Humanitarnost dandanes 
povezuje le čuteče posameznike, nekega 
dne pa se bo lahko preobrazila v skupno vo- 

I Ijo vseh, v proračunski dar vseh državljanov, 
v dar celotne države.
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KREPOST ROJANSKEGA KRPANA
JE VZTRAJNOST

MATJAŽ RUSTJA

P redsedn ik  d ruštva  P e ter  
V erri, 1 7-letni Rojančan, se 
nam  j e  tako le  p red s tav il.

Obiskujem 3. razred DTTZ Žiga 
Zois. Navdušujeta me zgodovina in 
časnikarstvo. Do pred kratkim sem 
se ukvarjal s košarko, pri kateri sem 
bil vse prej kot uspešen igralec. V 
svetu košarke sem ostal kot poroče
valec Jadranovih tekem za Radio 
Opčine. Sodelujem pa tudi pri Ra
diu Trst A.

V decembru, to re j p re d  
mesecem dni, ste ustanovili 
v R ojanu  društvo, k i  zb u ja  
p ozo rn o st že  z  im enom.

Res je. Nedvomno je "Krpan" ori
ginalno ime, vendar ustrezno, kajti 
v Rojanu res potrebujemo nekega 
Krpana, ki bi povzdignil narodno za
vest vseh Rojančanov.

K a te r i p a  so b ili vzgibi, 
k i so p r iv e d li mlade, še 
nepolnoletne fa n te , da  
ustanovijo  ku ltu rn o  in  
športno  d ruštvo?
K a te r i B rdavs o g ro ža  Rojan?

Ustanovitev društva smo načrto
vali že nekaj časa, saj se nismo spri
jaznili z dejstvom, da se zabrišejo 
vsi sledovi nekoč čisto slovenske
ga Rojana, vasi in pozneje predme
stja, ki je dihalo v slovenski kulturi 
in narodnem ponosu. Čakali smo 
le na pravi trenutek, ki naj bi napo
čil, ko bi bili vsaj polnoletni. Ukini
tev osnovne šole in vest, da bo tudi 
nižja srednja šola letos zaprta, sta 
ta trenutek anticipirali.

K a k o  in k d a j j e  p o te k a l 
p r v i  sestanek?

Prvič smo se sestali 1. novembra 
lani in bili smo samo v treh: pod
predsednik, tajnik in jaz. Ko se da
nes spominjam tistega trenutka, se

"Nič se ne bojte," pravi 
Krpan, "kako ga bom in s čim 
ga bom, to je moja skrb. Ne 
bojim se ne meča ne sulice ne 
drugega velikanovega orožja, 
ki vsemu še imena ne vem, če 
ga ima kaj veliko na sebi." Tako 
je po Levstiku govoril prebrisa
ni Martin Krpan, ki se je prav 
dobro zavedal svojih sposobno
sti in ni zaupal svojega 
življenjskega boja nobenemu 
dunajskemu ministru. Sam si je 
izdelal orožje, mesarico in kij 
iz lipovine, in na trdni domači 
kobili je v dvoboju premagal 
sovražnika. Martin Krpan je 
preprost človek, prepojen z 
ljudsko modrostjo in razsod
nostjo, s temeljnimi načeli 
življenja, ki mu tako nikoli ne 
obrne hrbta. Po tistem daljnem 
letu 1858, ko je Martin Krpan 
prešel iz narodne .zavesti v 
tiskano besedo, ga danes sre
čujemo v Rojanu, na obronkih 
mesta Trst, kjer se rojevajo 
Krpanove misli v novonastalem 
društvu. Leto 1999 se je že 
skoraj srečalo z Jubilejnim 
letom, ko je v Marijinem domu 
v Rojanu polna dvorana 
"vaščanov", prijateljev in rado
vednežev zadovoljno pozdra
vila novoustanovljeno Športno
- kulturno društvo Rojanski 
Krpan. Ni nam znano, koliko 
je bil star Martin Krpan z Vrha 
od Svete Trojice, ko je šel na 
Dunaj, zagotovo pa vemo, da 
so vsi odborniki Rojanskega 
Krpana še nepolnoletni fantje. 
Že zaradi drznosti dejanja, 
poguma in odločnosti bi jim 
Martin krepko stisnil roko.

kar nasmehnem. Imel sem že dolo
čene ideje, prijatelja pa mi nista ver
jela. Komaj po temeljitem pogovo
ru smo prišli do zaključka, da usta
novimo društvo. Najprej smo pre
šteli, koliko Slovencev živi v Roja
nu, in ker se nam je to število zdelo 
zadovoljivo, smo sklenili, da gremo 
v to "pustolovščino" in da se bomo 
srečevali enkrat tedensko. V Roja
nu je približno 6.000 prebivalcev, 
od teh kakih 300 Slovencev.

K a te re  težave ste srečevali 
na p o t i u s tanav ljan ja  društva  

i  in  k je  ste is k a li opore?
Sprva opor nismo iskali ali po

trebovali, ker nismo srečali nobe
ne težave. Kaj kmalu pa smo nale
teli na nekaj težav, ki smo jih vsee
no premostili brez večjih pomoči. 
Zato smo v odboru še toliko bolj 
ponosni, ker smo vse, kar smo do 
danes naredili, opravili večinoma sa
mi. Pri drugih nismo iskali pomoči, 
ampak le spodbudo. Ne vem, če 
smo bili pri tem preveč samozave
stni ali mladostniško zagnani. M o
goče smo se tudi bali poiskati po
moči pri drugih, zdelo pa se nam 
je tudi krivično, da bi k društvu pri
stopili ljudje, ki niso naredili nič v 
vseh teh letih.

K akšne občutke daje  
ustanavljanje društva?

Posebnih občutkov še nimam. 
Mislim, da se moramo šele zave
dati, kaj smo naredili. Vsekakor pa 
smo storili nekaj pomembnega.

R ojan  včera j iti danes.
Ob takem vprašanju me sprele

ti cela vrsta občutkov.' Še največ pa 
je jeze, ker se ne morem sprijazniti 
z dejstvom, da živim v danes itali
janski mestni četrti, ki pa je bila še 

! pred nekaj desetletji slovenska. Ne
koč je bil Rojan kulturno in politično 
središče Slovencev v Trstu. Mrgo
lelo je kulturnih društev, priredi
tev... Imeli smo ljudsko šolo leta 
1862, čitalnico leta 1868, v 20. sto
letju pa pevski zbor, ki se je poz
neje razširil v društvo Zarja, pa še 
društvo Zora. Ne pozabimo na Ma
rijino družbo, ki je bila edina orga
nizacija, ki se je obnovila po drugi 
svetovni vojni. Kar pa je danes osta
lo slovenskega, lahko preštejemo 
na prste ene roke: nižja srednja šola 
(letos še zadnjič), cerkveni obredi 
in redkokdaj kak koncert. Jezen sem 
zaradi tega, ker menim, da se nihče 
ni kaj več potrudil, da bi se v Roja
nu ohranilo in cvetelo slovenstvo. 
Kdor pa se je trudil v tej smeri, je 
storil to napako, da ni vabil zraven 
še drugih...

P rv a  društvena p obuda  
(19 . decem bra la n i)  je  bila  
p rire d ite v , a l i  bolje rečeno, 
ustanovno srečanje  
R ojanskega K rp ana , k i  je  
ta k ra t  sklenil, d a  bo n a to voril 
sol na kobilo  in  šel v svet...

Morala je biti le ustanovna pri
reditev z imenom Dobrodošel Kr
pan. Spremenila pa se je v pravo 
slovesnost. Predvidevali smo nam
reč le kako kratko novico o naši po
budi, medtem ko je okoli slednje

O B Č N I  Z B O R  SLOVENSKE ZAMEJSKE SKAVTSKE O R G A N I Z A C I J E

LISTINA ZA PRAVNI OBSTOJ VZGOJNE
ORGANIZACIJE

V nedeljo, 16. t.m., je bil za slo
venske zamejske skavte pomemben 
dan. V župnijski dvorani v Nabreži
ni je namreč potekal deželni občni 
zbor Slovenske zamejske skavtske 
organizacije, ki ima velike zasluge 
pri vzgoji mladih. To je bil že drugi 
uradni občni zbor, ki si je zadal kot 
glavno nalogo sprejetje ustanovne 
listine. Z le-to se goriški in tržaški 
slovenski zamejski skavtje tudi ura
dno - s pravno veljavo - združijo v 
eno organizacijo z imenom SZSO. 
Pred tem dejanjem je seveda SZSO 
že obstajala in se delila v dva po
krajinska dela (tržaški od leta 1951, 
goriški od leta 1964). Toda na de
želni ravni ni imela organizacija prav
ne registracije, čeprav sta se pokra
jinska dela neformalno združila že 
leta 1976 in smo vedno govorili kot
o eni organizaciji. S to ustanovno 
listino pa bo SZSO pravno obstaja
la kot deželna organizacija, ki zdru
žuje skavte s Tržaškega (s kratico 
SZSO-TS) in skavte z Goriškega (s 
kratico SZSO-GO).

Pred deželnim občnim zborom 
sta oba dela organizacije imela še 
svojega pokrajinskega, na katerem 
je v glavnem tekla beseda o prora-

i čunih in obračunih ter programih 
delovanja. Deželni občni zbor seje 
tako začel ob enajstih z izvolitvijo 
predsedstva občnega zbora, ki sta 
ga sestavljala deželni načelnik Mar
tin Sosič (Vztrajni galeb) in zapisni- 
čarka Dunja Fabjan (Kreativna pan
da). Na vabilo predsednika je v ime
nu deželnih načelnikov SZSO spre
govorila načelnica Erika Černič (Mo
dra mravlja). V svojem nastopu, v 
katerem je zaobjela zgodovinski 

! pregled zamejskega skavtizma, ki 
se s pravno registracijo ozira v pri
hodnost, seje zaustavila predvsem 
na delovanju deželnega vodstva - 
le-to je bilo izvoljeno septembra - 
in poudarila vlogo tega vodstva. Na
čela je še teme o metodološkem us
posabljanju voditeljev in o odnosih 
z ostalimi organizacijami (v glav
nem z italijanskimi skavti - AGESCI 
in slovenskimi iz matične države - 
ZSKSS), predstavniki katerih so bili 
prisotni v dvorani.

Sledili so pozdravi gostov. Naj
prej je spregovoril Flavio de Mar- 
chi, predstavnik italijanske skavtske 
organizacije AGESCI, nato načelnik 
Primorske regije Združenja sloven
skih katoliških skavtov in skavtinj

Bogdan Magajna, ki je prebral tudi 
pozdrave poverjenice za program 
pri ZSKSS Marjalize Fajdiga (Tihe vo
de). Nadalje je svoje pozdrave in vo
ščila izrazila Živka Peršič, starosta 
tabornikov Rodu Modrega vala, ob 
koncu pa je še na kratko spregovo
ril Sergij Pahor, predsednik Sveta slo
venskih organizacij.

V uradnem delu občnega zbora 
je bil na dnevnem redu sprejem us
tanovne listine SZSO. Po daljši raz
pravi, v katero sta posegala v glav
nem Mitja Ozbič (Vztrajni bober) 
in Mauro Leban (Močni bober), o 
vseh pravnih vidikih, ki bodo od
slej obvezovali organizacijo, so vo
ditelji soglasno sprejeli ustanovno 
listino, ki uradno določa obstoj Slo- 

i venske zamejske skavtske organiza
cije na deželni ravni. Nato je tajnik 
SZSO Andrej Maver (Mirni jelen) 
podal tajniško poročilo, ki je obrav
navalo v glavnem obračun in pro
račun. Z volitvami so ju člani ob
čnega zbora odobrili. Ob koncu pa 
je Niko Tul (Glasbeni kobra) pred
stavil možnost in že stvaren načrt, 
da bi SZSO uresničila lastno splet
no stran na svetovnem omrežju in
ternet in srf tako dala vštric s težnja

mi sodobne družbe. Nakar je An
dreja Semolič Valič (Skrbna puma, 
načelnica Primorske regije ZSKSS) 
povabila zamejske voditelje na t.i. 
Prebujanje; to so duhovne vaje za 
voditelje, ki jih prirejajo skavti iz Slo
venije. Gorazd Bajc (Športni kor
moran) je povedal o pripravah po
dobnih duhovnih vaj v okviru SZSO.

S tem je bil osrednji del občnega 
zbora sklenjen. Udeleženci so se 
nato odpeljali do cerkve v Cerov- 
Ijah, kjer je duhovni asistent SZSO 
in nabrežinski župnik Bogomil Bre
celj daroval sveto mašo, med kate
ro je deželno vodstvo prvič in s sim
bolnim obredom imenovalo zamej
ske skavtske voditelje (prej je ime
novanje podeljevalo pokrajinsko 
vodstvo). Vsak voditelj je kleče pred 

i  križem in skavtsko zastavo podpi- 
; sal zavezo, da bo vzgajal v duhu 
I treh temeljnih izbir (krščanske, ska
vtske in družbeno politične) ter v 

I duhu vrednot slovenstva, krščan
stva in demokracije. Nato je prejel 
od deželnih načelnikov znamenji 
svojega voditeljstva, piščalko in po
trdilo o imenovanju. Po maši se je 
pisana in številna skavtska druščina 
zbrala v osnovni šoli v Cerovljah, 
kjer je ob družabnosti in običajni 
dobri volji že kovala načrte za na
daljnje delovanje Slovenske zamej- 

! ske skavtske organizacije.

IZNAJDLJIVI GAMS

zavladalo široko zanimanje. O na
šem društvu so poročali tisk, radio 
in televizija, na sami prireditvi pa se

■ je zbralo več kot 150 ljudi, kar je se
veda še najbolj pomembno. Prire
ditev je dobro uspela, k temu sta še 
najbolj prispevala slavnostna govo
ra kateheta Stanka Zorka i n bivšega 
ravnatelja nižje srednje šole Pina Pe
čenka. Oba govora sta bila res spod
budna. G. Zorko je poudaril, da mo
ramo biti vsi združeni, če smo verni 

i ali ne. Prof. Pečenko pa je dejal, da 
i politika nas ne sme ločevati, najprej 
smo Slovenci brez kakih izmov.

B i nam p re d s ta v il odbor  
društva?

Rade volje, saj so večkrat krivi
čno postavljali v ospredje le mene, 
ne zavedajoč se, da sem jaz le "ice- 
bergova špica". Naš odbor sestavlja 
pet mladih: poleg podpisanega še 
koordinator Rajko Dolhar, blagaj
nik Luka Peric, tajnik Matej Rebula 
in še podpredsednik Niko Štokelj. 
Slednji je najstarejši med nami, 
kljub temu pa bo šele letos dopol
nil 18 let. Naj mlajši ima 15 let. Vsi 
so "zlati" fantje. Vsakemu predsed
niku društev želim, da bi imel take 
pomočnike. Mislim, daje odlika na
šega odbora prijateljstvo in prijet
no vzdušje, ki ga imamo na sestan
kih. Naš sedež je v ambulanti dr. 
Štoklja v Rojanu.

K a j p a  odziv  R o jana  in 
širše skupnosti ob rojstvu  
novega zam ejskega društva?

Kot sem že prej omenil, je širša 
javnost veliko poročala o nas. Še 
najbolj pa nas je zanimal odziv Ro
jančanov. Najprej smo bili v strahu, 
da Rojančane ne zanima naša po
buda, po ustanovitveni prireditvi pa 
se je izkazalo ravno obratno. V do
kaz naj omenim le uspešen poda
tek, da bomo v kratkem prejeli vpis 
stotega člana oz. članice. Tudi od
kritih kritik v obraz nismo doživeli, 
podobne govorice so nam prišle le 
na uho.

K ako  so sp re je li to pobudo  
tvo ji starši, p r ija te l j i  in 
sošolci, tis ti torej, k i so ti 
najbližje?

Starši so bili navdušeni, morda 
še preveč. Celo moj oče, ki izhaja 
iz italijanske družine, se je z mla
dostniškim navdušenjem in zagna
nostjo udeležil priprav na slovesno 
ustanovitev društva. Sošolcev pa (z 
izjemo nekaterih) moja nova dejav
nost ni zanimala. Prepričani so, da 
mi je Rojan "udaril v glavo". (Včasih 
se z njimi popolnoma strinjam.) 
Nekateri prijatelji pa so bili navdu- 

J šeni, še posebno Igor Pison, ki je 
sprejel naše vabilo in se udeležil pri- 

i  reditve v vlogi napovedovalca. Res 
se mu moramo zahvaliti, saj je pri
šel v Rojan iz Boršta in je svojo na
logo opravil odlično.

Ustanovitev društva je  
z a  vami, p re d  vam i p a  je  
m orda še najtežje: redno in, 
k o lik o r  je  mogoče, uspešno  
delovanje. K a j trenutno  
p r ip ra v lja te  in v kate re  
okv ire  p ostav lja te  svoje 
delovanje? K rp a n  je  na 
D un a ju  iz b ira l o ro žje  z a  boj 
p r o t i  Brdavsu  -  katerega ste 
si v i izb ra li?

Februarja bomo priredili Prešer
novo proslavo. Častni gost bo pisa- 

; telj in profesor Boris Pahor, ki je 
svoji edini slovenski šolski leti opra
vil ravno v Rojanu. Sodelovali pa 
bodo še nekateri mladi perspektiv
ni gledališki igralci in glasbeni umet
niki, mačkoljanski pevski zbor in 
tudi zadnji dijaki rojanske srednje 
šole. Načrtujemo pa še vrsto po- 

! bud, ki pa jih bomo sproti razkrili. 
; Kar se orožja tiče, smo si ga že iz
brali, to je vztrajnost.
------------------------  STRAN 6
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KRISTJANI IN DRUŽBA

S V E T O P I S E M S K A  R A Z M I Š L J A N J A
O B  B O G O S L U Ž N I H  B E R I L I H
V L I T U R G I Č N E M  L ET U  B______________

ŽLAHTEN IZBOR BOŽJE BESEDE,

I NEDELJO ZA NEDELJO

4. N A V A D N A  NEDELJA,  
NEDELJA SLOVENSKEGA  
KATOLIŠKEGA TISKA  
IN  SV. P ISM A

"Obudil jim  bom preroka" (5 M z 18, 15-20)
“Vriskajte Gospodu" (Ps 95)
"Pošteno in nemoteno služiti Gospodu" (1 Kor 7 ,32-35)
"Celo nečistim duhovom ukazuje" (Mr 1,21-28)

Evangelist Marko nam prikaže Jezusa, ki ga Duh takoj po 
krstu odvede v puščavo zato, da začne delo odrešenja. Naj
prej zdravi vidno stvarstvo, ki deli trpljenje s človekom. Jezus 
se sooči z lakoto in mrazom, pozneje se bo soočal z bolez
nijo, ogroženostjo, z nasiljem, strahom in tesnobo, s smrtjo. 
Prenese skušnjavo, začne boj z grehom. Ker “Plačilo za greh 
je namreč smrt11 (Rim 6, 23). On pa je ljubitelj življenja (Mdr 
11,26). Začne torej spravo med živalmi, zverinami, rastlinjem 
in človekom (prim. Oz 2,20-25; Iz 11,4-8; 56,25).

"Bog je (namreč) rekel: »Bodi svetloba!«... Naredimo člo
veka po svoji podobi... Gospoduje na j..." (1 Mz 1 ,3; 1,26). 
Jezus govori v Očetovem imenu, je njegova Beseda, ki us
tvarja vse novo, "da bi s smrtjo onemogočil tistega, ki je imel 
smrtonosno oblast, to je hudiča, in odrešil tiste, ki jih je strah 
pred smrtjo vse življenje vklepal v sužnost" (Heb 2,14-15).

Satan, skušnjavec, tisti, ki nastavlja Jezusu in vsakemu 
človeku zanko, da bi se spotaknil - Jezus ga imenuje "vla
darja tega sveta" (Jn 12, 31), morilca ljudi, lažnivca in očeta 
laži (Jn 8, 44) - takoj lokavo skuša Jezusa, o katerem sumi, 
daje nekaj posebnega. Rad bi ga namreč odvrnil od njego
vega poslanstva.

Kmalu zatem srečamo Jezusa v sinagogi, kjer uči. Ljudje 
se čudijo njegovim besedam, kar na lepem pa hudobni duh 
zavpije iz nekega obsedenca. Zdi se, da seje bil že udomačil 
tam med pobožnim i ljudmi. Pa saj se človek na vse navadi, 
tudi na smrad, na splav, češ, saj ga država ščiti, navadi se na 
vojno, na umiranje na obroke, na laž, na kajnovstvo. Zato 
tudi na hudiča.

Misijonar iz Južne Amerike je predvajal diapozitive o In
dijancih s strahotno anakondo, dolgo kakih 8-9 metrov. Ta 
pošast je bila požrla že kakih 50 ljudi. Ko je imela želodec 
poln, je otopela, tako da so indijanski otroci plesali po njej. 
Ker so jo  imeli za sveto žival, niso nikoli niti pomislili, da bi 
jo ubili; navadili so se nanjo, ki jih je še naprej morila.

Tudi satan je mirno kraljeval do Jezusa in še suvereno vla
da nad propadlim svetom, toda pred Jezusom zavpije: "Kaj 
imaš ti z nami?" Potem lahko sodimo, da jih je več ali da go
vori tudi v imenu nesrečneža in še koga izmed navzočih.

Vsekakor se čuti razkrinkanega pred vsemi v sinagogi, a 
tudi povsod tam, kjer ukazuje ostra (Heb 4, 12) Jezusova 
beseda: "Umolkni in pojdi iz njega!" (Mr 1, 25).

To je Jezusov eksorcizem. Toda imamo ga tudi, čeprav v 
skrajšani obliki, pri vsakem krstu. Tudi krščanski starši, bo
tri, vzgojitelji, ne samo krstitelj, smo deležni te oblasti, vsak 
po svoji službi. Ali se je zavedamo in smo je vredni? Saj je 
celo poganska mati prosila za hčer, ki jo  je mučil nečisti duh, 
naj izžene demona iz njene hčere (Mr 7, 25-30). Prav tako 
prosi Jezusa oče za sina (Mr 9,17-29). In sta uslišana!

Cerkev pa nas modro uči razlikovati obsedenost od bo
lezni in celo od hudobije. Naravnost ukazuje skrajno oprez
nost v sodbi o teh pojavih, ki pa niso redki. Župnika J.M. 
Vianneya je hudobni duh tako preganjal, da je ta duhovnik 
veliko trpel, toda ne samo, da ni bil obseden, marveč je prav 
zaradi duhovniške službe in svetosti tako prizadel hudobo, 
da je besnela proti njemu, ker je ljudi reševal greha pri spo
vedi ter s svojim ponižnim življenjem, ki ga je združeval s 
ponižnim Jezusom.

Jezusu so celo očitali, daje obseden (Mr 3,22-30), in so 
se mu posmehovali (M r 5, 40). Jezus pa vztraja pri trditvi: 
“Ta rod se lahko izžene le z molitvijo" (Mr 9, 29). Lahko do
damo šez vero in postom  (Mt 17,20-21).

V jubilejnem letu sprave, odpuščanja in usmiljenja roti
mo Jezusa, naj reši vse, ki padajo med razbojnike (gl. Lk 10, 
30), kot so mamila, splav, spolna razbrzdanost, ponočnjaš- 
tvo, nevera, nepokorščina vesti. Vsi ti nečisti hudiči prazni
jo naše domove, šole in cerkve. Sorodni so obsedenosti, sa
tanizmu, plehkemu, izvotljenemu in brezciljnemu bivanju.

Izganjati jih moramo z močjo Besede-Jezusa.

M E D N A R O D N A  S K U P IN A  GEN ROSSO V V ID M U
Mednarodna skupina Gen Rosso, ki se navdihuje v krščan

skih načelih in želi z glasbo prispevati k edinosti med ljudmi, 
je pripravila novo predstavo-"musical“, ki nosi naslovStreetli- 
ght. Predstava bo 17. februarja ob 20.30 v športni palači Pri- 
mo Carnera v Vidmu. Predprodaja listkov v Gorici (glavni 
sedež pošte, Corzo Verdi 33) in v Trstu (Borsamarket, ul. Im- 
briani 8). Informacije v Gorici (druž. Meneguzzo, tel. 0481 
809716) in v Trstu (druž. Matcovich 040 229410).

T R A D I C I O N A L N O  SREČANJE PRI N A D Š K O F U  R O D E T U

KATOLIŠKI ČASNIKARJI NAJ 
SE OTRESEJO SPON GETA

IVAN ŽERJAL

Mesec januar je tradicio
nalno posvečen razmisleku o 
verskem oz. dobrem tisku, 
kot ga tudi imenujemo. V tem 
času se sprašujemo in si iz
menjujemo mnenja o pome
nu in mestu cerkvenih glasil 
oz. občil s krščansko podla
go v Cerkvi in družbi, pa tudi
o vlogi časnikarjev, ki sledijo 
krščanskemu nauku, in o sta
nju, v katerem delujejo t.i. 
mediji. V januarju praznuje
mo časnikarji tudi god svoje
ga zavetnika sv. Frančiška Ša
leškega. Ob tej priložnosti je 
bilo v soboto, 22. januarja, v 
Ljubljani dobro obiskano sre
čanje časnikarjev iz Sloveni
je in zamejstva; priredil gaje 
ljubljanski nadškof dr. Franc 
Rode.

Med mašo, ki jo je daroval 
v škofijski kapeli, je nadškof 
Rode podčrtal aktualnost lika 
sv. Frančiška Šaleškega zara
di globoke izobrazbe, zvesto
be Cerkvi, osebne ljubezni
vosti in razumevanja do vseh 
ter dejstva, da je imel vedno 
kaj novega povedati. Tem vo
dilom mora oseba, ki deluje 
na področju medijev, slediti
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tudi danes, saj vsakdo, na 
vseh področjih, lahko posta
ne dober in zgleden kristjan 
in svetnik.

Iz razgovora, ki je sledil 
maši, pa je razvidno, da na
vedena načela niso kdoveka- 
ko upoštevana in popularna 
v slovenskem medijskem 
prostoru. Po besedah uredni
ka Družine dr. Janeza Grila, 
ki je tudi posredoval kratek 
oris stanja katoliškega tiska in 
založništva v matici in zamej

stvu, je poročanje slovenskih 
medijev v glavnem senzacio
nalistično, ko je govor o Cer
kvi pa negativno, čeprav so se 
v zadnjem času zadeve umi
rile. Nadškof Rode je s svoje 
strani dejal, da večkrat ni ab
solutne zavezanosti resnici, 
saj je poročanje, in to zlasti 
pri nekaterih dnevnikih, na
ravnost lažnivo in zavajajoče. 
Mediji so zelo pomembni, je 
še dejal dr. Rode, saj danes 
slovenski človek najbolj po-

S P O M  I N S K A  B O G O S L U Ž J A

OB PRVI OBLETNICI SMRTI 
HUBERTA BERGANTA

V sredo, 19. t.m., je minilo 
eno leto, odkar je umrl nepo
zabni slovenski orgelski moj
ster in umetnostni zgodovi
nar prof. Hubert Bergant. Če
prav doma iz Kamnika, je po
kojni profesor svoja najaktiv
nejša leta preživel na Goriš
kem, saj je dolgo časa živel v 
Šempetru pri Gorici, odkoder 
se je tedensko vozil v Ljubljano, 
kjer je poučeval orgle na tam
kajšnji Akademiji za glasbo.

Spomin nanj pa je še ved
no živ, kar dokazuje tudi po
buda goriš ki h pevcev in cer
kvenih glasbenikov ob prvi 
obletnici smrti. Na pobudo 
pevovodje župnijskega me
šanega zbora iz Mirna An
dreja Budina seje na to oblet
nico smrti podala v Ljubljano 
večja skupina cerkvenih pev
cev z Goriškega, ki so sode
lovali pri maši v Bergantov 
spomin v ljubljanski stolnici. 
Tega dne je pri večerni maši 
somaševanje še nekaterih du
hovnikov vodil ljubljanski po
možni škof Lojze Uran. Na 
koru so se zbrali cerkveni 
pevci z Goriškega, zlasti iz 
Mirna, pa tudi nekateri člani 
cerkvenih pevskih zborov iz 
Rupe oz. s Peči in s Kapele 
(Nova Gorica). Združenemu 
pevskemu zboru je dirigiral 
Andrej Budin, na orgle pa ga 
je spremljal Anton Klančič. 
Zbor je sooblikoval mašno 
bogoslužje, pri čemer je tre
ba zlasti omeniti izvedbo 
Tomčeve slovenske maše v

čast sv. Cirilu in Metodu. Kraj
ši nagovor po evangeliju je 
podal škof Uran, ki se je o- 
sredotočil na vprašanje pokli
canosti vsakega posamezne
ga človeka. Pri tem se je na
vezal na poslanstvo pok. pro
fesorja Berganta, ki mu glasba 
ni pomenila le osnovni po
klic, ampak tudi način življe
nja ter njegovo kulturno in 
duhovno sporočilo.

Že med mašo in po njej pa 
so nekatere glasbene točke 
izvedli Bergantovi glasbeni 
sodelavci oz. prijatelji. To so 
bili naslednika na oddelku za 
orgle na Akademiji za glasbo 
v Ljubljani organista Renata 
Bauer in Mario Perestegi ter 
dolgoletni Bergantov prijatelj, 
baritonist Samo Vremšek. 
Združeni pevski zborgoriških 
pevcev je na koncu maše iz
vedel še tri znane starejše slo
venske božične pesmi. Maš
no bogoslužje preteklo sredo 
v ljubljanski stolnici je pome

nilo dostojno počastitev spo
mina na pok. prof. Berganta 
prav v cerkvi, kjer je ta glas
benik uresničil vrsto koncer
tov in tako hkrati opozoril na 
vrline Milavčevih stolnih or
gel iz leta 1912, ki so največ
je delo tega prezgodaj umr
lega ljubljanskega izdeloval
ca orgel.

Ob prvi obletnici smrti so 
se Huberta Berganta spomni
li še na Sveti gori, kjer je tudi 
pokopan. V nedeljo, 23. t.m., 
popoldne je v tamkajšnji ba
z ilik i maševal šempetrski 

j župnik Janez Kržišnik, na ko
ru pa je prepeva[ župnijski 
mešani zbor iz Šempetra. 
Zbor si je za spremljavo maš
nega bogoslužja izbral reper- 

I toar, ki je pok. Bergantu bil še 
posebej ljub. Šempetrci, torej 

J  Bergantovi sokrajani in sožup- 
Ijani, so se njegovemu spomi- 

| nu poklonili tudi na grobu na 
i svetogorskem pokopališču. 
---------------MV

trebuje, da se mu predstavi 
krščanstvo v svojem jedru, ki 
ga označujejo svoboda, bi
vanjska radost, pogum, smi
sel in upanje.

O moralno-eksistenčni kri
zi, ki je značilna za slovensko 
družbo v prehodu, je govoril 
direktor Šlovenske tiskovne 
agencije Tadej Labernik, ki je 
opozoril na nekritično spreje
manje potrošniških sporočil. 
Mediji to spodbujajo in tako 
ustvarjajo virtualno resnič
nost, ki je vedno bolj oddalje
na od resničnosti bivanja. Ni 
moč razlikovati med novinar
stvom, osebnimi mnenji, fan
tastiko, propagando in dru
gim, tako da je slovensko no
vinarstvo še na pol poti med 
ustvarjanjem mnenja in pro
fesionalnim novinarstvom. 
Po Labernikovem mnenju se 
morajo kristjani otresti spon 
geta in ne delovati samo v ok
viru cerkvenih medijev, am
pak morajo iti v svet. Normal
no stanje bo takrat, ko bodo 
katoliški časnikarji polno
pravno delovali npr. na Delu, 
na Dnevniku, na televiziji in 
drugod, tudi s svojimi ko
mentarji. Za to je potrebna tu
di izgradnja gospodarske 
moči, kar pa nas privede k 
vprašanju, v katerih rokah so 
danes slovenski mediji.

Take in podobne ugotovi
tve so prišle tudi s strani šte
vilnih drugih razpravljalcev, ki 
pa so se tudi vprašali, ali ni 
tako stanje večkrat tudi sad 
zgrešenega nastopanja kato
ličanov samih oz. nevednosti 
s strani časnikarjev. Sicer je s 
srečanja izšla tudi želja po 
združevanju slovenskih kato
liških založnikov in časnikar
jev oz. po večjem sodelova
nju med njimi. V tem smislu 
bo v bližnji prihodnosti steklo 
nekaj srečanj. Na splošno je 
srečanje dalo vtis umirjene, a 
obenem živahne izmenjave 
mnenj o položaju časnikar
stva na Slovenskem, ki sicer 
ni dober, a o katerem prisot
ni optimistično verujejo, da 
ga je mogoče spremeniti in 
izboljšati. In nazadnje: sre
čanje je bilo tudi dokaz, da se 
katoliški mediji v slovenski dr
žavi zanimajo tudi za položaj 
v zamejstvu in za Slovence 
po svetu.
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1400  LET 
KOPRSKE 
ŠKOFIJE
Leta 1999 je minilo 1400 

let, odkar se prvič v doslej 
znanih pisnih virih omenja 
škofija Koper. Papež Gregor
I. Veliki omenja leta 599 v 
treh pismih prebivalcem Ko
pra, eksarhu Italije Kaliniku in 
ravenskemu škofu Marinija- 
nu škofijo Koper in vdore Slo
vanov v Istro.

Obhajanje te častitljive 
obletnice najstarejše sloven
ske škofije, piše prelat mag. 
Renato Podberšič, smo zara
di povezave z letom velikega 
jubileja in duhovnim ozra
čjem, ki to obletnico preveva, 
prenesli v leto 2000. Prav to 
jubilejno vzdušje je potreben 
predpogoj, da bo praznovanje 
obletnice škofije pomemben 
duhovni in znanstveni dogo
dek. Duhovni del praznovanj 
bodo sestavljala svetoletna 
romanja dekanij koprske ško
fije v koprsko stolnico v post
nem času. Krona bo slovesno 
somaševanje slovenskih ško
fov v koprski stolnici. Znan
stveni del praznovanj priprav
ljajo Znanstveno raziskovalno 
središče Koper, Zgodovinsko 
društvo za južno Primorsko 
v Kopru v soorganizaciji z 
zgodovinskim inštitutom M i
lka KosaZRC SAZU iz Ljublja
ne, Filozofsko fakulteto v 
Pulju, Accademio dei Con- 
cordi iz Roviga in Škofijo Ko
per. V oktobru bo v Kopru 
mednarodni znanstveni sim
pozij na temo 1400-letnica 
koprske škofije in omembe 
Slovanov v Istri. Na dvodnev
nem simpoziju bo sodelova
lo okrog 30 referentov s pod
ročja arheologije, zgodovine, 
arhivistike, jezikoslovja in bo
goslužja. Dotaknili se bodo 
začetkov koprske šfofije, po
vezav s Trstom, arheoloških 
izkopavanj v koprski stolnici, 
podobe koprske škofije v ne
kaj značilnih obdobjih slo
vanskega bogoslužja v tej ško
fiji in seveda prihoda Slova
nov v Istro. Simpozij bosta 
obogatila priložnostna raz
stava arhivskih virov o kopr
ski škofiji in Slovanih v Istri ter 
slovenski prevod knjige kopr
skega škofa Pavla Naldinija 
Krajepis koprske škofije, ki bo 
izšel ob 300-letnici izvirne iz
daje (1700).

Z obhajanjem 1400-letni- 
ce želijo pobudniki zamisli 
tudi posvetiti v nekatere ne
raziskane sence preteklosti. 
Radi bi bolj spoznali vlogo 
koprske škofije v tedanjem 
istrskem prostoru in ob Ja
dranskem morju. Osvetlili bi 
radi nekatere like koprskih 
škofov, tvorcev življenja ko
prske škofije. Tako bo dej
stvo, da "je Koper očitno imel 
škofa in s tem organizirano 
cerkveno skupnost že pred 
letom 599..., okvirno med leti 
579 in 599, najverjetneje po 
letu 590" (Rajko Bratož), ško
fijo še bolj približalo v nje
ni preteklosti in dalo novih 
spodbud pri njenem poslan
stvu v današnjem času za 
jutrišnji dan.

P O G O V O R  /  JASLI CAR Z D E N K O  ŠTRUKELJ

UMETNOST JASLIC

'•

Pot nas je  zanesla v Brkine, 
in sicer v vas Slivje, kjer je  že 
vrsto let za župnika g. Zden
ko Štrukelj.

Gospod Štrukelj, 
k d a j ste p ra v z a p ra v  
p r iš l i  v to fa r o  in  a li  
b ijo  predstav ili?

Župnija Slivje šteje danes 
približno 626 prebivalcev, u- 
pravljam pa tudi župnijo Bre
zovica, v kateri je približno 
570 prebivalcev. Sem sem 
prišel leta 1977, pred 23 leti, 
kar je že dolga doba.

S kakšn im i p ro b le m i 
se sooča duhovn ik  v teh  
vaseh? K o liko  je  
p ra v z a p ra v  zaselkov, k i  
sp ada jo  p o d  t i  dve fa r i?

Skupaj jeveni in drugi fari 
21 zaselkov in 12 cerkva. Re
dna služba božja je vsako ne
deljo v Brezovici in Slivju, pa 
tudi po večjih podružnicah, 
npr. v Markovščini, Gradišču, 
Slopah, v poletnem času pa 
na Artvižah. Potem pa samo 
občasno, kadar so opasila, 
shodi, enkrat ali dvakrat na 
leto v vaseh Kovčice, Kozja
ne, Skadanščina, Brinščica.

Z a  ž u p n ik a  je  
u prav ljan je  to liko  
cerkva  k a r  odgovorita  
služba, s a j m orate  
n ekako  tu d i skrbeti z a  
o hran jan je  te cerkvene  
in ku ltu rne  dediščine.

Prav gotovo je to velika 
skrb za vsakega župnika, in 
če ne bi imeli ljudi, ki prisko
čijo na pomoč, bi gotovo prej 
ali slej obupal.

V teh cerkvah  se h ra n i  
tu d i neverjetno ku ltu rno  
bogastvo.

To je gotovo. Brezovica je 
npr. prafara. V njenih zlatih le
tih je bilo v Brezovici, kot piše 
kronika, šest duhovnikov: žu
pnik, ki je imel osebnega ka
plana, en duhovnik je bil za
dolžen za Čičarijo, drugi za 
Brkine, tretji za vasi v smeri 
proti Kopru in Trstu, in še sta
rejši duhovnik, ki je bil doma, 
da je kaj nujnega opravil, ko 
je bila sila.

Se v B rezovic i mogoče 
h ra n i tu d i k a k  zan im iv  
arhiv?

V župnišču je bila čudovi
ta knjižnica, toda zaradi vla
ge je večina knjig propadla in 
strohnela. Kar je ostalo, pa je 
v škofijskem arhivu v Kopru.

G ospod žu p n ik , k a k o  
p a  se p reb ivalstvo  teh  
vasi p reživ lja?

Pred kakšnimi desetimi le
ti je bilo v vaseh od Kozine do

Podgrada prek deset tovarn, 
i Sedaj so nekatere zaprte, ne
katere hirajo, tako da si ljudje 
pomagajo, kakor pač more
jo. Nekateri hodijo na delo v 
Trst, drugi skušajo živeti s 
kmetijo, tretji so zaposleni po 
malih trgovinah in gostilnah 
ob cesti itd., čeprav življenje 
nekako umira. Lansko leto, re
cimo, sem opravil v Slivju dva 
krsta in enajst pogrebov, v 
Brezovici pa en krst in devet 

j  pogrebov. Po takem kopitu 
gremo, žal, iz leta v leto na
prej. Ko sem prišel v Slivje, je 
bilo tu precej živine, samo v 
vasi. Sedaj pa se pasejo tri, 
štiri goveda. Pred 23 leti pa 
jih je bilo gotovo čez 20.

To je  p a č  stvarnost 
teh kra jev , podobno je  
tu d i na K ra s u  in 
v no tran jo s ti Is tre .
U p a tije , d a  se bo k a j  
sprem enilo, d a  se bo p a č  
življenje spet vrnilo  
v te vasi. K ljub  tem u ste 
v Slivju ze lo  dejavni.
V  cerkv i im ate  čudovite  

jas lice , k i že  več let 
p riv a b lja jo  obiskovalce  
iz  ra z n ih  krajev, tu d i iz  
Trsta. K d a j ste 
p ra v z a p ra v  zače li 
s to dejavnostjo, 
s postavljan jem  jas lic?

Že kot otrok sem rad po
stavljal jaslice. ŽedomavStu- 
denu pri Postojni sem, koli
kor je čas dopuščal, rad ho
dil v cerkev postavljat jaslice. 
Tam nas je bila cela skupina, 
ki smo to delali. Ko sem prišel 
sem, sem s tem nadaljeval in 
vsako leto se naberejo nove 
stvari, tako da se jaslice širijo. 
Sedaj so velike že 30 m2.

Jaslice im ajo  tu d i 
neko p a s to ra ln o  

fu n k c ijo . K a k o  
gledale  na vse to?

Jaslice imajo vedno eno in 
isto sporočilo: Bog je prišel na 
svet, Bog nas ima rad. Pasto
ralo smo začeli tako, da smo 
že v adventnem času, s prvo 
adventno nedeljo, postavili 
prvi bor, drugo adventno ne
deljo drugega, tretjo tretjega 
in za četrto že stoji četrto dre
vesce. Nata način simbolično 
nakažemo dobo priprave, 
hkrati pa tudi prihranimo pre
cej časa za izdelovanje samih 
jaslic. Jaslice postavljamo za
dnji teden pred Božičem. Pri 
tem mi pomaga sosed Stanko 
Valenčič, tako da jih v glav
nem postavljava midva. Lju
dje prihajajo, tudi drugod so 
zvedeli za Slivje. Ogledajo si

jaslice, morda kaj pomolijo, 
skratka, samo pozitivne stvari.

P r i  tem j e  zanim ivo, 
da  skušate tem ja s lic a m  
v duhu najžlahtnejše  
tra d ic ije  tu d i d a ti neko  
kra jevno  obarvanost. 
K a te re  so značilnosti 
B rkinov, k i j ih  je  vredno  
ovrednotiti tud i 
zjas licam i?

Poudarki so različni. Ob 
100-letnici Planinske zveze 
so bile naše jaslice narejene 
po grbu Planinske zveze Slo
venije. Zadaj Jalovec, potem 
dolina Tamar, skratka: to so 
bile jaslice doline Tamar, slo
venski kozolec, v tistem kozol
cu Jezusovo rojstvo. Ko je bilo 
leto otroka, smo namesto na
vadne ograje okrog jaslic dali 
otroke: fantke in punčke, ki se 
držijo za roke. Ko je bil v Brki
nih žled, ki je uničil gozd, smo 
v tem smislu naredili jaslice. 
Letos pa, ko je v Brkinih kata
strofalno, kar se tiče rojstev 
otrok in izseljevanja ljudi, smo 
postavili brkinske jaslice. S 
tem smo želeli poudariti mi
sel, da kljub temu Bog nad te
mi ljudmi ni obupal. Spet 
smo praznovali Božič, spet so 
jaslice, rojstvo v štali ali, kot 
rečemo v Brkinih, "v brkinski 
šupi".

Očitno so to iz z iv i  
z a  sam ega dušnega  
p a s tir ja , a  tu d i z a  
vernike, k i p r ih a ja jo  
v cerkev, d a  s i ogledajo  

ja s lice . A li se ž u p lja n i 
iz  d ru g ih  vasi 
zg ledujejo  p o  teh 
osrednjih  jas licah?

Rad bi, da bi se zgledovali; 
tudi če kdo kaj vpraša, nima
mo prav nobenih skrivnosti.

1 Nekateri npr. sprašujejo, kako 
naj trdno postavijo npr. ovčke. 
Drugi sprašujejo o razmešča
nju kipcev, saj postavljajo vi
soke in nizke pastirčke sku
paj, to pa ne gre. Trebaje pri
praviti perspektivo: večje ki
pe spredaj, čisto v ozadje pa 
postavimo najmanjše ovce. 
Tako dobimo perspektivo. To 
so praktični nasveti.

Vsako leto poskrbimo tudi 
za kako kulturno prireditev. 
Lani je ob jaslicah zapela dru
žina Galič, letos pa smo ime
li razstavo Stojana Zafreda iz 
Divače. To je žal invalid, ki 
svoja čudovita dela ustvarja 
z usti. Če kdo pride na ogled 
jaslic, si lahko ogleda tudi to. 
Slike so na ogled, kot jaslice, 
do Svečnice.

SVETNIK TEDNA
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SILVESTER CUK .  J AN EZ BOSKO - D O N
BOŠKO, USTANOVITELJ  
SALEZIJANCEV

Leta 1974 je  v zbirki Žepna knjižnica Ognjišča v Kopru 
izšla knjiga z naslovom Ukradli ste mi srce, v kateri italijan
ska salezijanska duhovnika Enzo Bianco in Carlo de Ambro- 
gio na mikaven način predstavita sv. Janeza Boška ali Don 
Boška, ustanovitelja salezijancev in velikega vzgojitelja m la
dine. Na koncu te knjige je Don Boskov slovarček in pod  
geslom "vzgoja" beremo njegove misli: "Moj vzgojni sistem? 
Zelo preprost je: pustite mladim vso prostost, da počno stva
ri, ki so jim  najbolj všeč. Pri tem pa morate v njih odkrivati 
kali njihovih dobrih nagnjenj ter poskrbeti, da se razvijejo. 
Vsakdo z veseljem dela samo tisto, za kar se čuti sposobne
ga, zato to upoštevam in m oji gojenci delajo vsi od kraja ne 
le z vnemo, ampak tudi z veseljem."

Ob stoletnici smrti leta 1 988je Don Boška v Ognjišču lepo 
predstavil slovenski salezijanec dr. Zvone Štrubelj. "Don Bosko- 
va življenjska pot," je zapisal, “je zelo preprosta: vsa umetnost 
svetosti je zvestoba Bogu v malem, v vsakdanjih opravilih."

Rodil se je  76. avgusta leta 1815 v vasici Becchi, 30 kilo
metrov jugovzhodno od Turina, glavnega mesta Piemonta. 
V nežnih letih je izgubil očeta in izkušnja trde mladosti je 
pripomogla, da je  imel izreden posluh za probleme za
puščene mladine. Ko mu je  bilo devet let, je  začel hoditi v 
župnijsko šolo, ki je bila poldrugo uro daleč. Ko je šel na 
višje šole, si je  služil kruh z raznimi deli, kajti mati mu ni 
mogla plačevati šolanja. Pridobljeno znanje mu je  kasneje 
še kako prav prišlo.

Ko je  končal g im na
zijo, se je  odločil za du
hovniški poklic. Bogoslo
vje je študiral v mestu Chi- 
eri in b il leta 1841 posve
čen v duhovnika. Po novi 
maši se je  tri leta izpopol
njeval na pastoralnem in
štitutu  v Turinu.

V teh letih je  obiskoval 
turinske zapore, kjer je na
šel tudi številne mlade lju
di, ki so prišli v mesto, pa 
niso dobili dela in so se 
preživljali z manjšimi ta
tvinami. Don Boško se j e __________ ____
zavzel zanje in je  zanje
začel ustanavljati domove, imenovane oratoriji, kjer jim  je  
priskrbel toplino doma, jim  pomagal, da so se izučili kak
šnega poklica, obenem pa jih je tudi versko vzgajal. Za službo 
revni mladini, predvsem moški, je  leta 1859 ustanovil redo
vno družbo, ki je  po nebeškem zavetniku sv. Frančišku Ša
leškem, ženevskem škofu na začetku 17. stol., dobila ime 
salezijanci. S sodelovanjem sv. Marije Mazzarello je  leta 
1872 osnoval še žensko vejo salezijanske družbe - Hčere 
Marije Pomočnice. V času svojega življenja je odprl svoje vz
gojne zavode tudi v sosednji Franciji in Španiji. V več skupi
nah je  poslal nad sto salezijanskih misijonarjev v Južno Ame
riko - v Patagonijo na skrajnem jugu Argentine. O d dela 
izčrpan je  v 73. letu življenja 31. januarja 1888 um rl v Turi
nu. Pokopali so ga v veličastni baziliki Marije Pomočnice, ki 
jo  je b il zgradil z očitno podporo božje previdnosti. Med 
blažene je  b il prištet leta 1929, med svetnike pa leta 1934. 
Med drugim i so si ga za svojega zavetnika izbrali založniki, 
kajti Don Boško je  širil evangelij tudi s pomočjo verskega 
tiska in salezijanci to njegovo delo nadaljujejo.

V Slovenijo so Don Boskovi salezijanci prišli leta 1901, in 
sicer na Rakovnik v Ljubljani. Tam so postavili cerkev Marije 
Pomočnice, ki je  zdaj župnijska cerkev in priljub ljeno  
božjepotno svetišče. Kmalu je  nastalo več hiš, vzgojnih za
vodov, šol, obrtnih delavnic in mladinskih domov po raznih 
krajih Slovenije. Po vojni jim  je  bilo skoraj vse vzeto. Zdaj 
delujejo naši salezijanci po župnijah, njihov katehetski cen
ter zelo živahno deluje na področju tiska. Uspešno deluje 
gimnazija vŽelim ljem, ki jo  vodijo salezijanci.

N A S LO V I "TELE M A TSK E G A " JU B ILE JA
Živimo v prvem jubileju telematske dobe, kot ga je sam 

imenoval sv. oče Janez Pavel II. že pred štirimi leti, ko se je 
srečal z odborom za pripravo sv. leta. To je prvi jubilej multi- 
medialnosti. Doslej je že izšlo na stotine laserskih plošč o pre
teklih svetih letih, na internetu pa je mogoče najti na tisoče 
spletnih strani, posvečenih jubileju 2000. Navajamo naslove 
vsaj nekaterih: www.vatican.va (Sv. sedež), www.jubil- 
2000.org (osrednji vatikanski odbor za jubilej), www.chiesacat- 
tolica.it (Italijanska škofovska konferenca), www.giubileo.rai.it 
(jubilej na tv mreži Rai), www.romagiubileo.it (rimska agencija 
za jubilej), www.comune.roma.it (rimska občina), www.giu- 
bileovie.it (poti jubileja), www.beniculturali.it (kulturno mi
nistrstvo), www.unesco.org (Unesco za mir v letu 2000).
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V M E S E C U  D O B R E GA T I S K A  I N  D O B R E  K N J I G E

GUTENBERGOV ROJSTNI 
DAN

PRVI  A B O N M A J S K I  K O N C E R T  G L A S B E N E  M A T I C E

ZAČETEK S SKUPINO 
EVASION

Pred šeststo leti je v Mainzu na 
Nemškem privekal na svet dečko, ka
terega podjetnost in iznajdljivost sta 
bistveno zaznamovali kulturni pretok 
idej naslednjih stoletij. Gutenbergov 
izum tiska je pripomogel k širjenju in
formacij na nov način: ne več po ust
nem izročilu ali po rokopisih, mar
več preko tiskane besede, ki je lahko 
dosegala širše kroge ljudi. Od inku- 
nabul prvih filoloških navdušencev 
preko dragocenih knjig, okrog kate
rih so se ob zimskih večerih zbirale 
kmečke družine, pa je tisk postal do
stopen širšim družbenim plastem šele 
tedaj, ko je kapilarna šolska obvez
nost zajela vsako družino.

A na prelomu 20. stoletja in na 
poti v tretje tisočletje je položaj tiska
ne besede drugačen kot pred deset
letji. Konkurenca audiovizualne kul
ture in novih tehnoloških pridobitev 
nedvomno ogroža sporočilnost tiska 
in knjige. Film, televizija, računalniki 
z zgoščenkami in internetom: na ob
zorju se poraja nova era. Kaže, da bo 
imela tiskana beseda v časopisju, re
vijah in knjigah drugačno vlogo kot 
doslej. Ob tem se porajajo zelo razli
čni pogledi in ugotovitve, ki pa jih ne 
gre vsepovprek metati v isti koš, češ 
da tehnologija ogroža tisk.

Nesporno je dejstvo, da je na Slo
venskem v šestdesetih letih in kasne
je izšlo veliko pesniških zbirk, krajše 
pripovedne proze in romanov, med 
njimi tudi veliko neumetniških. Da
nes se papir tiska tudi na škodo ce
lih gozdov, ki ječijo zaradi potrate ce
luloze in papirja v nekulturne name
ne. Seveda je težko povsem objektiv
no ocenjevati množico literarnih del, 
ki vsako leto zagledajo luč sveta v ma
tični Sloveniji, zamejstvu in zdom
stvu. Pojem enotnega slovenskega 
kulturnega prostora, ki je bil aktua
len v debatah prejšnjih desetletij, se 
žal še ni ukoreninil. Literarna produk
cija slovenskih tržaških, goriških be
sednih ustvarjalcev še vedno ne do
življa pravega odmeva v osrednji Slo
veniji, zdi se mi, da se govori in piše 
le o zelo reklamiziranih delih ali de
lih peščice že uveljavljenih avtorjev.
0  teh knjigah bo pravično sodil le čas, 
saj - kot pravi Levstik: "Čas je veter, ki 
pleve razpihava in le zrno pušča."

Tak veter, ali bolje orkan, predstav
lja nova doba računalniške tehno

logije in nenehnega napredka na 
tem področju. Knjige že hodijo vštric 
z zgoščenkami, časopisi z interne
tom. Kam bo vse to privedlo, ne vem. 
Dozdeva pa se mi, da se bodo znova 
poglabljale razlike med ljudmi: med 
bogatimi in revnimi, med izobraže
nimi in neizobraženimi, med pisme
nimi in nepismenimi. Klasik v žepni 
izdaji, knjižica za tisoč lir ali nekaj sto 
tolarjev je lahko tvoja zvesta sprem
ljevalka: nosiš jo s seboj v žepu, ko 
se pelješ v avtobusu, vlaku, lahko si 
z njo lajšaš čakanje v zdravniški ča
kalnici, pod klopjo škiliš vanjo med 
dolgočasno razlago. Zelo preprosto: 
nekaj čustvenega in religioznega je 
namreč v tem - v današnjem času vse 
redkejšem - oboževanju knjige. Bo
jim se, da bo takih navdušencev in 
bibliofilov vedno manj. Pritisk tehno
logije se stopnjuje, stopnjuje se inte
lektualna revščina.

To je opaziti tudi v odnosu do ča
sopisja in revijalnega tiska. Sloven
ski tisk nima dovoljšnjega zaledja, 
potencialnih bralcev je malo, resni
čnih pa še manj. Pisci imamo obču
tek, da se nahajamo v nekakšni gluhi 
lozi. Včasih je bila paleta tiskane be
sede pri nas precej pisana. Ko so še

MAJDA ARTAČ STURMAN

izhajali Most, Zaliv, Dan, Literarne va
je, Gospodarstvo, da omenim samo 
nekatere, pa iud\ Katoliški glas \r\ No
vi list (nesporno je, da časopisi in re
vije - kljub nastanku novih - usihajo), 
so se kresala mnenja, razplamtevale 
so se polemike, iznašali so se različni 
pogledi, ki so kljub vehementnosti 
nekaterih piscev dokazovali intelek
tualno živahnost in dinamičnost na
še skupnosti. Zdaj pa seje vse niveli- 
ralo okrog edinega zamejskega dne
vnika, družinske revije in tednika. Ob 
tem izhajajo ali nastajajo vsakovrstni 
bilteni in glasila te ali one skupine in 
skupinice, ki razodevajo željo pisati 
ali ustvarjati za ožji krog ali peščico 
ljudi.

Ko se pogovarjaš z ljudmi, prideš 
do bridkega spoznanja, da berejo (v 
večji ali manjši meri) slovenski tisk 
pretežno starejši ljudje, srednja ge
neracija je (razen izjem) vpeta v de
lovne obveznosti, ki kar zasvojijo člo-

I veka, mlajši pa poznajo dnevnik in 
tako rekoč berejo samo v šoli. Obe
tavni bralci znajo biti še najbolj pred
šolski otroci in osnovnošolci, za kate
re je kar dobro poskrbljeno (pri bral
nih uricah, ustvarjalnih delavnicah,
v šoli in v vrtcu). Iz njih zna vzkliti no
va generacija knjižnih navdušencev, 
le če jih bomo pravilno usmerjali še 
dlje po osnovni šoli in jim dopuščali 
čas za branje.

Seveda, za branje je treba imeti 
predvsem čas. Noro tekanje iz baze
na v telovadnico, k lekciji kitare, po
tem pa k lekciji angleščine in nazaj 
domov usmerja energijo otrok in mla
dostnikov v zelo raznolike aktivno
sti. Ko pa je izvenšolskih dejavnosti 
preveč, ni časa za knjigo, za listanje 
mladinskih revij. Kajti bralce je treba 
vzgajati od mladih nog in jih sprem
ljati s primernimi ponudbami skozi 
vsa življenjska obdobja.

V mesecu dobrega tiska in dobre 
knjige si lahko torej postavimo nekaj 
enostavnih vprašanj in nanje pošte
no odgovorimo. Pridobitve Guten- 
bergove revolucije so bile za člove
štvo izrednega pomena. Mar jih bo
mo v naslednjih šestih stoletjih za
pravili? Častitljiva starost nemškega 
genija nas obvezuje k previdnosti.

S 3. STRANI

KREPOST 
ROJANSKEGA...

Vaše društvo p a  ni samo 
kulturno, je  tudi športno.
Kako boste združevali t i  dve 
smernici? Danes je  v zamejstvu 
vse preveč športnih društev, 
k i jim  je  uspeh edini cilj, 
zanem arjajo  p a  kulturno  
poslanstvo športa v zamejstvu. 
Se strin jaš?

Popolnoma! Vedno več slovenskih 
športnih društev cilja le na uspeh, 
tako da se skoraj nobeno ne zaveda 
svoje poglavitne naloge. Sam lahko 
navedem primer Bora, kjer sem dol
go let igral košarko. Tu se vedno bolj 
uveljavlja italijanski jezik. Borov pri
mer pa je eden izmed mnogih. Vse 
to učinkuje negativno na našo mla
dino, ki se vse redkeje pogovarja v 
materinščini in ji tako upada čut na
rodne pripadnosti. Mladi pa so veči
noma pri športnih društvih, kar je tu
di razumljivo, tako da se sploh ne za
vedajo, da imajo kot pripadniki manj
šine pomembno vlogo. Menim pa, 
da rešitev obstaja. Uspeh v športih naj

zasledujejo združene ekipe, prisotne 
v vsaki športni panogi, ostale ekipe 
naj vztrajno trenirajo in zadovoljijo 
naj se z malim.

Pri Krpanu smo se odločili tudi za 
športno smernico, ker želimo priva
biti čim več mladih. Načrtujemo, da 
bi ustanovili košarkarsko ekipo, ki bo 
nastopala v nižjih ligah. Sestavljali jo 
bomo samo Slovenci, seveda!

Sami ste postali z  ustano
vitvijo društva v Rojanu  
sooblikovalci naše kulturne  
sfere. Kako gleda mlad fa n t  
na kulturno delovanje
v zamejstvu? K a j je  in k a j bi 
m orala b iti ku ltura p r i  nas?

Priznam, da sem začel slediti kul
turnemu delovanju naših društev le 
pred kratkim, saj je Rojan "izoliran". 
Vsekakor menim, da se pri ostalih dru
štvih precej trudijo in tudi pozitivno 
delajo. Mislim pa, da bi bilo potreb
no ovrednotiti ljudsko literaturo in 
kulturo. Preveč je takih prireditev, ki 
so namenjene le intelektualcem ali vi- 
sokoizobražencem (predvsem v sre
dišču mesta), ki ne privabljajo "nava
dnih" ljudi. Npr, sam Levstikov Krpan 
bi moral biti ovrednoten...

Zaka j se vse manj mladih  
odloča za  delovanje v društvih?

Zaradi razlogov, ki sem jih prej o- 
menil. Športna društva ne postavljajo 
močnih temeljev in delujejo predvsem 
na izključno športnem področju. Naj
bolj negativno pa učinkuje današnja 
družba, ki je po mojem mnenju v do
bi dekadence. Največja vrednota je 
za mlade alkohol. Celo mamila so ve
dno bolj prisotna. In močno upada 
narodna zavest. Zgled starejših je od
ločilen. Npr. velike može in žene je i- 
mela generacija druge svetovne voj
ne. Danes mladi nimajo vzorov, kari
zmatičnih ljudi, ki bi jih pametno vo
dili v današnjem času.

Katere p a  so tvoje želje?
Želim si, da bi Krpan dosegel svoj 

cilj, t.j. preporod slovenstva v Roja
nu, in to v čim krajšem času. In želim 
si, da bi vsi Rojančani čutili Rojanske- 
ga Krpana za svoje društvo.

H vala lepa za  pogovor. 
Rojanskemu Krpanu pa  
želimo: "Srečno hodi", p rav  
tako kot so zvenele cesarjeve 
besede, ko je  K rpan odhajal 
z  Dunaja.

IVAN ŽERJAL

Abonmajska sezona Glasbene 
matice 1999/2000 poteka v zname
nju 90-letnice te naše osrednje za
mejske glasbene ustanove. Po pred
stavitvi knjige in po slavnostni aka
demiji, ki sta bili novembra lani, je 
sedaj na sporedu tradicionalna abon
majska koncertna sezona, za katero 
je letos značilno, da bodo prav na 
vsakem koncertu prisotni domači 
glasbeniki, ki so se šolali na GM, in 
to bodisi kot solisti, kot člani skupin 
ali kot dirigenti.

Prvi abonmajski koncert je bil v so
boto, 22. t.m., v Kulturnem domu v 
Trstu, oblikovala pa gaje instrumen
talna skupina Evasion. Skupina - o 
kateri smo v našem listu že nekajkrat 
obširno poročali - je sorazmerno nov 
pojav v glasbenem življenju Sloven
cev v Italiji. Nastala je leta 1997, se
stavlja pa jo šest mladih glasbenikov, 
ki so se šolali na GM in na njej veči

noma tudi poučujejo: Marko Feri - 
kitara, Aleksander Ipavec - kontrabas, 
Tamara Tretjak - flavta, Claudia Sed- 
mach - klavir, Igor Cante - harmonika 
in Dario Šavron - tolkala. Čeprav gre, 
kot že rečeno, za sorazmerno nov in 
mlad sestav, je dosedaj uspešno na
stopal in si ustvaril sloves zelo kako
vostne skupine. Njeni člani, ki sicer 
uspešno nastopajo tudi kot solisti, 
pa se osredotočajo na tiste skladbe, 
ki, kot je v koncertnem listu zapisala 
Luisa Antoni, "premoščajo obstoječe 
meje med različnimi zvrstmi, kot so 
npr. klasična, ljudska in jazz".

Na sobotnem koncertu je skupi
na Evasion predstavila dva avtorja iz 
20. stoletja, in sicer Argentinca Astor- 
ja Piazzollo in Francoza Claudeja Bol- 
linga. Gre za skladatelja, ki sta, če sle
dimo zapisu v koncertnem listu, glo
boko pod vplivom klasičnega oz. za
hodnega načina skladateljevanja, o- 
benem pa je na ta način pisanja mo
čno vplival jazz. O tem so zgovorno 
pričale skladbe, ki so bile izvedene 
na koncertu. Uvodnemu Libertangu 
Astorja Piazzolle so v prvem delu sle
dila dela Claudeja Bollinga Madrigal 
in Gaylancholic iz Picnic Suite za flav
to, kitaro in jazz piano trio, zatem Hi- 
spanic Dance, Mexicaine in Africai- 
ne iz Koncerta za kitaro in jazz piano 
trio ter Espiegle iz Suite za flavto in 
jazz piano trio. Drugi del koncerta pa 
je bil v celoti posvečen Piazzollovi us
tvarjalnosti in tako smo prisluhnili 
skladbam Oblivion, Las cuatro esta- 
ciones portenas in \/ayamos al dia- 
blo. Lahko rečemo, da je bila izved
ba v znamenju visoke kakovosti in 
koncentracije, ki ni popustila niti v 
trenutkih, ko je naprava za ozvočenje 
žal nekajkrat povzročila težave. Sicer 
sta skupino - ali vsaj nekatere njene 
člane - odlikovali primerna sprošče
nost in usklajenost pri izvajanju, ki sta 
gotovo pripomogli k velikemu glas
benemu užitku za prisotne v dvo

rani. Člani skupine Evasion so - kot 
že rečeno - sicer tudi uveljavljeni soli
sti, ki pa znajo svoje talente uskladiti
v homogeno in harmonično celoto.

Ob priložnosti prvega abonmaj
skega koncerta pa so v foyerju Kul
turnega doma odprli razstavo ob 90- 
letniciGM, ki jo je pripravila muziko- 
loginja Luisa Antoni. Razstava, ki je 
razdeljena na več sklopov (šolsko de
javnost, koncerte, delovanje skupin, 
publikacije idr.), prikazuje zlasti veli
ko število fotografij predvsem iz de
lovanja GM v desetletjih po drugi sve
tovni vojni do danes. Pravzaprav je 
posnetkov o najnovejšem delovanju 
najmanj, tako da se "fotokronika" v 
bistvu končuje pri 80. letih (zato so 
posnetki o delovanju v zadnjih dese
tih letih kar dobrodošli). Razstavljene 
so tudi plošče, izvestja in druge pu
blikacije, pa tudi članki o GM, ki so 
jih v preteklosti objavili nekateri ugle
dni italijanski časopisi in revije.

OBVESTILA

RAZSTAVA DEL 
LOJZETA SPACALA 
V LJUBI JANŠKI 
MODERNI GALERIJI

Na prošnjo odgovornih pri Moder
ni galeriji (Tomšičeva ul. 14) vnovič 
objavljamo sporočilo, da bo od 25. 
aprila do 4. junija odprta retrospek
tiva slikarja, grafika in kiparja Lojze
ta Spacala. S tem v zvezi iz Moderne 
galerije pozivajo imetnike Spacalo- 
vih del, naj prispevajo k dokumenti
ranju mojstrovega opusa, s tem da 
posredujejo podatke o delih (naslov 
dela, leto nastanka, tehnika, mere in 
signatura), ki jih hranijo, in sicer na 
naslov kustosa razstave mag. Igorja 
Kranjca (tel. 00386-61-214106), v 
ta jništvo Moderne galerije (tel. 
00386 61 1262068) ali po elektron
ski pošti (info@mg-lj.si) in faksu 
(00386-61-214120). Zbrani podatki 
bodo uporabljeni izključno v stroko
vne namene z jamstvom "zaupnosti".

VALENTIN OMAN: 
SVET ARHAIČNE 
UMIRJENOSTI

V novogoriškem Hitovem paviljo
nu je od četrtka, 27. t.m., na ogled 
razstava del akademskega slikarja 
Valentina Omana. Rodil seje v Belja
ku na avstrijskem Koroškem. Slikar
stvo je študiral na umetnostni aka
demiji na Dunaju, kjer je leta 1962 
diplomiral, leto kasneje pa je opra
vil na ljubljanski likovni akademiji 
grafično specialko pri prof. Riku De
benjaku. Za seboj ima številne slikar
ske in grafične razstave doma in na 
tujem. Na razstavi v Hitovem paviljo
nu se Oman predstavlja s slikami, ki 
so nekakšni kolaži oz. lepljenke, in fo
tografijami. Razstava bo odprta do 
29. februarja.

FO TO  K R O M A
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ZADNJI BACH
DANIJEL DEVETAK

Ob koncu prejšnega stoletja, ki je 
pomenilo za glasbo - kot tudi za dru
ge umetniške zvrsti - frenetično is
kanje novih izraznih možnosti in ob
lik, so zagledale luč sveta tri CD plo
šče tržaškega pianista Aleksandra 
Rojca z naslovom The last Bach (Zad
nji Bach).

Rojc, ki živi in deluje v Trstu, je tam 
opravil humanistične in glasbene štu
dije. Svoje veliko znanje je izpilil na 
Akademiji v Ljubljani. Poznan zlasti 
kot odličen izvajalec sodobne glas
be, se posveča koncertom, pa tudi 
esejistiki in glasbeni kritiki, saj je av
tor zajetnega dela o glasbeni kultu
ri v Trstu od leta 1848 dalje. Kot so
list oz. v komornih sestavih nastopa 
po Italiji in v tujini. Od leta 1994 da-

D E D N 1N A I Z  T O L M I N S K E

PESMI
NAŠIH
RODOV

V decembru lanskega leta so v tol
minskem Kinogledališču s koncertom 
predstavili zgoščenko z naslovom Pe- 
smi naših rodov skupine Dednina, v 
kateri sodelujejo sopranistka Majda 
Hercog-Luznik, altistka Metka Ivan
čič, tenorist in harmonikaš Metod 
Bajt ter citrar Sandi Manfreda.

Dednina je nastala pred nekaj leti, 
že od vsega začetka pa skuša ohra
njati in celo obujati ljudske pesmi Tol
minske. Petje v teh krajih je bilo nek
daj silno razširjeno in raznoliko, da
nes pa se originalne ljudske pesmi, 
tako rekoč narodova dediščina, hitro 
izgubljajo v poplavi potrošniške, pop 
glasbe. Tudi potreba po petju je pre
cej okrnjena, čeprav za Tolminsko še 
vedno velja, da ima zborovstvo še 
precej vitalnosti, vsaka vas pa se po
naša vsaj z enim pevskim zborom. Pri
stna pesem pa se vendarle tudi tu u- 
mika raznim priredbam in novokom- 
poniranim skladbam, ki sicer v duhu 
folklornega izročila še ohranjajo sle
di preteklosti, največkrat pa se spo
gledujejo z drugimi, bolj modnimi na
pevi. Skupina Dednina seje pogum
no odločila prekiniti to pogubno us
meritev, prvi rezultat pa je prav zgo
ščenka Pesmi naših rodov.

Lahko rečemo, da gre za kar soli
den izdelek, če pomislimo, da skupi
na ni uporabljala nobenih studijskih 
trikov in je pravzaprav celotno delo 
neposreden odraz njihovih poustvar
jalnih sposobnosti. Prevladujejo se
veda pesmi s širšega območja Tolmin
ske, nekaj je znanih slovenskih ljud
skih pesmi, denimo, Sonček čez hrib
ček gre in podobne, slišimo pa lahko 
tudi eno idrijsko ljudsko in tri bene
ške pesmi. Glasovno je Dednina do
kaj uravnotežena skupina, prav prije
tna pa je tudi instrumentalna podla
ga. Citraš Sandi Manfreda je na Tol
minskem eden redkih glasbenikov, 
vsekakor pa daleč najmlajši med nji
mi, ki se zavzeto uči igranja na citre. 
Začel je s kitaro v zabavnem ansam
blu, kmalu pa se je navdušil nad ci
trami. Zvok tega glasbila je za restav
racijo ljudske glasbe na tem koncu 
Slovenije še kako pomemben. Nekoč 
je vsaka družina imela vsaj enega ci- 
traša, poleg harmonike (ramonike, 
kot ji pravijo domačini) so bile citre 
osnovno glasbilo za spremljavo petja. 
Prepoznavna značilnost, morda že kar 
posebnost tolminskih ljudskih pesmi 
pa je neverjetna hudomušnost. Pesmi 
so praviloma šaljive in kljub težkemu 
življenju, ali pa prav zato, skušajo o-

Ije sodeluje tudi kot klavirski izvaja
lec pri programih Video-Computer 
Edvvarda Zajca na newyorški Syra- 
cuse University. Kot zanimivost, ki 
nam je lahko v ponos, povejmo še

pevati vedro, lahkotnejšo plat vsak
danjosti. Dednina je z zgoščenko ne
dvomno opravila veliko delo. Čeprav 
se mogoče kdo z izvajalskim koncep
tom ne bo strinjal - petje je nekoliko 
pretirano umetelno, šolano - pa mo
ramo ugotoviti, da je izdelek odlična 
priložnost za nadaljevanje, pravza
prav nekakšna zanesljiva osnova za 
sistematično ohranjanje vsega tiste
ga, kar je od nekoč izredno bogate 
pevske dediščine sploh še ostalo.

JOŽEK ŠTUCIN

Založbi Branko iz Nove Gorice in 
Jutro iz Ljubljane sta skupaj izdali po
natis študije o sv. Frančišku Asiškem, 
ki ga je leta 1926 v knjigi z naslovom 
Trojni cvet objavil dr. Andrej Pavlica, 
znani duhovnik, socialni delavec, pi
satelj in časnikar. V svojem delu je ob
ravnaval in razčlenil svet evangeljske
ga uboštva sv. Frančiška, cvet nedol
žnosti sv. Stanislava in svet čistosti sv. 
Alojzija, s katerimi je nameraval poži
viti smisel in krščanske čednosti in 
vzore, kakor je zapisal v uvodu knji
ge. Izšla je v letu, ko se je katoliški 
svet spominjal 700-letnice smrti sv. 
Frančiška Asiškega. Knjižica s pona
tisom besedila o sv. Frančišku je po
membna, ker je to besedilo malo zna
no, saj ga ne najdemo v bibliografi
jah o svetniku. Ponatis je bil priprav
ljen iz izvoda knjige, ki ga hrani Se-

KLARA KRAPEŽ

Ameriška pisateljica Mario Mor
gan seje slovenskim bralcem najprej 
predstavila s knjigo Imenovali so jo  
dvoje srca, ki je izšla pred dvema leto
ma. Vsebina, v kateri je razkrila zgod
bo o avstralskih domorodcih, je doži
vela velik uspeh. Najverjetneje zato, 
ker prinaša številna drugačna spoz
nanja o ljudeh pete celine, ki navkljub 
dosežkom civilizacije skušajo ohra
njati starodavna izročila prednikov.

Vsebina druge knjige, naslovljene 
Sporočilo iz večnosti, tako ni prese
nečenje. Znova namreč prinaša zgod
bo oaborigenih in njihovem obstoju 
ter popotovanju po Avstraliji. Življenj
ska vodila, ki jim praprebivalci sledi
jo, se bralcu odkrivajo vzporedno z 
zgodbo dvojčkov Beatrice in Geof-

to, da so tri zgoščenke snemali av
gusta in septembra 1998 na odru ve
like dvorane Kulturnega centra Loj
ze Bratuž v Gorici.

Johann Sebastian Bach, nikdar do
volj spoznani glasbeni genij, most 
med dvema dobama, stvarnik sin
teze med antičnim in modernim, na
kazuje tudi danes zanesljivo smer, 
saj ga prav sodobniki končno in še 
enkrat nanovo odkrivajo. Bach je 
mojster, ki se mu je treba približati 
ne samo z ušesi, ampak tudi z očmi 
in mišljenjem. In to še toliko bolj, ko 
gre za njegovo zadnje obdobje, ko 
se je nekoliko oddaljil od "pragma
tičnega" pojmovanja glasbe v službi 
liturgiji in se približal hermetičnemu 
in simboličnemu izražanju. Nemški
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avtor seje istovetil z notami, simbo
li, številkami, ki so bile zanj popolna 
govorica Absolutnega, okno v meta
fizični svet nevidnega, ezoteričnega, 
enigmatičnega, skrivnostnega, bo
žanskega. Nekako kot Pitagora je od
krival številčna razmerja v sozvočjih.

meniška knjižnica v Vipavi. Primerki 
knjige dr. Andreja Pavlice iz leta 1926 
so zelo redki, pri čemer gre opozori
ti, da so bile slovenske knjige v času 
fašizma pogosto plen režima, zaradi 
česar jih je bilo rešenih le malo.

Knjižica s prevodom razmišljanj o 
sv. Frančišku pa je dodatno drago
cena zato, ker je v njej objavljen tudi 
zapis o življenju in delovanju avtorja, 
dr. Andreja Pavlice. Napisal ga je zgo
dovinar in arhivar Jurij Rosa iz Pokra
jinskega arhiva v Novi Gorici. Pouda
ril je, da dr. Andrej Pavlica sodi v vr
sto pomembnih katoliških osebno
sti, ki so v prvi polovici tega stoletja 
med goriškimi Slovenci opravljali 
versko in kulturno poslanstvo in zaz
namovali dobo s svojimi stvaritvami, 
ki so bile velikega pomena za ohra
nitev slovenstva v težkih preizkušnjah

fom. Usoda ju je od matere ločila ta
koj po rojstvu, in kot da ta bolečina 
ne bi bila dovolj velika, jima življenje 
tudi v dobi otroštva in mladostniške
ga odraščanja ni nič kaj prijazno.

Beatrice ima v primerjavi z bratom 
Geoffom več možnosti, saj vendarle 
ostaja v rodni Avstraliji. Bivanje v si
rotišnici pušča v njej globoke rane, a 
jih pozneje, ob srečanju z domorod
ci, skuša nekako premostiti. Odloči
tev, da zapusti belo raso, ji pravzaprav 
omogoči vstop v svobodo in spoz
navanje starodavnih modrosti. Geof- 
fa pa življenjska pot zanese celo na 
drugo celino, v Združene države Ame
rike, kjer občuti ne le svojo drugač
nost, temveč predvsem nestrpnost 
tamkajšnjih prebivalcev do vseh, ki 
drugače izgledajo. Sodobnemu bral
cu je knjiga Sporočilo iz večnosti prav-

Če je bila njegova prejšnja govorica 
jasna, skoraj dogmatična in čustve
no nabita, seje v zadnjih letih svoje
ga plodnega ustvarjanja spustil v va
bljivi in negotovi idejni svet herme
tičnega komponiranja, ki mu ni pri
šel do dna. Njegovi zadnji deli, pri
čevanji, da ostaja nemški skladatelj 
neprekosljiv genij kontrapunkta, sta 
prav Musikalisches OpferBVVV 1079 
in D/e Kunst der Fuge BWV 1080; 
slednjega -Umetnost fuge-Bach ni 
niti dokončal, saj je prej umrl (1750), 
skoraj popolnoma slep. In prav kla
virske skladbe, zlasti kanone in fu
ge, iz teh dveh del predstavlja Alek
sander Rojc na treh zgoščenkah z ve
liko mero rahločutnosti in čudenja 
pred navidez preprostimi globina
mi, ki vzbujajo večno človekovo ra
dovednost. Umetnost fuge je dose
gla svoj višek in najvišji izraz prav v 
opusu nemškega organista in skla
datelja, ki je znal s svojo rigorozno
stjo ustvariti popoln, kristalno čist 
arhitektonski organizem. Prav obli
ka fuge zmore prek nevidne umet
nosti tonov - bolje kot katerakoli be
seda - izraziti skrivnost življenja, ki 
izhaja iz enega in istega počela, se 
nato v številnih sorodnih različicah 
razvije v pravi labirint tem, končno 
pa se spet vrne k prvotni temi, viru, 
prapočelu.

Gre za žlahtno notranjo ashezo, 
za strmo pot od človeškega do Bož
jega, za pustolovščino, popotovanje
v svet intuicije, v težko dostopni svet 
arhetipskih simbolov na dnu člove
kove narave in duševnosti, kjer se že
li človek ustaviti in napojiti, da bi od
kril oz. zopet našel sam sebe.

italijanske okupacije in vladavine fa
šizma. Naštejmo jih, da nam bodo 
ponovno stopili pred oči trdni brani
ki slovenskega doma in rodu na Go
riškem: dr. Anton Gregorčič, duhov
nik, politik in kulturni delavec, nad
škof dr. Frančišek Sedej, dr. Josip Li
čan, bogoslovni profesor in prosvet
ni delavec, Jože Abram, duhovnik, 
prosvetni in gospodarski organiza
tor, pisatelj in dramatik, Polde Kem
perle, časnikar in publicist, Venceslav 
Bele, duhovnik in pisatelj, Filip Ter
čelj, duhovnik, prosvetni delavec in 
pisatelj, Jožko Bratuž, vzgojitelj in kul
turni delavec, dr. Mirko Brumat, du
hovnik, kulturni delavec in pisatelj, 
dr. Janko Kralj, publicist in politik, ter 
Lojze Bratuž, zborovodja in sklada
telj. V to družbo pomembnih oseb
nosti je treba zagotovo uvrstiti tudi 
Josipa Pavlico, starejšega brata dr. An
dreja Pavlice. Njuni življenjski poti sta 
bili podobni. Tudi Josip Pavlica je bil 
duhovnik, blagoslovni profesor, ured
nik ter kulturni in socialni delavec.

zaprav pisana na kožo. Na nevsiljiv 
način prinaša preprosta pravila za živ
ljenje, obenem pa v dveh vzporednih 
zgodbah razkriva napake sedanje ci
vilizacije. Mario Morgan tako ni le pi
sateljica, ki prinaša zgodbe o avstral
skih domorodcih, saj skuša opozarja
ti še na druge vrednote, za katere se 
zdi, da smo jih prekomerno razvili. 
Rasna nestrpnost se ustvarja in krepi 
že znotraj družine, njene zlohotne 
razsežnosti pa je zgodovina dovolj kr
vavo prikazala. Nespoštovanje sočlo
veka, popolna izguba občutka do tr
pečega je tista izkušnja, ki Beatrice pri
pelje do novih spoznanj. Njena neiz
merna vera in ljubezen se krepita ob 
vse aktivnejšem delovanju za abori- 
gene, istočasno pa tudi za vse ljudi, 
ki zmorejo sprejemati drug drugega, 
se spoštovati, ljubiti in dopuščati svo
bodo. Izbira naslova - Sporočilo iz 
večnosti - tako ne preseneča. Ko odi
demo od tod, smo namreč vsi enaki
- v eni večnosti, kot pravijo avstralski 
domorodci.

»JE, KA11 JE«

LJUDJE 
PRIHODNOSTI

Zakorakali smo v novo tisočletje. 
Veliko je bilo govora o naši prihod
nosti in o tem, kar se bo v njej zgodi
lo. Mnogi so pričakovali leteče krož
nike, poletna Mars, vesoljske obleke, 
leteče avtomobile in kdo ve še kaj. 
Lahko bi rekli, da se nič od tega ni 
zgodilo. Kar je  res. Sam sem pa še kar 
zadovoljen, da je  razvoj šel v manj 
znanstveno-fantastično smer in pri
nesel kar nekaj koristnih stvari. Ne 
vem, kaj bi počel z nuklearnim lete
čim avtomobilčkom za tri osebe.

Še bolj zanimiva je  nedavna raz
prava na University Collegeu v Lon
donu glede človeka prihodnosti. Pro
fesor genetike Steve Jones je namreč 
objavil rezultate raziskave, ki doka
zuje, da v današnji družbi Darvvinova 
teorija evolucije ne velja več. To pa 
pomeni tudi, da se je evolucija člove
ka ustavila. Boljši od tega najbrž ne 
bomo več mogli postati. Temeljni trije 
elementi Darvvinove teorije so muta
cija, naravna selekcija in naključne 
spremembe v prebivalstvu. Današnja 
družba je  večinoma izničila vse te tri 
elemente in s tem možnost evolucije.

Mutacijo v človeškem genskem 
zapisu (DNK - dezoksiribonukleinska 
kislina) povzročajo lahko razna žar- 
čenja, hrana ali napake, ki jih  sama 
DNK naredi. Slednje se pojavljajo 
predvsem zaradi starosti. Toda pov
prečna starost mladih mamic in oče
tov se v današnji družbi pomika na
zaj. Pred leti so pari imeli otroka ve
liko pozneje, danes pa nekje pri tri
indvajsetih. Takrat pa DNK še ne dela 
toliko napak. In če je  manj mutacij, 
je tudi manj razlik in je naravna se
lekcija bolj mila.

Vendar je  naravno selekcijo izbri
sala sama organizacija naše družbe. 
Boja za obstoj, prevlade močnejšega 
ni več Šibkejši, ki bi v preteklosti u- 
mrli, še preden bi imeli otroke, zahva
ljujoč se dosežkom medicine in so
cialnih služb preživijo in imajo iste pri
ložnosti kot močnejši. To pomeni, da 
ne prevladujejo vedno le močnejši.

Tudi do naključnih sprememb, ki 
bi ustvarile izrednega posameznika, 
ni več. Rase se vedno bolj mešajo, lju
dje živijo v velikih mestih in ustvarjajo 
t. i. velike genske bazene. Genski po
datki vseh vrste se mešajo med se
boj in ustvarjajo povprečje. Ni več o- 
gromnih razlik med šibkimi in moč
nejšimi. 11Stvar, ki je  najbolj upočas
nila človeško evolucijo, je kolo," pra
vi Steve Jones,“saj ljudje niso bili več 
prisiljeni iskati partnerja v isti vasi."

Profesor Christopher Wills z uni
verze v San Diegu pa tej teoriji ugo
varja. Pravi, da se evolucija nikakor 
ni ustavila, temveč je  prešla s fizične 
na umsko. Ne prevladuje več silak in 
telesno odpornejši posameznik, tem
več bolj pameten in bolj prebrisan. 
Ti so sposobni dobiti boljše službe, 
si zagotoviti boljšo kariero in zbrati 
več denarja. Lahko imajo tudi več o- 
trok, jih  primemo preživijo, šolajo itd.

Sam prej verjamem prvemu, ki tr
di, da je  evolucije konec. Dovolj je, 
da se malo ozremo okoli sebe in bo
mo videli, da še vedno velja staro pra
vilo, po katerem "bogati delajo denar, 
revni pa otroke". Ko bi slednji znan
stvenik imel prav, bi Bill Gates “mo
rat' imeti vsaj trideset otrok. Pa ne 
vem, ali sploh ima kakega. In če po
gledam svoje bivše sošolce v Novi Go
rici, ugotavljam, da smo tisti, ki smo 
končali univerzo in smo se večinoma 
šele sedaj zaposlili, večinoma še ne
poročeni in torej prav gotovo ne bo
mo imeli šest otrok. Ostali, ki pa so 
postali delavci že po osnovni šoli, 
imajo že dva ali celo tri otroke.

Pa še en razlog imam, da verja
mem, da je  tistega boja za preživetje 
Darvvinovega tipa konec. Razlog je 
oseben. Ko bi še vedno prevladovali 
le močnejši, bi vam tega članka ne bi 
bilo treba brati. Avtor bi namreč kot 
sedemmesečni nedonošenček umrl 
takoj po rojstvu. Pa ni. Živel Darvvin!

PETER SZABO

R A Z M I Š L J A N J A  O SV E T E M  FRA N Č I Š K U  A S I Š K E M

PONATIS KNJIŽICE 
ANDREJA PAVLICE

P R E V O D  K N J I G E  PISA T E L J I CE M A R L O  M O R G A N

BRALCI ODKRIVAJO 
SVET DOMORODCEV
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S K U P I N A  85

UPANJE, A T U D I  
PESIM IZEM

D O L I N A  /  SREČANJE Ž U P A N O V  O B M E J N I H  O B Č I N

LETOŠNJA ODPRTA MEJA V ZNAMENJU  
NEKATERIH NOVOSTI

V zadnji številki Novega 
glasa, ki je izšla v lanskem letu 
tik pred božičnimi prazniki, 
smo poročali o predstavitvi 
dvojezične publikacije Skupi
ne 85 z naslovom Proiezioni
- La Trieste del terzo millennio
- Pogledi na Trst v tretjem ti
sočletju. Gre sicer za tradicio
nalno publikacijo, ki je vsako 
leto na različno tematiko, a ki 
je bila doslej na voljo le čla
nom skupine. Tokrat so se iz
dajatelji odločili, da jo bodo 
razširili tudi vjavnosti, tako da 
je na voljo tudi v knjigarnah.

Delo je izšlo pri založbi 
Hammerle v Trstu in prinaša 
prispevke osemnajstih ugled- 
nih predstavnikov tržaške 
kulture, znanosti, časnikar
stva, Cerkve, politike in dru
žbe. Tako so svoja razmišlja
nja prispevali tržaški župan 
Riccardo llly, podžupan Ro
berto Damiani, škof Evgen 
Ravignani, Cristina Benussi, 
profesorica na oddelku za ita- 
lijanistiko, jezikoslovje, ko
m un ikac ijo  in g ledališče 
pri tržaški univerzi, odgovor
ni urednik Primorskega dne
vnika Bojan Brezigar, bivši tr
žaški župan in esejist Manlio 
Cecovini, pesnik Roberto De- 
denaro, psihoanalist Pavel 
Fonda, astronominja Mar- 
gherita Hack, pesnik Marko 
Kravos, Predrag Matvejevič, 
profesor na univerzi La Sapie- 
nza v Rimu, skladatelj in jezi
koslovec Pavle Merku, pisa
telj Boris Pahor, glasbenik in 
prevajalec Paolo Privitera, 
odgovorni urednik dnevnika
ll Piccolo Mario Quaia, Ivan 
Verč, profesor na Visoki šoli 
modernih jezikov za tolmače 
in prevajalce tržaške univer
ze, in skladatelj Fabio Nieder. 
Spremno besedo je napisala 
predsednica Skupine 85 Pa- 
trizia Vascotto, medtem ko so 
besedila prevedli Marija Cen- 
da, Bogomila in Marko Kra
vos, Mara Debeljuh, Patrizia 
Vascotto, Paolo Privitera, 
Marko Lupine in Boris Kuret.

Publikacija Pogledi na Trst
v tretjem tisočletju ponuja 
bralcu pisano paleto stališč in 
razmišljanj, ki so jih napisali 
ljudje, ki pripadajo bodisi sta
rejši bodisi mlajši generaciji 
tržaških kulturnih in družbe
nih delavcev različnih svetov
nih nazorov. V tem delu pri
hajajo npr. do izraza tako pre
cej pragmatična stališča žu
pana lllyja, ki brez ovinkarje
nja poudarja potrebo po trd
nih prometnih povezavah 
Trsta z zaledjem, pa tudi po 
notranjem dialogu med tu 
živečimi skupnostmi. S svoje 
strani škof Ravignani podčr
tuje doseženo višjo stopnjo 
sožitja med tržaškimi kom
ponentami, tako verskimi kot 
narodnostnimi, in poudarja 
potrebo po tem dialogu ter 
po "dialogu z mestom11, v ka
terem je mnogo situacij odri
njenosti in trpljenja. Podžu
pan in odbornik za kulturo 
Damiani poudarja, nanaša
joč se na Kosovelov kip v 
Ljudskem vrtu, dosežke se
danje občinske uprave na 
področju "vrnitve v normal-

ProtezKKii - La Trieste del terzo millennto 
Pogledi na Trst v tretjem tisočletju
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nost", se pravi tega, da sloven
ska prisotnost v Trstu ni več 
tabu tema. Tržaška književ
nost se je s padcem berlin
skega zidu po mnenju Cristi- 
ne Benussi znova znašla na 
odprti meji, kar je prineslo no
ve snovi, ki so pritegnile pred
vsem mlajše avtorje, izziv pa 
je v tem, da se krepijo glasovi 

i “tistih, ki v tuji deželi iščejo la
stno identiteto". Bojan Brezi
gar je optimist, ko piše o vi
ziji Trsta v tretjem tisočletju. 
Tržaška raznolikost bo nam
reč dodana vrednost našega 
mesta, z integracijo pa bosta 
slovenski jezik in kultura pri
dobila na pomenu. Zato se 
bo slovenska manjšina mo
rala prilagoditi novi stvarno
sti. Boris Pahor pozitivno o- 
cenjuje premike na tržaški 
kulturni sceni, kar ni pomem
bno le za sožitje njegove slo
venske in italijanske duše, 
pač pa tudi za povezavo Slo
venije s Sredozemljem in s 
svetom. Podobna optimisti
čna nota označuje tudi neka
tere druge prispevke, ni mo
goče pa iti mimo nekaterih 
razmišljanj, ki so nekatera 
bolj, druga pa manj izrazito 
pesimistična. Tak je npr. pri
spevek Pavleta Merkuja z na
slovom Protipogledi na Trst v 
tretjem tisočletju. Vsako me
sto ima po Merkujevih bese
dah obdobje rasti, vrhunca in 
padanja. Trstje sedaj v fazi pa
danja in bo "spet postal maj- 

! hno, borno, nepomembno is
trsko mestece, kakršno je bilo 
do Marije Terezije in Jožefa 
drugega". Nič kaj spodbujajo- 

i ča ni niti slika, ki jo je obliko
val urednik Piccola Mario 
Quaia, po katerem demograf
sko in zaposlitveno vprašanje 
predstavljata resnični izziv za 
Trst v novem tisočletju. Ivan 
Verč pa se zavzema "za zdra
vo in plodno anarhoidnost 
duha in dela", za prihodnost 

; Trsta, ki je ni mogoče določiti, 
načrtovati in niti pretirano ho
teti in si jo v detajlih zamišljati.

Lahko rečemo, da pred
stavlja publikacija prerez se
danjega tržaškega kulturnega 
in družbenega trenutka, pri
naša njegov sedanji utrip. Iz 
vseh prispevkov veje želja po 
spremembi, po svežem vetru, 
po stikih, čeprav so nekatera 
razmišljanja prežeta z globo
kim pesimizmom. Večkrat pa 
je ta želja izrečena na tako ra
zlične načine, ČJa gre res za 
zelo raznoliko publikacijo, 
kot je pač raznolik Trst. 
 IŽ

Prisotni so bili župani oz. 
predstavniki občin Trst (zasto
pala jo je funkcionarka Gero- 
lami), Milje (župan Roberto Di- 
piazza), Dolina, Repentabor 
(podžupanja Nives Škabar), 
Zgonik (župan M irko Sardo), 
Devin-Nabrežina (župan Ma
rino Vocci), Doberdob in So- 
vodnje (župan Igor Petejan) 
z italijanske strani ter občin 
Koper (župan Dino Pucer), 
Komen (župan Uroš Slamič), 
Miren-Kostanjevica (župan 
Martin Zlatko Marušič) in Hr- 
pelje-Kozina (župan Vojko 
Mahnič) s slovenske strani 
meje. Sestanek je vodil župan 
občine Dolina Boris Pangerc, 
prisoten pa je bil tudi predse
dnik pripravljalnega odbora 
Dnevov kmetijstva, ribištva in 
gozdarstva Boris M ihalič, 
medtem ko je župan občine 
Doberdob Mario Lavrenčič is
točasno zastopal tudi Kraško 
gorsko skupnost (KGS), kate
re je predsednik.

Manifestacija Odprta meja 
poteka na Tržaškem že od le
ta 1981 s ciljem, da se ovred
noti in razvije prijateljstvo in 
sodelovanje med ljudmi in 
ustanovami z obeh strani 
meje. Letos se bo pričela 31. 
marca v Trstu (za lokacijo je 
bil predlagan muzej Revoltel-

V četrtek, 20. t.m., je na županstvu v Dolini potekal programski sestanek žu
panov obmejnih občin na italijanski in slovenski strani za dogovor o izvedbi tra
dicionalne manifestacije Odprta meja, ki bo na sporedu v letošnji pomladi.

la), končala pa ob Dnevih 
kmetijstva, ribištva in gozdar
stva, ki bodo letos potekali od 

j 18. do 22. maja na območju 
i tržaškega sejmišča. S tem, je 
bilo rečeno na srečanju, bi se 
hotel tudi ovrednotiti terito
rij. Eno od novosti letošnje 
Odprte meje pa predstavlja 
dejstvo, da bosta letos pri po
budi sodelovali tudi občini z 
Goriškega, in sicer Doberdob 
in Sovodnje, ki spadata v ok-

vi r KGS. V potek manifestacije 
pa nameravajo občine vklju
čiti nekatere pomembnejše 
kulturne in športne pobude, 
kot npr. 20. mednarodno sre
čanje jamarskih klubov, ki bo 
na Vrhu v občini Sovodnje, in 
druge. Na otvoritveno in za
ključno slovesnost pa bi bilo 
treba povabiti tudi župane iz 
bolj oddaljenih krajev, kot 
npr. Ljubljane, Velenja, Celov
ca in Buj. Občine, je bilo še

rečeno na srečanju, se bodo 
morale med seboj dogovori
ti o posameznih datumih Od
prte meje in jih do 31. t.m. po
sredovati na županstvo v Do
lini. Dalje bodo prireditelji po
skrbeli za tiskanje lepakov, 
zgibank, logov, vabil in plaket. 
Glede tega nameravajo prire
ditelji postaviti spominsko 
dvojezično plaketo na vsak 
prehod Odprte meje.

DSI /  PREDSTAVI TEV C A P U D R O V EGA PARI ŠKEGA D N E V N I K A

ZAPIS O ŠTIRIH LETIH 
PARIŠKIH SREČEVANJ

IVAN ŽERJAL

Delo je pred kratkim izšlo 
pri založbi Družina v Ljublja
ni (na večeru je bil prisoten 
urednik dr. Janez Gril, ki je 
predstavil tudi katalog zalo
žbe in knjižico Z Bogom v leto 
2000 - slovenski prevod in 
predelavo nemškega izvirnika 
nekakšne informativne publi
kacije o katoliški veroizpove
di) in je sad dogodkov, ki si 
jih je dr. Capuder kot sloven
ski veleposlanik v Parizu v šti
riletnem obdobju od 1993 do 
1997 zapisoval v štiri drobne 
agende. Avtor, ki v tem služ
benem obdobju sicer ni pisal 
dnevnika, je po vrnitvi v do
movino, ko so, kot sam pra
vi, stvari postale zrele za po
gled nazaj, in na prigovarja
nje pisatelja Alojza Rebule na 
podlagi teh zapisov ustvaril 
knjigo, katere začetni del je 
začela objavljati Družina.

Delo ponuja bralcu več 
sklopov oz. več nivojev bra
nja. Prvi tak nivo predstavljajo 
državniška srečanja, npr. s ta
kratnim (sedaj že pokojnim) 
francoskim predsednikom 
Mitterrandom ob izročitvi a- 
kreditacijskih listin, dogodek, 
ki je povzročil tudi prvi Capu
drov kratek stik z Ljubljano v 
njegovi veleposlaniški karie
ri, predvsem po zaslugi kritik 
bivšega (in po vsej verjetno
sti bodočega) slovenskega zu
nanjega ministra D im itrija  
Rupla. Odnosi s Slovenijo

V ponedeljek, 24. t.m., so v Peterlinovi dvorani na 
rednem tedenskem večeru Društva slovenskih izobra
žencev v prisotnosti avtorja predstavili knjigo pisate
lja, prevajalca in prvega veleposlanika Republike Slo
venije v Franciji dr. Andreja Capudra Pariški dnevnik.

imajo tudi svoje mesto v dnev
niku, ravno tako stiki s sloven
sko kolonijo v Parizu ter raz- 

' ni sprejemi in obiski vseh 
vrst. In seveda je tu še družin
sko življenje v tistem obdobju.

O vsem tem je dr. Capu- 
( der spregovoril tudi na pone
deljkovem večeru v Peterlino
vi dvorani, kjer je s sebi zna- 

; čilno ironijo podal še vrsto a- 
nekdot iz pariškega obdobja, 

i Pri vsem tem pa je rad odgo
voril tudi na resna vprašanja,

| npr. o tem, kako Francija spre
jema samostojno Slovenijo ali 

i pa o možnostih prodora slo- 
i  venske kulture na francoski 
trg ter bolj konkretno o stikih 

| s slovensko kolonijo in slo
venskimi intelektualci v Pari
zu idr. Francija, je dejal dr. Ca- 

! puder, Slovenijo sicer toleri

ra, še vedno pa podpira Srbijo 
oz. Jugoslavijo in jo bo še pod- 

1 pirala, ker je le-ta njen skakač 
na Balkanu. Sicer bi si Slove
nija pri Francozih lahko na
brala več točk, ko bi se v slo- 

j venski državi več mladih od
ločalo za študij francoščine 
(sedaj ta jezik študirajo le trije 
odstotki mladih Slovencev). 
Možnosti za uveljavitev slo
venske kulture v Franciji, npr. 

i s prevodi slovenskih knjižnih 
del, so, a do sedaj se je uvelja
vil le prevod BartolovegaA/a- 
muta. Veliko je odvisno tudi 

j od tega, kako je delo preve
deno in kako zveni v franco
ščini. Lahko je knjiga v slo
venščini sijajna, a v franco
ščini nič posebnega, in obrat
no. Sicer je avtor imel s slo
venskimi intelektualci v Pari

zu kompleksen odnos, saj ne
kateri figurirajo bolj kot inter
nacionala kakor pa kot Slo
venci. Slovenska kolonija v 
Parizu pa doslej ni prodrla v 
pariške visoke kroge, saj jo 
sestavljajo v glavnem ljudje, 
ki pripadajo nekako nižjemu 
srednjemu sloju. V primerja
vi s Srbi, ki v teh stvareh očit
no znajo lobirati, so pravi be
rači. Dr. Capuder seje na po
budo diskutantov zaustavil 
tudi ob odnosih z Evgenom 
Bavčarjem, ki vsa štiri leta ni 
hotel imeti uradnega stika s 

; predstavnikom slovenske dr
žave, sedaj pa kaže, da je v 
najboljših stikih s Capudro
vim naslednikom na velepo
slaništvu. Kritičnost je sevala 
tudi iz Capudrovih besed gle
de dejavnosti Borisa Pahorja, 
ki je po njegovem mnenju v 
svojih nastopih preveč izpo
stavljal tržaško problematiko. 
Tako naj bi v Francozih ustvar
jal vtis, daje celotni slovenski 
narod manjšina v državi, kjer 
se govori jezik "večinskega 

| naroda". No, kar se tega tiče,
1 se ni razumelo, ali je ugledni 
gost rekel to za šalo ali zares

! in si lahko vsakdo seveda mi
sli svoje (omenjena slovenska 
kulturnika ne bosta ravno 
navdušena). Neizpodbitno 
pa je, da je avtor na srečanju 
v DSI navrgel dovolj argumen
tov, da je večje število udele
žencev večera na koncu od
štelo 50.000 lir in tako kupilo 
izvod Pariškega dnevnika, ki 
bo nedvomno zanimivo, po 
oceni avtorja samega pa tudi 
sočno branje, namenjeno od
prtim ljudem.
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DSI /  PODALJŠANJE RAZSTAVE

KRONIKA

SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE

VELIKO ZANIMANJE ZA DELA 
ANDREJA KOSIČA

V Peterlinovi dvorani 
Društva slovenskih izo
bražencev v Trstu se izte
kajo še zadnji dnevi raz
stave akvarelov goriške- 
ga umetnika Andreja Ko
siča. Razstavo so odprli 
tik pred začetkom božič
nih praznikov, in sicer 20. 
decembra lani, ko je tudi 
potekal zadnji tedenski 
večer DSI v letu 1999. Na 
začetku je bilo mišljeno, 
da bodo dela na ogled do 
sredine januarja, pa so 
čas razstavljanja podalj
šali za dva tedna, do kon
ca tega meseca, in to za
radi velikega zanimanja.

Andrej Kosič razstavlja v 
Peterlinovi dvorani 25 slik. 
Gre, kot že rečeno, za akvare
le, ki prikazujejo zlasti kraško 
pokrajino z gmajno, kame
njem, bori in značilno arhitek
turo kraških vasi. Nekaj del se 
nanaša tudi na Goriško in Vi
pavsko, na eni pa je upodob
ljen motiv iz Sveč na Koro
škem. Kot je na decembrski 
predstavitvi dejal Štefan Pa
hor, je Kosičev pristop pri sli
kanju skoraj meditativen. U- 
metnik skuša ujeti občutek 
trenutka, impresijo, a temu 
dodaja svoje notranje čutenje 
tistega trenutka, ki ga izrazi 
na platnu. Nekatere slike, je 
še dejal Pahor, veljajo za pra
ve vizije, saj v gledalcu pri
čarajo občutek zasanjanosti. 
Svoje vizije pa umetnik noče 
nikoli vsiljevati. Pri slikanju

ljudske arhitekture uporablja 
Kosič poseben način, tako da 
ustvarja v človeku občutek 
varnosti kraških hiš.

V svojih delih Kosič izko
risti vso prozornost, ki je zna
čilna za tehniko akvarela. Pri 
tej slikarski zvrsti gledalec na
mreč vidi celotni postopek

ustvarjanja: vse namreč osta
ne na platnu, tako da poprav
ljanje ni mogoče, in nam nudi 
branje. Zato mora umetnik 
že vnaprej videti, kakšen uči
nek bo delo imelo. V tem smi
slu, je dejal Pahor, je Kosič 
purist akvarela.

SKEDENJ / KD GRBEC

V NEDELJO 
P O N O V N O  
ODPRTJE 
KNJIŽNICE

Nedelja, 30. t.m., bo za 
Škedenj slovesen dan, saj 
bodo pri Slovenskem kultur
nem društvu Ivan Grbec slo
vesno odp rli obnovljeno 
društveno knjižnico v druš
tvenih prostorih.

Škedenj je imel svojo či
talnico že leta 1868. Delova
nje je zamrlo s prvo svetov
no vojno in s kasnejšo faši
stično diktaturo, obnovilo pa 
se je šele po drugi svetovni 
vojni, a je s časom zamrlo, 
tako daje knjižnica preneha
la z delovanjem, ko je bilo 
potrebno prenoviti društve
ne prostore. Kot je bilo že 
napisano v prejšnji številki, 
so se pri društvu Grbec od
ločili ponovno odpreti knji
žnico, ki bo na voljo ne samo 
Škedenjcem, ampak prebi
valstvu širšega območja vz
hodnega predmestja.

Slovesno odprtje knjižni
ce bo, kot že rečeno, v nede
ljo, 30. januarja, ob 16. uri v 
društvenih prostorih. Spored 
predvideva pozdrav pred
sednice Luise Primossi, slav
nostni govor akademika Ci
rila Zlobca in predstavitev 
knjige Devane Lavrenčič Lavo 
Čermelj, znanstvenik, fizik, 
publicist. Dogodek pa bo z 
glasbeno točko obogatil na
stop Godalnega kvarteta Glas
bene matice.

ŠE NEKAJ B O Ž I Č N I H  K O N C E R T O V  N A  T R Ž A Š K E M

PO NAŠIH CERKVAH 
JE B O ŽIČ N A  PESEM 

ŠE ENKRAT ODMEVALA

V nedeljo, 23. t.m., je bilo 
kulturno oz. prosvetno življe
nje na Tržaškem spet v zna
menju božičnih pesmi. Čeprav 
so božični prazniki že krepko 
mimo in smo tudi glede cer
kvenega koledarja že v obdob
ju navadnih nedelj, pa se boži
čni čas še ni nehal. Konec bo
žičnega obdobja predstavlja 
namreč Svečnica, do takrat

pa je še mogoče peti božične 
pesmi in obdržati jaslice.

I Tako sta bila v nedeljo na 
Tržaškem kar dva koncerta 
božičnih pesmi. Prvi je bil na 

I Kolonkovcu, kjer župnijska 
skupnost pripravlja že tradi
cionalni koncert. V tamkaj- 

i šnji župnijski cerkvi sv. Marije 
Magdalene se je zvrstil spo
red, ki so ga oblikovali otroci

italijanske osnovne šole Ca- 
prin in slovenske osnovne 
šole Marica Gregorič Stepan
čič, italijanski cerkveni zbor 

' in slovenski zbor, ki je bil ob 
tej priložnosti okrepljen s pe- 
vci iz drugih zborov tistega 
predela. Šlo je v bistvu za na
stop združenih slovenskih ce
rkvenih zborov iz mesta (le- 

i ti so pred kratkim že nastopi

li pri Sv. Jakobu), ki jih je vo
dila Dina Slama.

Ljubitelji zborovskega pet
ja in božičnih pesmi pa so 
imeli na voljo tudi koncert, ki 
je prav tako v nedeljo potekal 

1 v župnijski cerkvi sv. Martina 
na Proseku. Tam sta nastopi- 

i la mešana pevska zbora Lipa 
iz Bazovice pod vodstvom 

j  Tamare Ražem in Mačkolje 
1 pod vodstvom Iva Lešnika.
! Ob tem je nastopil tudi otro- 
i ški zbor, ki ga na Proseku vodi 
| s. Angelina, pri orglah pa ga 
je spremljal Davorin Starec.

V zavodu za ostarele Itis v 
| ul. Pascoli v Trstu pa je bil, ve- 
| dno v nedeljo, še en dogodek, 
ki sicer ni bil prvenstveno kul
turnega značaja, a ki gajeven- 

1 darle pomembno omeniti. V 
| zavodu Itis je bila namreč slo- 
! vesna slovenska maša, ki jo 
i je za tamkajšnje obiskovalce 
] daroval škofov vikar za trža- 
| ške Slovence msgr. Franc Von
čina (nadomeščal je vodjo Slo- 

! venskega pastoralnega sredi- 
1 šča g. Marija Gerdola, ki je 
i zbolel). Obred je spremljalo 
petje Združenega zbora Žve- 

j  ze cerkvenih pevskih zborov 
pod vodstvom Edija Raceta in 
ob orgelski spremljavi Iztoka 
Cergola. Zbor je po maši ob
likoval tudi krajši koncert bo
žičnih pesmi, ki ga je pove 

i zovala Majda Cibic.

OBVESTILA

DRUŠTVO SLOVENSKIH izo
bražencev obvešča, da je za
radi velikega zanimanja sli
karska razstava Andreja Ko
siča v Peterlinovi dvorani v 
Donizettijevi ulici 3 podalj
šana do konca meseca janu
arja. Ogled je možen od po
nedeljka do petka med 9. in 
17. uro.

SLOVENSKI KULTURNI klub 
prireja ob dnevu slovenske 
kulture literarni, likovni in fo
tografski natečaj za mlade. 
Tema in tehnika sta prosti. 
Svoje izdelke lahko oddaste 
v uradih Slovenske prosvete 
v ul. Donizetti 3 od ponedelj
ka do petka od 9. do 17. ure 
in ob sobotah od 18.30 dalje 
do vključno 5. februarja. Re
cital literarnih del, razstava 
ikovnih in fotografskih iz

delkov ter nagrajevanje bodo 
v soboto, 12. februarja.

SLOVENSKO STALNO gledali
šče. Gostovanje Lutkovnega 
gledališča iz Ljubljane. Polon
ca Kovač, Palčki na smov- 
skem griču. Režija Matija M il
činski. V četrtek, 27. januar
ja, ob 11. uri.

NARODNA IN študijska knji
žnica Trst, Društvo sloven
skih naravoslovcev in tehni
kov Tone Penko in Društvo za 
negovanje rodoljubnih tradi
cij TIGR Primorske prirejajo 
posvet Lavo Čermelj - življenje 
in delo - Ob dvajsetletnici smr
ti 1980-2000 v petek, 28. ja
nuarja, ob 15. uri v Gregorči
čevi dvorani v Trstu, ul. sv. 
Frančiška 20. Spored sreča
nja: Lida Debeljak-Turk: Po
zdrav v imenu prirediteljev; 
Janez Strnad: Lavo Čermelj 
kot fizik; Tone VVraber: Lavo 
Čermelj urednik Proteusa; 
Boris M. Gombač: Narodno
politično delo Lava Čermelja; 
Tatjana Rejec: Lavo Čermelj 
kot človek; Nadja Maganja: 
Škof Santin in njegov odnos 
do Slovencev in Hrvatov.

SLOVENSKI KULTURNI klub 
in Mladi v odkrivanju skup
nih poti prirejata IX. Šlovenija 
Party ob 9. obletnici medna
rodnega priznanja samostoj
ne države Slovenije, ki bo v 
Hotelu Savoia Excelsior Pa
lače na nabrežju Mandrac- 
chio 4 v Trstu v soboto, 29. 
januarja 2000, ob 18.30. Pro
gram: pozdravni govor: pred
sednik SKK Rok Oppelt; slav
nostni govornik: dr. Drago

Štoka; Mladinski mešani pev
ski zbor Devin (vodi Herman 
Antonič). Častni gost večera 
bo selektor državne nogo
metne reprezentance Slove
nije Srečko Katanec. Za raz
vedrilo in ples bo poskrbel 
orkester Glasbene šole Za
voda sv. Stanislava iz Šentvi
da pri Ljubljani (vodi Andrej 
Goričar). Vstop bo dovoljen 
samo z vabili, ki se lahko dvi
gnejo v uradih Slovenske 
prosvete v ulici Donizetti 3 
vsak dan od 9. do 17. ure (tel. 
št. 040 370846), pri predstav
nikih SKK na šolah in MOSP-a 
na univerzi ali pri predstav
nikih društev, ki so včlanjena 
v Slovensko prosveto.

SKD BARKOVLJE prireja v 
nedeljo, 30. t.m., Dan sloven
ske kulture. Gojenke Glasbe
ne matice bodo izvajale slo- 

j  venske samospeve in oper
ne arije. Recitiral bo Danijel 

; Malalan. Slavnostni govor
nik: Boris Pangerc. Začetek 

' ob 17. uri. Vhod v ulici Bona- 
fata 6.

VPONEDELJF.K, 31. t.m., bo 
; v dvorani Alessi Časnikar- 
: skega združenja, Korzo Ita- 
lia 13, ob 15.30 tradicional
no srečanje tržaškega škofa 
msgr. Evgena Ravignanija s 

; časnikarji v okviru prazno
vanj zavetnika časnikarjev 
sv. Frančiška Šaleškega. Škof 
Ravignani bo ob tej priložno
sti spregovoril o eni izmed 

: tem jubilejnega leta 2000, in 
sicer o očiščenju spomina 

i  (La purificazione della me
morial.

DRUŠTVO SLOVENSKIH izo
bražencev vabi v ponedeljek, 
31. januarja 2000, na preda- 

; vanje na temo Posebnosti slo- 
, venskega rastlinskega sveta. 
Govoril bo profesor Tone 
VVraber z ljubljanske univer
ze. Večer bo v Peterlinovi 
dvorani, ulica Donizetti 3, z 
začetkom ob 20.30.

DAROVI

ZA NOVI glas: Igor Švab 
30.000 lir; N.N. 50.000 lir.

ZA SLOVENSKE misijonarje: 
šolske sestre Boršt 70.000 lir.

ZA MISIJONARJA Ernesta Sak
sido - Brazilija: N.N. 200.000 
lir.

FRANC SAKSIDA ob prodaji 
| znamk: 150.000 lir za misijo- 
S  narja Vilka Poljanška, ki de
luje v Burundiju.

G ostu je  S lovensko m la d in sko  
g l e d a l iš č e -L ju b i ja n  a

W. S h a k e s p e a re -A . R o z m a n -R o z a

SEN KRESNE NOČI
REŽIJA Vito Taufer

V četrtek, 3. februarja, ob 16. uri abonma red C; 
v petek, 4. februarja, ob 20.30 abonma red A, F in D; 
v soboto, 5. februarja, ob 20.30 abonma red B in E.

' V PETEK, 4., IN SOBOTO, 5. FEBUARJA, MOŽNOST 60 
PARKIRNIH PROSTOROV V PARKIRIŠČU NA TRGU PERUGINO.
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PROTI Z G O D O  V IN  SKI V ZNAMENJU PRIJATELJSKIH 
NASTOP VEZI IN ŽIVLJENJA
Pred dnevi je  na goriški 

občini župan dr. Gaetano Va
lenti sprejel pripadnike zlogla
sne Salojske republike s skraj
no fašistično tradicijo, ki je  ob 
podpori nemških nacistov di
vjala tudi po naših krajih in 
morila slovenske domoljube. 
Žalostno je tu predvsem, da še 
danes dediči oz. še preživeli 
predstavniki te temačne tota
litarne ideologije lahko v repu
bliki, ki temelji na vrednotah 
odporniškega gibanja, dvigajo 
svojo glavo, svoje zločeste pra
pore in znamenja. In to brez 
vsakega sramu.

Še bolj žalostno pa je, da 
prvi občan Gorice (odlikovane

z zlatim odličjem za svobodo) 
počasti te mračne figure in se 
jim  celo zahvali, da so se bori
li za italijanstvo Gorice. Vsak 
komentar je  tu nepotreben!

Žalostno je tudi dejstvo, da 
se to dogaja še v letu novega 
tisočletja. Kje so dobri odnosi 
z Novo Gorico ? Kam je šel duh 
obmejnega sodelovanja in 
bratenja?! Da ne govorimo o 
žalitvi samih slovenskih obča
nov v Gorici, pa tudi vseh osta
lih demokratov, ki so v tem 
prostoru sami doživeli hudo 
preganjanje s strani črnega re
žima, mnogi pa tudi dali svoje 
življenje za svobodo...

PEROPRASK

ČETRTEK  
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VABILO K SODELOVANJU
Bliža se leto 2001 in z njim 

pomembna obletnica prve 
pisne omembe Gorice. Med 
raznovrstnimi pripravami na 
več ravneh se je v okviru slo
venske narodne skupnosti v 
mestu oblikovala pobuda za 
primerno počastitev te oblet
nice.

Spodaj navedena skupina 
goriških meščanom predlaga 
v ta namen oblikovanje pri
merne spominske stvaritve, 
ki naj likovno upodobi simbol 
goriškega mesta in naše pri
sotnosti v njem.

Vsi občani goriške pokraji
ne, ki želijo sodelovati s stvar
nimi predlogi, so vabljeni, da 
jih prinesejo do 15. aprila t.l. 
v Slovensko ljudsko knjižnico 
Damir Feigel. Za podrobnejše 
informacije so na razpolago 
člani Skupine 2001: M ira 
Brajnik, Lojzka Bratuž, Ana
marija Budihna, JožeCej, Na
da Komjanc, Andrej Kosič, 
Karlo Primožič, Dino Roner, 
Aldo Rupel, Albin Sirk, Zden
ko Vogrič, Dominik Vrtovec, 
Jože Vrtovec.

HARJET DORNIK

Najprej je predsednica 
Mirjam Bratina omenila po
bude, ki jih je skupnost prire
dila lani od ustanovitve, 13. 
junija, do konca leta. Najzah
tevnejša je bila nedvomno iz
peljava večtedenskih Polet
nih srečanj za otroke, v jesen
skem času pa so se družine 
zbrale še na martinovanju in 
predbožični duhovni obnovi. 
Poročilo predsednice je s fi
nančnimi podatki dopolnil 
blagajnik Mauro Leban. Nad
zorni odbor in prisotni člani 
so odobrili lanskoletni obra
čun, nakar je predsednica iz
nesla predloge za delovanje
v letu 2000. V nadaljnjem raz
govoru so prisotni člani, pre
dstavniki enajstih družin, do
polnjevali predlagani pro
gram. Sončnica načrtuje do 
poletja, v sodelovanju tudi z 
drugimi mladinskimi organi
zacijami in društvi, srečanje 
z goriškim nadškofom, pu
stovanje, eno ali več preda
vanj v postnem času, ro
manje v Strunjan in okolico, 
duhovno pripravo na Veliko 
noč, Dan družine in Poletna 
srečanja, ki bi letos zajela tudi 
prva dva tedna v septembru.
V poletnem času naj bi orga
nizirala za družine enoteden
ske skupne počitnice, v jesen
skem času za mlade pa ples
ni tečaj in gostovanje kantav-

SREČANJA Z G L A S B O  T O K R A T V Z N A M E N J U  R O G A

MLADI HORNIST MAJARON 
ODLIČEN ANIMATOR

TATJANA GREGORIČ

Rog skozi stoletja je bil na
slov petega Srečanja z glasbo, 
ki ga je v sredo, 19. t.m., v ok
viru letošnje sezone organizi
ral Slovenski center za glasbe
no vzgojo Emil Komel Gori
ca. V mali dvorani Kulturne
ga centra Lojze Bratuž je na
stopil Tilen Freyer Majaron, 
glasbenik, ki seje rodili. 1972 
v Ljubljani v družini umet
nikov, diplomiral leta 1996 
na Akademiji za glasbo v Lju
bljani v razredu prof. Jožeta 
Falouta in od lani igra 1. rog v 
Orkestru slovenske vojske. 
Namen in želja prirediteljev, 
da bi s tokratnim Srečanjem 
animirali mlado občinstvo za 
rog in mu razkrili njegove zvo
čne privlačnosti, sta vsekakor 
uspeli. Mladi ljubljanski glas
benik je namreč odličen ani
mator, ki s svojo energijo 
sproščenega in radoživega 
muzikanta na koncertnem 
odru odganja vse prizvoke 
akademizma v glasbeni ume
tnosti. Njegovo poustvarjanje 
je prej odsev poigravanja in 
iskrivega prepuščanja trenut
nim glasbenim navdihom kot 
pa odraz temeljitega poglab
ljanja v popolnost izvajanja. 
Tehnični ali intonančni spodr
sljaji mu niso ovira, da ne bi

I svojega ljubljenega glasbila 
predstavljal z vso njegovo zvi
to ljubkostjo, mehkim bles
kom in nežnim tonom.

"Ko je bil še mali fantek, se 
je trmasto odločil, da bo igral 
le rog ali oboo," je po goriškem 
koncertu povedal njegov oče, 
violončelist Edi Majaron. In 
čeprav se danes Tilen ne spo
minja več teh svojih otroških 
besed, je njegova predanost 
rogu očitna: bolj kot na kon
certnem odru je Ti len v tej pre
danosti prepričljiv na druže
nju z radovedneži po koncer
tu, ko jim zelo velikodušno in 
prisrčno razkazuje in pripo
veduje o zvočnih posebno
stih roga, o odmevniku, o 6 
metrov dolgi cevi (če bi jo raz- 

I tegnilil), o uporabi ventilov...

V izvedbah skladb je Tilen 
Freyer Majaron mladostno 
razigran in popolnoma svo
boden v izrazu, preseneča z 
muzikaličnimi prebliski, manj 
navdušuje pa tudi z umetni
ško zrelo in popolno igro. 
Njegove interpretacije del G. 
Rossinija (Randez-vous de 
Chasse), R. Schumanna (Ada- 
gio in Allegro op. 70), R. 
Straussa (Andante-postumni 
op.), B. Brittna (Intrada), F. 
Poulenca (Elegija v spomin 
Denisu Brainu) in R Duka- 
sa (Villanelle) so sicer prikup
ne, a vendar še preveč (teh
nično in intonančno) povr
šne. V zelo drugačnih pous
tvarjalnih ambicijah pa se je 
ob Majaronu razkrivala pia
nistka Nadja Vodišek, šestin
dvajsetletna glasbenica, ki se 
je izpopolnjevala na mojstr
skih tečajih iz klavirske igre 
pri svetovno znanih pedago
gih, kotsojacob Lateiner, Pa
vel Bibilov, Elisabeth Fister in 
Jose Daniel Martinez. Pianist
ka uma, ki še nima ustreznih 
povezav s srcem, bi najbolje 
označila izvedbe dveh inter- 
pretacijsko dovolj zahtevnih 
skladb F. Schuberta (Improm- 
ptu v Es-duru op. 90) in A. Skr- 
jabina (Etudavdis-molu op.8) 
Nadje Vodišek na goriškem 
Srečanju z glasbo.

Prijateljske družine na Goriškem, ki so si privzele 
uradno organizirano obliko kot Skupnost družin Son
čnica, so se dne 18. januarja zbrale na svojem prvem 
občnem zboru.

torja ali glasbene skupine, za 
konec pa še martinovanje in 
silvestrovanje. Člani skupno
sti so obravnavali še druga po
membna vprašanja. Najprej 
to, da bo v kratkem izbran 
simbol SDS med risbami, ki 
jih bodo predstavili otroci. Na
to so člani izrazili pripravlje
nost, da bi pomagali pri ure
ditvi župnijskih prostorov ob 
cerkvi sv. Ivana. V teku je tudi 
včlanjevanje v Skupnost. Va
njo se lahko včlanijo družine 
in posamezniki, ki se prepoz
najo v vrednotah, ki jih zago
varja Skupnost. Odbor SDS 
bo javnost pravočasno obve
ščal o pobudah. Beseda je tek
la še o drugih vprašanjih in po
trebah v goriškem prostoru.

Na delovnem večeru je bi
lo zaznati ustvarjalnega du

ha, ki izžareva iz prijateljstva, 
ki te slovenske družine ved
no bolj povezuje v močno 
skupnost. Razveseljivo je, da 
se mimo organizacijskih vidi
kov te prijateljske vezi vedno 
bolj utrjujejo tudi v vsakda
njem življenju, ko si posame
zniki pomagajo in se srečuje
jo ob najrazličnejših priložno
stih: v šolskem okolju, ob dru
žinskih praznovanjih, na ne
deljskih sprostitvah in izletih, 
na počitnicah, za trenutke 
zbranosti. Iskreno prijatelj
stvo, medsebojno spoštova
nje, raznolikost darov, skrb za 
zdravo rast otrok je torej ti
sto, kar daje tej skupnosti 
močnega in ustvarjalnega za
gona in oblikuje v zamejski 
stvarnosti nov, nedvomno za
nimiv subjekt.

V S L O V E N S K E M  S O L S KEM SRE DI SCU

DNEVI USMERJANJA 
ZA NIŽJEŠOLCE

V hitro spreminjajočem se 
družbenem tkivu skuša šola 
ubrati svoj korak s časom. Vi
šje srednje šole so v zadnjih 
letih uvedle razne oblike ek- 
sperimentacij in spremenile 
svojo podobo, zato je tretje- 
šolcem danes težje izbrati na
daljnjo študijsko pot. Zadnja 
leta je na višjih šolah potekal
v predvpisnem času "dan od
prtih vrat", ko so se lahko di
jaki pobliže seznanili s pro
grami in delovnimi prostori 
na posameznih zavodih. Le
tos pa seje šolskemu skrbni
ku zdel potreben kar "teden 
odprtih vrat11. Tako so v dneh 
od 18. do 22. januarja v avdi
toriju slovenskega višješol
skega središča potekali Dne
vi usmerjanja - od nižje srednje 
šole do višje šole: kam, kako 
in zakaj?

V jutranjih in popoldan
skih urah so dijaki v sprem
stvu profesorjev in starši pri
hajali v naše središče po po
drobnejše informacije za na
daljnji študij. V avditoriju je in
formativno gradivo razstavi
lo 22 višjih šol, ki so po no
vem združene v deset držav-

■  BALADA NAŠIH DNI 
Pred koncem prejšnjega 

leta je izšla dvojezina zbirka 
poezij Iga Grudna z naslo
vom Balada naših dni (Balla- 
ta dei nostrigiorni). Za izbor - 
ob 50-letnici Grudnove smr
ti - je poskrbela prof. Marija 
Pirjevec, prevedel pa Giorgio 
Depangher; pri prevodu je 
sodelovala tudi Vera Tuta Ban. 
Zbirko je izdal Kulturni dom 
Gorica v okviru revije Pretoki 
s sodelovanjem zadruge Ma
ja pod pokroviteljstvom ob
čine Devin-Nabrežina.

nih izobraževalnih zavodov. 
Poleg šestih mestnih zavo
dov sta bila prisotna še višje
šolska zavoda iz Štarancana 
in Gradišča, pa še oba iz Tr
žiča. Ob standih, kjer so se vr
teli tudi video v zvezi s šol
skim življenjem, so se vrstili 
profesorji in dijaki vsake šole.

V torek, 18. januarja, sta 
teden usmerjanja odprla no
vi pokrajinski odbornik za šol
stvo Luciano Migliorini in go
riški skrbnik Vito Čampo. Po
udarila sta, da je goriška šola 
v svojih raznih komponentah 
dobra šola, da se trudi prila
goditi se novim spremem-

I bam, da pa težko najde stik z
industrijskim, ekonomskim in
sploh delavskim svetom, ki za
šolo skorajda nimajo posluha.
V dokaz je skrbnik navedel 
dejstvo, da so za gostitev za
vodov za teden usmerjanja na 
goriškem razstavišču vprašali 
najemnino desetih milijonov! 
Organizatorja sta zato zapro
sila naš center za avditorij, ki 

j se je v teh dneh odprl masi 
italijanskih dijakov, profesor
jev in staršev. To je nedvom
no pozitivna izkušnja za vse. 
Marsikdo je prvič stopil v slo- 

| vensko šolsko središče in od
kril našo stvarnost, naša stru
ktura pa je odigrala koristno 
vlogo za mestne in okolišnje 
šole. Sploh imamo zadnje ča
se vtis, da se šolske stvarno
sti bolj odpirajo druga drugi.

Pred dnevi si je novi po
krajinski odbornik ogledal tu
di okolje centra, kjer je po- 

| trebno v kratkem rešiti vpra
šanje meja in druge nerodno- 

| sti, in mimogrede še nasta
jajoči botanični vrt, ki bo lah
ko na voljo tudi italijanskim 
šolam in drugim zainteresira
nim skupinam.
---------------- HD

G O R I Š K I  VRTI LJAK,  
A B O N M A  Z A  M L A D E  

1 9 9 9 / 2 0 0 0

TRIČETRT 
URE S 
PLESNIM 
IZRAŽANJEM

Goriški vrtiljak je v novem 
tisočletju prvo dopoldansko 
prireditev posvetil nižješol- 
cem in učencem petih razre
dov (ne sicer vsem, ker so ne
kateri odšli na beli teden). 
Njim je v ponedeljek, 17. ja
nuarja, v Kulturnem centru 
Lojze Bratuž priredil slabo u- 
ro v družbi devetih mladih 
plesalk, gojenk Plesnega foru
ma Celje, izobraževalnega 
središča za sodobni ples, ki 
deluje že štiriindvajseto leto. 
Center za balet in ritmiko je 
namreč ustanovil 1.1976 Da
mir Zlatar-Frey, od 1.1980 pa 
je njegovo umetniško in pe
dagoško vodstvo prevzela 
koreografinja Goga Štefano- 
vič Erjavec in preimenoval se 
je v Plesni forum. Vsako leto 
ga redno obiskuje okrog sto 
otrok, ki se zavzeto posveča
jo sodobni govorici plesa in v 
vsaki sezoni pripravijo eno ali 
več zaokroženih plesnih 
predstav pod vodstvom pe
dagoginje Goge. Z  njo so se 
prvič predstavili pri nas in 
našim učencem prikazali ne
kak zgodovinski pregled ra
zvoja plesnega izražanja. Na
povedan je bil sicer plesni pri
kaz On in one, a je žal zaradi 
bolezni plesalke-pevke odpa
del. Ob treh kratkih posegih 
vodje Goge, ki je jedrnato opi
sala korenine plesa in njegov 
razvoj do sodobnega načina 
izražanja, so gojenke harmo
nično in dokaj uglajeno prika
zale, kako je bil v začetku le 
gib, ki se je polagoma prek 
grške plesne kulture, baroč
nega in klasičnega baleta po 
zaslugi svetovno znanih ple
salk iz začetka dvajsetega sto
letja Isadore Duncan in Mar- 
the Graham (razvila je izraz
no tehniko sodobnega plesa) 
obogatil in še izoblikoval v so
dobno podobo modernega 
plesa. Dekleta, učenke sed
mega in osmega razreda o- 
semletke, so se dobro izkaza
le in ob koncu prikazale dva, 
sicer zaradi manjše odrske 
zmogljivosti številčno okr
njena, a nič manj učinkovita 
plesa Kam so šle vse rože in 
Zemlja pleše. Z njima so so
delovale na koncertu za Uni
cef, ki je bil v Cankarjevem 
domu v Ljubljani za novolet
ne praznike.

Pred kratkim so plesalke v 
večji zasedbi razveselile tudi 
abonente Velikega polžka v 
PDG v Novi Gorici, ko so v 
domišljijsko dognani koreo
grafiji Goge poetično, a obe
nem živahno v živobarvnih 
kostumih \zved\e Sad no ope
ro. Dne 17. februarja bo "uč
no uro" za mlade obiskoval
ce Goriškega vrtiljaka imel 
New Svving Quartet.

IK

Zaradi preobilice prispev
kov bomo nekatere članke 
objavili prihodnjič. Bralce in 
sodelavce prosimo za razu
mevanje. / URED.
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B O Ž IČ N I  
KONCERT
V R O N KA H
Letošnji koncert božičnih 

pesmi, dvajseti po vrsti, je bil 
v nedeljo, 16. t.m. Tokrat ga 
je oblikoval MePZ F.B. Sedej 
iz Števerjana, ki ga od leta 
1993 vodi Bogdan Kralj iz Sv. 
Križa pri Trstu. Najprej so bile 
v cerkvi kratke litanije v slo
venščini, ki jih je opravil do
mači župnik msgr. Virgulin in 
pri katerih so sodelovali tudi 
vabljeni gostje in domači žen
ski zbor.

Koncert je kot običajno 
privabil veliko ljubiteljev petja; 
že med izvajanjem in še bolj 
ob zaključku, ko so zapeli ne
nadomestljivo Sveto noč, je 
občinstvo navdušeno ploska
lo. Med odmorom sta zbor v 
slovenščini in italijanščini pre
dstavili Lucia Germani in Sa- 
mantha Peric, ki sta prebrali 
tudi nekaj priložnostnih misli. 
Na koncu sta se v imenu Slo
vencev v Laškem zahvalila dr. 
Mučič in g. Virgulin, ki je pri
poročal mogočnemu mla
dinskemu zboru, naj nadalju
je z geslom Musiča noster a- 
mor, ker mora še naprej spod
bujati gojenje slovenske pe
smi ter veselje in ljubezen do 
petja. Zbor je na klavir sprem
ljal David Bandelli, pesmi pa 
je napovedovala Martina Va
lentinčič. Lahko rečemo, daje 
bil letošnji koncert na višji gla
sbeni ravni. Prijetno vzdušje 
se je  nato nadaljevalo na 
kmetiji družine Marušič v Ro- 
mjanu, kjer so domačinke pri
pravile slaščice.

Lepa novica za naše rojake 
v Laškem je tudi ta, da so kon
čno našli Slovenko, ki bo skr
bela za slovenski oddelek ob
činske knjižnice v Ronkah. O 
tem pa prihodnjič.
— KM

IN MEMORIAM

STANKO
REVINŠEK

D R A M S K I  O D S E K  PD STAN D R E Ž  V ABI  NA N O V O  PREMI ERO

M L A D I IGRALCI PRVIČ  
NO SILC I G L A V N IH  V LO G

Prosvetno društvo Podgo- 
ra obvešča javnost, da je pred 
tednom dni umrl v Maasme- 
chelnu v Belgiji zavedni Slo
venec, kulturnik in prijatelj na
ših ljudi Stanko Revinšek, so
ustanovitelj, dolgoletni in se
daj častni predsednik Sloven
skega katoliškega kulturnega 
in pevskega društva Slomšek, 
osrednje ustanove, okrog ka
tere se zbirajo tamkajšnji iz
seljeni rojaki. Revinšek se je 
rodil v Šmarčni ob Savi 3. ma
ja 1929, umrl pa v Leuvnu 19. 
januarja letos. Pogreb je bil v 
sredo, 26. t.m., v cerkvi sv. 
WillibrordavEisden-Dorpu.

"Ne žaluj, ker cilji, za kate
re sem se bojeval, živijo na
prej. Ko se bojuješ zanje, sem 
jaz s teboj" (Vinko Žakelj, Križ 
na gori).

IVA KORSIC

Po lanski prek vseh najbolj 
rožnatih pričakovanj uspešni 
sezoni, ki je štandreškim odr
skim poustvarjalcem natrosi
la veliko zadoščenja, kar štiri 
nagrade na tretjem festivalu 
amaterskih dramski skupin v 
Mavhinjah in izredno laska
vo priznanje, Severjevo na
grado, dolgoletnima članoma 
Majdi Zavadlav in Božidarju 
Tabaju - onadva sta edina lju
biteljska igralca, ki sta v mi
nulem letu bila deležna te vi
soke časti -, seje dramski od
sek PD Standrež s še večjim 
zagonom petintridesetič po
dal na pot neprekinjenega 
dramskega ustvarjanja.

Zadnje dni odrske luči 
župnijske dvorane Anton 
Gregorčič v Štandrežu žarijo 
pozno v noč. Člani domače 
igralske družine z vidno za
gnanostjo, zagrizenostjo in 
navdušenjem vadijo, poprav
ljajo in pri tem iščejo naju
činkovitejši ključ pri postav
ljanju komedije Marjana Ma
rinca Poročil se bom s svojo 
ženo.

Prejšnji teden smo se med 
eno izmed teh vaj prikradli v 
dvorano in se nekoliko pogo
vorili z režiserjem Emilom A- 
berškom, ki spremlja najbolj
šo zamejsko ljubiteljsko sku
pino že dolgih dvaindvajset

let. Aberšek je veliko svojih 
odrskih moči posvetil prav 
štandreškim amaterjem in 
jim  pomagal pri umetniški 
rasti, ki je zmeraj bolj razpoz
navna in zato je vsaka njiho
va odrska postavitev zahtev
nejša. V zadnjih sezonah se 
je Aberšku kot strokovni so
delavec rad pridružil igralec 
PDG Janez Starina, ki zna v 
naših igralcih "vžgati" prav
šnjo mero domišljije, s kate
ro lahko vsakič pregnetejo 
prikazan lik.

Med kratkim klepetom je 
Aberšek dejal, da so sloven
ska poklicna gledališča po 
krivici prezirala komedije so
dobnega dramatika Marjana 
Marinca, ki je spisal kakih de
set celovečernih in okoli tri
deset krajših dramskih bese
dil - Standrežci so npr. odigrali 
njegova dela Komedija o ko- 

! mediji, Človek brez smeha, 
Oče na polik lin iki, Jutranji 
maček, Obisk, Dolžnost je  
dolžnost -, za ljubiteljske odre 
pa so njegova dela predstav
ljala zmeraj precejšen izziv, 
saj so spisana tako, da jih ig
ralci s svojim delom nadgra
jujejo. To skušajo doseči tudi 
štandreški izvajalci. Letos so 
prvič nosilci glavnih vlog - 
mladih zakoncev, ki se loču
jeta zaradi neznatnih nespo
razumov in prepirčkov, in 
njunih prijateljev - mlajši čla

ni, ki jim  do sedaj še ni bilo 
dano v vsej polnosti pokazati 
svoje igralske zmožnosti. Z 
zagrizenostjo, resnostjo in 
vztrajnostjo se pripravljajo na 
premiersko srečanje z gledal
ci; le-ti imajo zmeraj zadnjo 
besedo, kot pravi domači 
odrski veteran Božo, ki v o- 
menjeni komediji igra stran
sko, a za srečen razplet ko
medije ključno vlogo. Z ve
seljem ugotavlja, da se tudi 
mlajši igralci čutijo odgovor
ne za nadaljnje poustvarjal
no delo in vzpon domačega 
dramskega odra. Pri tej izjavi 
se mu pridružuje tudi žlaht
na soigralka Majda Zavadlav, 
ki deli z njim vse uspehe zad
njih let. Tudi ona igra tokrat 
le epizodno vlogo, "običajno 
sitnico", kot je sama izjavila.

Nosilca glavnih vlog sta 
Marko Tabaj in Federica Bel- 
lo, ob njiju so še Vanja Bastia- 
ni, Cristian Benedetti, David 
Vižintin, pa še Danjela Puia in 
Marko Brajnik. V zakulisju po
magajo Marinka Leban, Joško 
in Franko Kogoj ter Martin 
Tomsig.

Ljubitelji dramske umetno
sti naj torej ne zamudijo nove 
odrske uprizoritve navduše
nih štandreških izvajalcev, ki 
se bodo premierno predsta
vili v soboto, 29. t.m., zvečer 
v domači župnijski dvorani.

■ PREDSTAVITEV
DVOJEZIČNE PESNIŠKE
ZBIRKE JURIJA PALJKA
V Kulturnem domu v Go

rici bo v petek, 28. januarja, 
ob 18.30 predstavitev dvoje
zične pesniške zbirke Kako je  
krhko - Com'e fragile našega 
časnikarja in pesnika Jurija 
Paljka. Knjigo krasijo ilustra
cije akademske slikarke Pa- 
trizie Devide, iz slovenščine 
pa je pesmi prelila v italijan
ski jezik Jolka Milič. Knjigo 
je izdal Slovenski mladinski 
rekreativn i ku ltu rn i klub 
(Smrekk) iz Gorice, založila 
pa jo  je Goriška Mohorjeva. 
Na slovesni predstavitvi an
tologijske zbirke bosta v pri
sotnosti avtorja spregovori
la predstavnika Smrekka Ro
bi Cotič in Livio Semolič, 
medtem ko bo o Paljkovi po
eziji spregovorila Erika Jaz- 
bar. Predstavitev v goriškem 
Kulturnem domu bo poteka
la dvojezično.

■  ZBOR LOJZE BRATUŽ
V BOVCU

Mešani pevski zbor Lojze 
Bratuž iz Gorice je v nedeljo, 
23. t.m., gostoval v Bovcu. 
Koncert je bil v celoti posve
čen glasbi idrijskega sklada
telja Danila Fajglja. Občinstvu 
je zbor najprej predstavil ma
šo za mešani zbor Veni spon- 
sa Christi, sledila sta dela maše 
za ženski zbor, in sicer Offer- 
torium  i n Missa votiva de san- 
cta Maria in O fferto rium  
Ascensionis Domini; na orgle 
je spremljala Mirjam Furlan.
V zadnjem delu koncerta je 
zbor zapel božične ljudske 
pesmi v Fajgljevi priredbi.

NA O S N O V N I  SOLI  O T O N  Z U P A N Č I Č

SREČANJE Z GLASBENIKOM
V sredo, 19. t.m., je v zgod

njih popoldanskih urah prišel 
na obisk k učencem OŠ O. 
Zupančič v Gorici mladi ljub
ljanski glasbenik Tilen Freyer 
Majaron, ki je I. 1996 diplo
miral iz roga na Akademiji za 
glasbo v Ljubljani. V našem 
mestu seje mudil zato, ker je 
isti dan nastopil na Srečanju 
z glasbo v komorni dvorani 
KC Lojze Bratuž; poznopo
poldanske glasbene ure na
mreč prirejata Slovenski cen
ter za glasbeno vzgojo Emil 
Komel in Arsatelier-Medna- 
rodni center za glasbo in u- 
metnost. Prijazno je sprejel 
povabilo in ravnatelj SCGV 
Komel Silvan Kerševan ga je 
pospremil na šolo. Tu je hor
nist na kratko orisal radoved
nim otrokom glasbeni razvoj 
roga v različnih zgodovinskih 
obdobjih.

Solarji so z zanimanjem 
sledili razlagi glasbenega u- 
metnika, saj jim  je na razum
ljiv in prijeten način opisal gla
sbilo v najmanjših podrobno

stih in jim  pojasnil, kako se 
mu približamo, da čim boljše 
"zapoje". Po njegovem krat
kem "nastopu" so še ucenci 
sami lahko poizkusili zapiha
ti v zapleteno zaviti rog in o- 
kusiti njegov čarobni zvok, ki 
nas nevsiljivo popelje v dav
ne čase, ko so se rogovi ogla
šali na lovu, ob prihodu pošt
ne kočije...
— —  IK

MANIFESTACIJA ZA 
PREŽIVETJE 
ŠTANDREZA 

Štandreška društva in 
organizacije bodo priredi
le manifestacijo za preži
vetje Štandreža v četrtek, 
3. februarja, ob 18. uri na 
glavnem trgu pred cer
kvijo v Štandrežu. Sprego
vorili bodo štandreška ob
činska svetovalca, predsta
vniki rajonske konzulte in 
društev. Vabljeni k mno
žični udeležbi!

blTHE«
Severa« i MbOnsU fi*k»olSvni KtAjrra Klub

vabi na predstavitev antologijske zbirke poezij 
Ju rija  Paljka

K A K O  JE  K R H K O  - C O M E  F R A G IL E
z risbami Patrizie Devide  

Kulturni dom v Gorici, petek, 28. januarja, ob 18.30.

OBVESTILA

POTOVANJE Z Novim  gla
som po Bolgariji z obiskom 
znamenitih samostanov bo 
od 8. do 15. junija letos. Vpi
sovanje se bo pričelo v zače
tku marca.

SLOVENSKO PLANINSKO dru
štvo Gorica vabi v četrtek, 27. 
januarja, ob 20.30 v čitalnico 
knjižnice v Križni ulici 3 na 
planinski večer - projekcijo 
barvnih diapozitivov, ki jih je 
v lanski sezoni posnel Vladi 
Brešan. To bo tudi priložnost 
za oblikovanje programa pla
ninskih izletov v sezoni 2000.

ZVEZA SLOVENSKIH kultur
nih društev in Sklad RS za lju
biteljske kulturne dejavnosti
- območna izpostava Sežana 
vabita na 6. Revijo kraških pi
halnih godb, ki bo v soboto, 
29. januarja, ob 20.30 v Kul
turnem domu v Gorici.

ZGONIŠKA ŽUPNIJA vabi na 
Svetoletni koncert na pre
novljenih orglah, ki bo v nede
ljo, 30. t.m., ob 17. uri v žup
nijski cerkvi. Sodelujeta do
mači cerkveni pevski zbor in 
mešani pevski zbor Rdeča 
zvezda; na orglah bo igral 
Andrej Pegan. Vljudno vab
ljeni.

ODBOR ZVEZE slovenske ka
toliške prosvete se bo sestal 
v četrtek, 3. februarja, ob 
20.30 na sedežu v Gorici

PD RUPA-Peč prireja v ne
deljo, 6. februarja, smučarski 
izlet v Arnoldstein (Podklo- 
šter). Informacije: Tanja Ko
vic (tel. 0481 882285), Andrej 
Čevdek (tel. 0481 882050).

SLOVENEC, 40 let, z aktiv
nim znanjem angleškega in

grškega ter pasivnim špan
skega in francoskega jezika 
išče službo kot polagalec ke
ram ike, tesar-krovec, p le 
skar ali mizar oziroma kakr
šnokoli drugo službo. Tel. št. 
0481 81965 vsak dan od 14. 
do 15. ure.

DAROVI

ZA NOVI glas: L.T. 30.000 lir; 
Neva Fonzari, Tržič 50.000 lir.

ZA MISIJON p. Kosa: N.N. Peč 
7.000; N.N. Peč 7.000; N.N. Vrh 
7.000; N.N. Rupa 150.000 lir.

ZA SKIAD Mitja Čuk: v poklon 
preminulemu Marju Lakoviču 
vrstnik Silvan Ferletič 100.000 lir.

ZA MLADINSKI pevski zbor Vrli 
sv. Mihaela: Zora Devetak Lau- 
renti, Tržič 50.000; N.N. 20.000 
lir.

ZA ŽUPNIJSKO dvorano pri sv. 
Ivanu: Tončka in France 100.000; 
Franka Žgavec 436.000 lir.

ZA CERKEV na Vrhu: N.N.
20.000 lir; N.N. 15.000; N.N. za 
cvetje 5.000 lir.

ZA CERKEV na Peči: druž. Flo- 
renin za cvetje 55.000 lir.

ZA CERKEV v Rupi: N.N.
40.000 lir.

ZA OGREVANJE v cerkvi v Ga- 
brjah: N.N. 85.000 lir.

Župnijsko občestvo iz Šte
verjana kliče družini Valentine, 
Damjana in Mateja, ki se jim 
je pridružil NIKOLA): Bog vas 
živi!

Pridružujemo se veselju 
mame Valentine in očeta Da
mjana ob rojstvu NIKOLAJA. 
Srečno! Sodelavci, učenci in 
prijatelji s Centra Komel.

SKRD JADR O  s pokroviteljstvom ZVEZE SLOVENSKE 
KATOLIŠKE PROSVETE 

vab i na
SREČANJE S PISATELJEM IN  ZD R A VN IK O M  

R A FK O M  DOLHARJEM

Gost bo predstavil svojo knjigo Kraška simfonija v 
izvirniku in italijanskem prevodu.
Petek, 28. t.m., ob 20.30 na sedežu društva v Romjanu.

PROSVETNO DRUŠTVO STANDREŽ 
DRAMSKI ODSEK

M a rja n  M a rin c

P O R O Č IL  SE B O M  S S V O JO  Ž E N O
KOMEDIJA V TREH DELIH

REŽISER Emil Aberšek
s t r o k o v n i  s o d e la v e c  Janez Starina

Standrež, župnijska dvorana Anton Gregorčič 
PREMIERA: sobota, 29. januarja 2000, ob 20.30 

PONOVITEV: nedelja, 30. januarja 2000, ob 17. uri

POD POKROVITELJSTVOM ZVEZE SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE

ZALOZBA LINT 
GORIŠKA MOHORJEVA DRUŽBA 

GORIŠKA POKRAJINA

vljudno vabijo na predstavitev knjige

a  n/<-yju

Poleg Staneta Staniča bosta prisotna 
direktor založbe LINT Valerio Fiandra in urednik 

Goriške Mohorjeve družbe Marko Tavčar.
O delu bo spregovoril senator M itja Volčič.

Ponedeljek, 7. februarja 2000, ob 17.30 v dvorani Pokra
jinskega sveta v Gorici, Corso Italia 55.

11
ČETRTEK
27. JANUARJA
2000



12
ČETRTEK 

27. JANUARJA  
2000

N O V I GLAS /  ST. 3 2 0 0 0

M E D  SL O V E N CI  NA PREDLOG N O V O L E T N O  SREČANJE V K O B A R I D U

PRAZNIKI
V M IL A N U
Kako so Slovenci, ki prebi

vajo v Milanu in njegovi okoli
ci, preživeli božične praznike? 
Lepo in veselo. Poambrozijan- 
skem koledarju se v Cerkvi za
čne advent dve nedelji pred 
rimskim, zato so sklenili praz
novati že v nedeljo pred njim. 
Popoldne ob štirih so se zbrali 
v cerkvi Svetega Rešnjega Te
lesa v nekoliko povečani sesta
vi. Povabili so namreč tudi pri
jatelje in znance, pa se tudi po
trudili, da so prišli v čim večjem 
številu. Vedeli so namreč za o- 
bisk škofa msgr. Metoda Piri
ha. Škof je vodil evharistično 
bogoslužje, med katerim je 
spregovoril nekaj plemenitih in 
spodbudnih besed. Povabil je 
zbrane, naj v pripravi na jubi
lejno leto pripravijo pot Gospo
du, ki prihaja v adventnih dneh 
pričakovanja. Svoje premišlje
vanje je zaključil z lepo bese
do zbranim, ki bivajo oddaljeni 
od domačih krajev. S škofom 
sta somaševala tajnik g. Jože 
in dušni pastir Slovencev v M i
lanu g. Karel Bolčina. S petjem 
so olepšali liturgijo fantje in de
kleta iz Gorice, ki so pri dru
žabnem srečanju postregli še 
z lepim koncertom božičnih 
pesmi. Slavje se je nadaljevalo 
po maši v bližnjih prostorih kar- 
meličanskega samostana. Be
seda, petje pa tudi zadovolj
stvo vseh so pokazali, da je mi
lanska slovenska krščanska 
skupnost zelo živa in dejavna. 
Skoda le, da je Slovencev na 
tem koncu sveta nad dvatisoč 
(tako pravijo statistike), na me
sečna srečanja pa jih prihaja le 
okrog petdeset. Dragi bralci, 
če poznate Slovence, ki živijo 
v Milanu ali njegovi okolici, jih 
opozorite in povabite na me
sečna srečanja v cerkvi Sve
tega Rešnjega Telesa v Milanu 
vsako tretjo nedeljo v mesecu 
ob 16. uri. Ob koncu naj gre 
še beseda zahvale škofu in na
svidenje še kdaj!

IZREDEN
PRISPEVEK
ŠPETRSKI
ŠOLI

PAVLU PETRICICU SREBRNI 
ČASTNI ZNAK SVOBODE RS

Za Benečijo končno lepa 
novica. Državni zbor Sloveni
je je ob sprejemanju proraču
na za letošnje leto na predlog 
poslanca Iva Hvalice (SDS; na 
sliki) sprejel amandma, po ka
terem se Dvojezičnemu šol
skemu centru v Špetru posre
duje izredni prispevek 30 m i
lijonov tolarjev (približno 300 
milijonov lir). Omenjena sred
stva so bila nujno potrebna, 
saj je zaradi porastka števila 
otrok današnja struktura v 
Špetru premajhna in so zato 
nujni novi prostori, s kateri
mi sicer razpolagajo, treba pa 
jih je urediti v skladu z zakon
skimi predpisi. Izreden pris
pevek, ki ga je šola že dalj časa 
nestrpno pričakovala, je ve
čina poslancev v državnem 
zboru sprejela, pa čeprav je 
prišel iz opozicijskih vrst.

Dijaki Dvojezičnega cen
tra in učno osebje bodo tako 
lahko v prihodnjem šolskem 
letu dobesedno zadihali, saj 
je bila stiska s prostori skoraj 
nevzdržna.

EJ

ERIKA JAZBAR

Tudi letos so se obmejni 
družbenopolitični delavci ter 
visoki predstavniki republike 
Slovenije, ob številni publiki, 
srečali, se pomenili in utrdili 
prijateljske vezi med prebi
valci obmejnega območja. 
Častrii gost letošnje priredi
tve je bil slovenski minister 
za šolstvo in šport Pavle Zga
ga, ob njem bi omenili držav
no sekretarko Logarjevo, slo
venskega ministra za kultu
ro in domačina Školča, slo
vensko konzu lko v Trstu 
Šturm-Kocjan, poslance dr
žavnega zbora ter obmejne 
župane.

Za prijetno vzdušje sta 
poskrbeli dve mladi pevski 
skupini, in sicer pevke Zna
menja iz Volč in Beneške ko
renine iz Srednjega.

Po pozdravnem nagovo
ru prireditejjev in tolminske
ga župana Šorlija je pred mi
krofon stopil Vlado Uršič, ki 
je v imenu tistih, ki so se pred 
30 leti zbrali in domenili za 
srečanje z namenom, da se 
omili takratna železna zave
sa, povzel tri desetletja dol
go pot srečanj na meji. Spo
mnil seje na osebnosti, ki ni
so dočakale prevetritve no
vega stoletja, objel je razno
razne pobude, ki sojih posa
mezniki in ustanove udeja
njili, da bi Benečija kulturno 
in gospodarsko oživela in 
preživela. "Z rezultati pa da
nes ne moremo biti povsem 
zadovoljni, saj je že res, da 
je manj žebljev na cesti za 
Kamenico, pod Matajurjem 
pa vasi umirajo, vanje se vra
čajo le v tujini zgarani slo
venski obrazi". M inister za 
šolstvo Slovenije je bil slav-

V Hotelu Hvala v Kobaridu so se v soboto srečali 
in si voščili ob novem letu Slovenci iz Benečije in Po
sočja na tradicionalnem in priljubljenem Novolet
nem srečanju, ki ga že trideset let prirejajo občine 
Kobarid, Tolmin, Bovec in Upravna enota Tolmin.

ne asimilacije, naklonjen je na
čelom interkulturnosti in o- 
hranjanju takšnih kulturnih 
posebnosti, kot jih vtem pro- 

j štoru predstavljata Beneška 
Slovenija in Rezija".

Zatem so vsi prisotni ne
strpno pričakovali napove
dovalko, ki je pred številno 
publiko prebrala dopis pred
sednika republike Slovenije, 
naslovljen Pavlu Petričiču, 
dobitniku srebrnega častne
ga znaka svobode RS. V kraj
šem tekstu je jasno poveda
no, daje odlikovanje oddol- 
žitev za desetletno požrtvo
valno delo v prid slovenski 
skupnosti v videmski pokra
jini. Pavel Petričič je bil vid
no v zadregi, saj nerad sto
pa v prvo vrsto in se otepa po
hvalnih besed; njemu pa gre 
nemalo zaslug za nastanek 
Dvojezičnega centra in dru
gih številnih pobud, društev 
in publikacij, vezanih na izo
braževalno vlogo civilne dru
žbe, ki je bila in je še zelo va
žna v videmski pokrajini.

O generaciji, ki je dora- 
ščala z neprecenljivo po
močjo omenjenih struktur, je 
v prvi osebi spregovoril v 
imenu Slovenskih organiza
cij videmske pokrajine David 
Klodič, ki je s svojimi bese
dami pokazal vsem prisot
nim, da njihovo požrtvoval
no delo ni bilo zaman. Ko je 
prišel David na svet, so ob
mejni družbeni delavci raz
mišljali o tem, kako bi om ili
li življenje na meji. V teh le

Pavel P e tr ič ič

nostni govornik letošnjega 
jubilejnega srečanja. V dalj
šem nagovoru je povzel po
membnejše etape zgodovin
skega razvoja te zemlje, ki jo 
je od vedno označevalo pre
pletanje različnih kultur in ci
vilizacij: "Nahajamo se v eni 
izmed najbolj dinamičnih re
gij Evrope, med Jadranskim 
morjem in srednjo Evropo". 
Kljub zgodovinskim preiz
kušnjam, zemljepisno-upra- 
vni razcepljenosti in pritis
kom pa občutek pripadnosti 
slovenskemu narodu ni na 
tem ozemlju nikoli izginil. "Po 
vseh mrzlih vetrovih prete
klosti lahko govorimo, da je 
sodoben čas v evropski po
litik i ugoden. Usmerjen je 
proti vsem poskusom nacio
nalne hegemonije in kultur-

tih je kot mlad Benečan doži
vel spremembe, do katerih je 
prišlo v dolini pod Matajur
jem, poudaril je dobre čez
mejne in državne odnose, 
številna skupna srečanja in 
izginotje strahu, ki si ga vsa
kokrat začutil, ko si se odpra
vljal čez mejo ali prihajal s 
slovenske prireditve. Kljub 
premikom pa ostajajo pereči 
ekonomski razvoj Nadiških

D a v id  K lo d ič

dolin, demografsko obubo- 
žanje vasi, ki greni pozitivne 
rezultate, do katerih je prišlo 
v zadnjem razdobju. "V Be
nečiji seje marsikaj spreme
nilo, pot do normalnosti pa 
bo še dolga."

O politično-upravni stvar
nosti Nadiških dolin je opti
mistično spregovoril odbor
nik Gorske skupnosti Nadiš
kih dolin Maurizio Namor: 
"Problemi se rešujejo, leto 
2000 bo za razvoj naših do
lin dobro leto. Podpisali smo 
lepo število skupnih načrtov, 
sodelovanje med obmejnimi 
občinami je zelo pozitivno in 
konkretno. Z dobro voljo bo
mo lahko rešili še tiste pro
bleme, ki so ostali zaenkrat 
odprti."

PR E J E L I  S M O

Slovenci smo “fejst" ljudje, 
toda zelo radi iščemo pri dru
gih grešnega kozla, da opra
vičimo svoje napake in na 
druge zvalimo krivdo. Vedno 
jamramo, da sta kriva večin- 
ski-italijanski narod in tiha 
asimilacija, da nas je  vedno 
manj. Toda jaz bi rekla tudi 
to, da bi se morali ozreti sami 
vase in premisliti najprej to, 
kar izhaja iz nas samih. Mor
da pa smo tudi sami krivi za 
naše današnje stanje! A li bo 
zaščitni zakon obrnil stvari na 
bolje? Ali bomo bolj ponosni 
na to, da smo Slovenci? Ali 
bomo vedno hodili bolj brez
skrbno tujcem v objem?

Slovenci si zaščitnega za
kona res želimo, toda zakaj 
in v kakšni meri, ne bom raz
pravljala, ker nisem za to pod
kovana. Rada bi opozorila na 
nekaj - na prvi pogled - drob
nih stvari, ki se m i pa zdijo 
zelo važne; najprej v zvezi z 
rabo slovenščine v vsakda
njem življenju.

Pred kratkim smo v družini 
dobili vabilo na "mešano" po
roko. Vabilo je  bilo dvojezi
čno. Vse lepo in prav. Toda 
kakšna je bila ta slovenščina,

POVEJ, 
KJE TE 
ČEVELJ 
Ž U L I!

pa je drugo vprašanje! Isto se 
godi ob pogrebih oziroma na 
pogrebnih oglasih na javnih 
izpostavah. To je precej raz
širjen pojav in se gotovo ne 
nanaša na edinstven in izoli
ran primer, vendar me pred
vsem zanima sam pojav, ne 
glede na morebitne osebe, ki 
so vanj vpletene. Osebno m i
slim, da se je  treba potruditi, 
kadar se kdo odloča za dvo- 

j jezični napis, da se to naredi, 
kot je  treba, ali pa nič, ker 
drugače neizbežno nastrada 

j naš jezik in se naša lepa slo
venščina samo smeši. Menim, 
da bi to nalogo lahko prevzel 
marsikateri že upokojeni pro
fesor slovenščine in druži
nam, ki bi to želele, tudi ure
dil. Brez dvoma obstajajo na
mreč ljudje, ki so za to bolj 
podkovani od ostalih; od na- 

! vadnega delavca ne moremo 
zahtevati, da bi b il literat.

Najbolj boleča točka so 
zame mešani zakoni, ki pa so 
po mnenju mnogih morda 
bolj uspešni od slovenskih, le 
da o tem osebno nisem pre
pričana. Lepo prosim, niko
gar nočem podcenjevati. Tu
di v naši družini imamo še 
dva neporočena družinska 
člana in ne vem, kakšno pot 
bosta ubrala.

Naš nono je vedno pravil: 
“Sedaj je  bolje, ker si lahko 
sami izbirate življenjskega to
variša. V mojih časih ni bilo 
tako!" On se ni poročil iz lju
bezni, pač pa zaradi dote bo
doče žene. Ob tedanjih živ
ljenjskih razmerah je bila do
ta zelo važna. Tako se je odre
kel svoji mladostni ljubezni 
in šel za zeta. Dala sta življe
nje trem otrokom in živela 
skupaj v dobrem in slabem, 
a nikakor ne lahko, štiride
set let. Rekli boste:"To je bilo 
takrat, sedaj je svet bolj m o
deren, napreden", ali "mora
mo b iti bolj odprti do zuna
nje družbe, ne smemo se za
pirati v naš mali krog!" itd.

V nekaterih državah, na 
primer na Japonskem, velja 
še danes navada, da poskr
bijo za samske ljudi njihove

družine ali, točneje, njihovi 
starši, ki se zberejo, se pogo
vo rijo  in s inom  ozirom a  
hčerkam "organizirajo" med
sebojno spoznanje. Ker so v 
tej državi tradicije in navade 
zelo globoke in neizpodbit
ne, postane ta dogovor že 
družinska zadeva in morata 
dotični fant in dekle paziti, 
da se ne zamerita ne eni ne 
drugi družini, ker velja vse
splošno pravilo globokega 
spoštovanja do staršev in 
starejših. Tako se je na Japon
skem poročilo veliko ljudi in 
se še danes poroča. Ne me
nim, da bi to navado morali 
uvesti tudi pri nas, saj ima 
vsaka družba svoje navade in 
pravila, ki se od kraja do kraja 
razlikujejo. Vendar bi pa rada 
navedla nam bližnji primer. V 
decembrski Družini, verskem 

j tedniku, ki izhaja v Sloveniji, 
sem brala reportažo avstral
skih Slovencev, ki med dru- 

i gim pravijo: "Slovenci se zbi
ramo tudi zato, ker si želimo, 
da se naša mladina med se
boj spozna in ustvarja nove 
slovenske družine, kajti vemo, 
da se mešani zakoni ne ob
nesejo dobro." Vprašala bi 
vas, ali je res ljubezen to, kar

privede naše fante in dekle
ta, da se spustijo v mešani za
kon? Zelo pogosto sem na
mreč priča temu razmišlja
nju: “Hočem v zakon z ne
kom, ki ga ljubim ! Srcu pa ne 
morem dopovedati, naj bo 
to Slovenec oziroma Sloven
ka. Če se m i zgodi, da se za
ljubim  v Italijana/ko ali pred
stavnika drugih narodnosti, 
se bom tega tudi držal/a in iz 
ljubezni stopil/a z njim /njo  
v zakon. Saj je ljubezen edi
ni globoki občutek, ki v tem 
primeru par ohranja in drži 
skupaj!" Na to bi rada odgo
vorila s praktičnim dejstvom: 
“Zakaj je  potem tudi v naši 
sredi, in seveda tudi med me
šanimi zakoni, toliko razvez?

Poleg tega pa obstajajo še 
druge negativne p la ti tega 
družbenega pojava. Starši 
mešanih zakonov vpisujejo 
otroke v slovenski vrtec, mor
da še v osnovno šolo, v sred
njo že težje, potem pa vedno 
manj, ker se jim  zdi, da je slo
venska narodna zakladni
ca revnejša od italijanske (kar 
po mojem ne drži!), da se 
moraš prilagoditi večini, če 
se hočeš “integrirati" v druž
bo, itd. Zelo redke izjeme tega

ne mislijo. Tako otroci oziro
ma naša prihodnost pola
goma izgubljajo in zanemar
jajo vsestransko bogastvo na
še kulture.

Naj še enkrat poudarim, 
nikomur ne mislim soliti pa
meti. Le našim mladim pa 
polagam roko na srce. Vedi, 
mladi slovenski fant in mla
do slovensko dekle, da je Bog 
imel s tabo določene načrte, 
če te je  poslal slovenskim  
staršem. Zato bi moral čuti
ti dolžnost, da to našo lepo 
slovensko besedo in kulturo 
podarjaš svojim  bodočim  
otrokom. Svoj jezik ljubi, dru
ge pa spoštuj! Pred tridese
tim i leti je neki Slovenec na
povedal, da ne bo čez 25 let 
nobenega Slovenca več. Hva
la Bogu smo že za pet let obšli 
ta termin in vemo, da se je 
bridko zmotil.

Se smo tu Slovenci, čeprav 
se včasih malo pokregamo 
med sabo. In bomo tudi v pri
hodnosti ostali, če bodo naši 
sinovi in hčere malo bolj res
no pomislili na to. Naj sklenem 
z voščilom za novo tisočletje v 
upanju, da bi se osnovalo čim- 
več novih slovenskih družin. 
—  AF

N O V O L E T N O  SREČANJENA PREDLOG 
POSLANCA HVALICE
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P O G O J I  LDS Z A  U V E D B O  V E Č I N S K E G A  V O L I L N E G A  SI STEMA

DRNOVŠEK IN  JANŠA 
NAPOVEDUJETA Z M A G O  

NA V O L IT V A H

hodnje volitve potekale po 
zdaj veljavnem proporcio
nalnem sistemu. Predvolilna 
evforija pa se širi. Drnovšek 
poudarja, da bo LDS vsaj v 
prvem krogu sama nastopi
la na volitvah, "saj bo lahko 
sama premagala SDS in SKD, 
če bo treba pa še SLS." Janez 
Janša pa napoveduje volilno 
zmago koalicije, v kateri sta 
SDS in SKD, morda pa se ji 
bo pridružila tudi SLS. Ta ko
alicija se ne bo imenovala 
Novi Demos, kot so najprej 
napovedovali, ampak Koali
cija Slovenije oziroma Koa
licija za Slovenijo.

SPREJET DOSLEJ 
NAJVIŠJI PRORAČUN

Državni zbor je prejšnji 
teden po štirih dneh razpra
ve sprejel državni proračun 
za leto 2000. Gre za najvišji 
proračun v zgodovini mlade 
države, kar so opozicijski po
slanci razglasili za razsipa
nje denarja, predsednik vla
de Drnovšek in finančni m i
nister Gaspari pa kot dokaz

stabilne finančne in gospo
darske politike vlade. Pro
račun predvideva nad 1021 
milijard tolarjev prihodkov in 
okoli 1060 milijard odhod
kov. Predvideni primanjkljaj 
znaša tako nad 38 milijard 
tolarjev, kar je nekaj manj kot 
odstotek slovenskega bruto 
domačega proizvoda.

Na predlog proračuna je 
bilo vloženih kar okoli 325 
dopolnil, sprejeta pa so bila 
skoraj izključno dopolnila 
vlade ali poslancev iz koali
cijskih strank. Odvrnjena so 
bila tudi prizadevanja Iva 
Hvalice iz SDS, da bi v držav
nem proračunu zagotovili 
600 milijonov tolarjev za pri- 

i četek gradnje obvoznice v 
Solkanu. Kljub zagotovilom 
in obljubam vlade, posredo
vanju pravosodnega ministra 
Tomaža Marušiča, ki je do
ma v Solkanu, in angažiranja 
Kluba primorskih poslancev 
je omenjena obvoznica izpa
dla iz letošnjega proraču
na. Župan mestne občine

POZIV  K POVEČANJU  
V IN O G R A D O V

Andreja Škvarč, specialist
ka za vinogradništvo iz Kme
tijsko veterinarskega zavoda 
v Novi Gorici, je primorske vi
nogradnike pozvala, naj hitre
je širijo nasade trte. Država 
namreč še finančno podpira 
obnovo nasadov, kljub temu 
pa se je po porastu, ki je trajal 
tri leta, urejanje novih vino
gradniških nasadov upočas

nilo. Zaradi tega na Primor
skem letno pridobijo samo o- 
koli 200 hektarov novih vino
gradov, medtem ko je obno
va še pred nekaj leti dosegla 
približno 300 hektarov. Vino
gradniki naj bi nasade pove
čali čimprej, ker bo po vklju
čitvi Slovenije v Evropsko zve
zo mogoče pričakovati ome
jitvene ukrepe.

SLOVENIJA

D E L O V A N J E  O B Č I N E  S EM PETE R-VRTOJ BA

D OVOLJ DENARJA  
ZA PO M EM B N E  
N O VE  NALOŽBE

MARJAN DROBEŽ

Kaže, da se bo tudi LDS, 
največja politična stranka in 
nosilka vladne koalicije, iz
rekla za uvedbo dvokro 
žnega večinskega volilnega 
sistema. Strankin predsednik 
dr. Janez Drnovšek zatrjuje, 
da je v pravni državi nujno 
spoštovati izide referendu
ma in odločbo ustavnega so
dišča, da bodo naslednje par
lamentarne volitve lahko le
gitimne.

Pristanek Janeza Drnov
ška in izvršnega odbora LDS 
na omenjeni volilni sistem je 
mnoge politične analitike 
presenetil, nekateri pa imajo 
tudi pridržke glede resnične 
predvolilne strategije največ
je slovenske politične stran
ke. LDS namreč za uvedbo 
večinskega volilnega sistema 
postavlja dva pogoja. Tako bi 
morali biti volilni okraji (vseh 
bo 88) in njihova določitev 
del zakona, s katerim bi spre
menili volilni sistem. Hkrati 
s spremembami volilne za
konodaje pa bi bilo treba iz
vesti tudi spremembe zako
na o referendumu in ljudski 
iniciativi. Po takem spreme
njenem zakonu pa bi takoj 
po državnozborskih volitvah 
pripravili referendum o vo
lilnem sistemu, s katerim bi 
lahko odpravili večinski vo
lilni sistem in odločbo usta
vnega sodišča, ki je zapove
dala njegovo uveljavitev.

PredsednikaSDS oziroma 
SKD Janez Janša in Lojze Pe
terle na omenjene pogoje ne 
pristajata in dodajata, da gre 
lahko le za zavlačevanje v 
postopkih, zato da bi tudi pri-

ZA VEČJI  
D O T O K  
TU J IH  
N A L O Ž B

Evropska komisija v zad
njem uradnem poročilu ugo
tavlja, da so gospodarske raz
mere v Sloveniji lani ostale 
stabilne. Gospodarska rast je 
bila v letu 1999 kljub raznim 
težavam in začetnemu vplivu 
davka na dodano vrednost le 
nekoliko manjša kot leto prej. 
Vendar je evropska komisija 
opozorila na majhno število 
tujih naložb v Sloveniji, zara
di česar bo morala država na
predovati pri strukturnih re
formah in odstranjevanju ad
ministrativnih ovir za tuje in
vestitorje. Neposredna tuja 
vlaganja v slovensko industri
jo oz. gospodarstvo so lani 
znašala komaj okoli 100 mili
jonov dolarjev, kar je najmanj 
med vsemi državami kandi
datkami za sprejem v EZ. Ob 
tem pa dodajamo, da je vla
da sprejela poseben program 
ukrepov za večji dotok tujih 
naložb v državo.
-------------- M.

■  ZA PRIZNANJE CVIČKA
V EU

Uradni list je 15. t.m. obja
vil pravilnik o vinu z znamko 
cviček, s katerim se urejata 
pridelava in promet. Grozdje 
za cviček se lahko prideluje 
znotraj vinorodnega okoliša 
Dolenjske na točno določe
nih vinogradniških legah. Cvi
ček je pridelan iz rdečih in be
lih sort grozdja, ima pa značaj 
rdečega vina. Uživa velik slo
ves v Sloveniji in tudi ponekod 
v tujini. Poglavitni namen pra
vilnika pa je začeti razgovore 
med Slovenijo in EU o zava
rovanju blagovne značke vina

cviček. Slovenija bo zahteva
la, da se za cviček dovoli me
šanje belih in rdečih sort gro
zdja in da lahko ima najmanj 
8,5% alkohola. Radi bi zaščitili 
tudi blagovni znamki terana, 
ki ga pridelujejo na Krasu, in 
tokaja, belega vina, ki ga pri
delujejo v Goriških Brdih, Vi
pavski dolini in drugod.

■  POSODABLJANJE
ZEMLJIŠKE KNJIGE

V Sloveniji postopno uva
jajo računalniški sistem za po
sodobitev zemljiške knjige. Te 
knjige so od ustanovitve leta 
1747 vodili ročno in tak način

Nova Gorica Črtomir Špaca
pan je zaradi tega objavil os
tro protestno izjavo, v kateri 
omenja tudi možnost, da bo 
izstopil iz LDS.

V Sloveniji pa so se zgo
d ile  tudi  odm evne spre
membe v diplomaciji oziro
ma ministrstvu za zunanje 
zadeve. Odstopil je zunanji 
minister dr. Boris Frlec, in si
cer "iz osebnih razlogov, ker 
se je znašel ujet v postopo
ma zgrajeni konstrukciji o 
dom nevni nesposobnosti 
izvajalcev slovenske zunanje 
politike." Predsednik Janez 
Drnovšek je odstop sprejel in 
na položaj novega zunanje
ga ministra povabil dr. D im i
trija Rupla, zdaj slovenskega 
veleposlanika v Združenih 
državah Amerika. Rupel je 
bil kot predstavnik tedanjega 
Demosa sicer prvi zunanji 
minister nove države. Kandi
daturo je sprejel in se bo 
kmalu vrnil v Ljubljano, a je 
že sporočil, "da nasprotuje 
vmešavanju slovenskih no
tranjepolitičnih razprtij v zu
nanjo politiko države." Nek
danji obrambni minister Tit 
Turnšek je ponudil odstop z 
mesta veleposlanika na Ki
tajskem. Zunanji minister jo 
je takoj sprejel. Odstop po
vezujejo predvsem s posku
som vloma v zgradbo slo
venskega veleposlaništva v 
Pekingu v dneh, ko se je Tit 
Turnšek nahajal v Sloveniji.

Iz državnega zbora so 
začeli odhajati posamezni 
poslanci, ki so se zaradi ne
gotovosti o možnosti kandi
dature na naslednjih volitvah 
poiskali drugo zaposlitev. 
Odšel je tudi dr. Miroslav 
Mozetič, nekdanji vodja po
slanske skupine Slovenskih 
kraščanskih demokratov v 
parlamentu. Zaposlil se bo 
kot strokovni sodelavec na 
ustavnem sodišču Slovenije.

Na Primorskem imajo za
sebniki skupaj 6.912 ha rod
nih vinogradov, od tega v Go- 
riških Brdih 1.900 ha, Vipav- 

i ski dolini 2.100, na Krasu 532 
ha, na Koprskem 2.380 ha. 
Dodati gre še 475 ha novejših 
vinogradov, ki pa še niso rod
ni. Andreja Škvarč je zapisala, 
"da sta med belimi sortami 
grozdja vodilni malvazija, ki je 
razširjena v vseh štirih vino
rodnih okoliših, in pa rebula, 
ki jo je največ v Goriških Br
dih in na Vipavskem. Zanimi
vo pa je, da se je na Primor-

imajo še zmeraj. Zaradi tega 
je na vpis nepremičnine tre- 

! ba čakati tudi poldrugo leto. 
Uvajanje elektronske zemlji- 

I ške Knjige bo potekalo posto
pno. Najprej so začeli izobra- 

iževati referente v oddelkih 
zemljiških knjig, za kar skrbi 
Center za informatiko pri vr
hovnem sodišču. Okrajna so
dišča, v okviru katerih delujejo 

! zemljiške knjige, so že opre
mljena z računalniki. Načrt 

| posodabljanja financirajo iz vi
rov Slovenije, programa Pha- 

' re Evropske zveze in iz poso
jila svetovne banke za obno- 

1 vo in razvoj.

Občina Šempeter-Vrtojba 
s svojim uspešnim delova
njem dokazuje, kako niso 
imeli prav tisti, ki so naspro
tovali njeni ustanovitvi. Uvr
šča se med bogatejše občine 
v Sloveniji in ima na voljo celo 
več sredstev, kot pa so pred
videvali. Pomemben vir pre
dstavlja tistih 35% dohod
nine, ki ostaja občinam. Spri
čo denarja, ki je na voljo, bo 
občinski proračun za leto 
2000 znašal okoli 970 milijo
nov tolarjev, kar je občutno 
povečanje v primerjavi z lan
skim proračunom. Pri tem pa 
je treba upoštevati, da občini 
Šempeter-Vrtojba pripada 
tudi del koncesije od delova
nja igralnic.

Skupaj bo za delovanje 
občinske uprave, izvajanje 
njenih obveznosti oz. pristoj
nosti in za nove investicije v 
tem letu na voljo okrog 1,2 
milijard tolarjev. Pri izvajanju 
nekaterih projektov, denimo, 
gradnji obvozne ceste do me
dnarodnega mejnega preho
da v Vrtojbi-Štandrežu in pri 
zasnovi projekta o gradnji či
stilne naprave za občino 
Šempeter-Vrtojba, pa prihaja 
do sporov in trenj z mestno 
občino Nova Gorica. Le-ta si 
namreč poskuša obdržati 
nekatere pravice in pristojno
sti, ki jih je imela tedaj, ko sta 
Šempeter in Vrtojba še spa
dala v skupno novogoriško 
občino. Župan občine Šem- 
peter-Vrtojba Dragan Valen
čič je za to na nedavnem sre
čanju s časnikarji opozoril, da 
bo glede uporabe zakonov in 
drugih predpisov o uporabi 
prostora zahteval posredo
vanje mi nistrstva za okolje in

skem ohranilo še veliko starih 
domačih sort, ki z leti posta
jajo vedno bolj zanimive in ne
katere celo popularne. Stare 
sorte ohranjajo biološko pe
strost in so slovensko narav
no bogastvo. Po veljavnem 
pravilniku je na Primorskem 
dovoljeno sajenje 19 sort vin
ske trte: 12 belih in 7 rdečih 
sort. V pravilnik pa bodo za
pisali tudi stare domače sor
te, kot so poljšakica, klarnica, 
briška glera, pergulin, vitovska 
grganja, pikolit in verduc." 
— — —  M.

■  FORD FOCUS SLOVENSKI 
AVTO LETA

V Sloveniji so izbrali avto 
leta 2000. To je postal Ford fo- 
cus. Najprej so avtomobile o- 
cenjevali bralci raznih časni
kov in revij ter radijskih in TV 
oddaj z avtomobilsko vsebi
no. Na drugo mesto seje uvr
stil Mercedes S, na tretje Volks- 
wagnov hrošč, na četrto To- 
yota yaris, na peto Oplova za
tira. Tekmovanja o avtomobi
lih leta postajajo v Sloveniji če
dalje bolj popularna, najbrž 
tudi zato, ker od avtomobila 
domnevno živi že vsak sed
mi ali osmi Slovenec.

prostor, s čimer bi odstranili 
ovire, ki preprečujejo priče
tek gradnje obvozne ceste 
m imo Šempetra na mejni 
prehod v Vrtojbi in tudi gra
dnje čistilne naprave. Župan 
tudi v imenu občinskega sve
ta vztraja pri stališču, da bo 
predvidena čistilna naprava 
v Vrtojbi namenjega zgolj 
občin i Šempeter-Vrtojba. 
Med pomembne projekte 
nove občine sodi tudi obno
va znane vile Coronini, ki je 
v kompleksu splošne bolni
šnice. V njej imajo sedež u- 
prava zdravstvenega doma 
in še nekateri uradi. Vilo bo
do preuredili in jo usposobi
li za razne občinske name
ne. Predvsem pa bi ta spo
menik arhitekture iz pre
teklosti radi čimprej predsta
vili javnosti.
—  M.

O GRADNJI
ODSEKA
AVTOCESTE
VIPAVA-
RAZDRTO

V slovenskem parlamentu 
je v zaključni fazi postopek za 
izdajo posebnega zakona, s 
katerim bo država dala sogla
sje za posojilo, namenjeno 
drugi in tretji fazi gradnje od
seka avtoceste Vipava-Razdr- 
to. Kredit v znesku 92,5 m ili
jard lir (gre za okoli 9 milijard 
tolarjev) je odobrila italijan
ska družba Avtovie Venete. 
Državni zbor bo sprejel tudi 
poseben zakon o državnem 
poroštvu za posojilo, ki bo 
brezobrestno in nasploh da
no pod ugodnimi pogoji. Po
sojilo bo slovenska družba za 
gradnjo avtocest Dars začela 
trošiti še letos. Treba pa bo 
dotlej rešiti tudi zahtevo ita
lijanske strani, da bodo slo
venski in italijanski uporab
niki odseka avtoceste Vipava- 
Razdrto pri plačevanju cest
nine morali uporabljati enako 
kartico. Članica uprave Dar
sa Gordana Višinski je v par
lamentu povedala, da vzpos
tavitev omenjene skupne kar
tice za plačevanje cestnine ne 
bi pomenila velike težave. 
 M.

O B V E S T I L O

HITOVE MUZE. V petek, 28. 
t.m., bo ob 20. uri 4. koncert 
iz ciklusaH/fove muze na gra
du Dobrovo. Nastopil bo kvar
tet saksofonistov Accademia. 
Zaigral bo skladbe Glazuno- 
va, Piazzolle in Gershvvina. Že 
sedaj pa napovedujejo nasle
dnja dva koncerta: 14. febru
arja ob 20.15 v veliki dvorani 
Kulturnega doma Nova Gori
ca bosta nastopila Wayne 
Marshall in Mladen Janjanin; 
25. februarja pa bo za Hitove 
Muze na gradu Dobrovo ob
20. uri zaigral Trio Gadžijev.
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N O V I GLAS /  ST. 3  2 0 0 0 s
GOSPODARSTVO

IT A L IJ A N S K O  P R A V O

SODELOVANJA 
IN PRISPEVKI 
ZA SOCIALNO 
ZAVAROVANJE

SE O KRAŠKEM PARKU 2 7 . - 3 1  . J A N U A R

DAMJAN HLEDE

Finančni zakon za leto 
2000 je uvedel vrsto novo
sti na področju delovnih so
delovanj, ki se pravno in 
davčno vključujejo med usk
lajena in neprekinjena sode
lovanja (it. collaborazione 
coordinata e continuativa). 
Znano je, da je bil pred leti 
uveden za ta delovna raz-

PO F I N A N Č N E M  
Z A K O N U  2 0 0 0

KATASTRSKE
NOVOSTI

Poleg podaljšanja roka 
za vpis kmetijskih stavb, ki 
so izgubile "kmetijske pogo
je", v kataster stavb in po
daljšanja roka za davčne o- 
lajšave v zvezi z malo kme
tijsko lastnino, o katerih smo 
že pisali v članku o davčnih 
olajšavah po finančnem za
konu za leto 2000, je zako
nodajalec s tem zakonom u- 
vedel še eno pomembno, 
izrazito katastrsko novost: 
gre za nov način vročanja 
dodelitve nove katastrske 
vrednosti nepremičnin. Zna
no je namreč, da omenjeno 
vročanje doslej ni smelo biti 
obvezno izvedeno na način, 
ki ga predvideva člen 137 ci
vilnega postopnika. Pogosto 
se je izvajalo po navodilih, 
ki jih  je vseboval ministrski 
o d lo k z d n e 1 3 .12.1961, in 
sicer s trideset dni trajajočo 
objavo na občinski oglasni 
deski, brez nobenega oseb
nega pisnega sporočila na
slovniku nepremičnine. Ta 
način vročanja je omenjeni 
odlok uvedel za slučaje, ko 
se v istem času nakopičijo 
številne vročitve. Od zadnje
ga dneva objave je začel po
tekati šestdesetdnevni rok 
za priziv. Šlo je seveda za 
način, ki je povzročil precej 
neprijetnosti, saj se je pogo
sto dogajalo, da so davko
plačevalci, ki niso zvedeli za 
novo katastrsko vrednost 
svoje nepremičnine, še na
prej računali davke na pod
lagi prejšnje vrednosti.

Finančni zakon je sedaj 
določil, naj se nove katastr
ske vrednosti javijo vsem nji
hovim naslovnikom preko 
poštnega sistema s priporo
čenim pismom. Od dneva 
prejema začne teči rok za 
priziv. Nič pa ni predvideno 
v zvezi s sankcijami, po vsej 
verjetnosti pa velja novost le 
za določitve novih katastr
skih vrednosti po 1. januarju 
letos. Odtlej bodo sankcije 
in obresti torej pristajale sa
mo, če se davkoplačevalec 
ne bo prilagodil novim vred
nostim, potem ko so mu bi
le vročene.
---------------  DH

merja obvezni prispevek za
vodu Inps za socialno zava
rovanje v višini 10% prejete
ga honorarja. Kasneje se je 
višina prispevka razcepila 
na 10% za tiste, ki so hkrati 
že socialno zavarovani za 
drugo delovno razmerje in 
na 12% za tiste, ki niso ni- 

| kjer drugje kriti za socialno 
zavarovanje. S prvim janu
arjem 2000 se je višina tega 
zadnjega obveznega pris
pevka zavodu Inps dvignila 
na 13%. Določeno je tudi, 
da se bo odslej dvignila za 
eno točko vsaki dve leti, do
kler ne bo leta 2014 dose
gla višino 19%. Ker se zava
rovalni odbitek izvede v tre
nutku izplačila honorarja, 
pomeni, da prispevek v viši
ni 13% velja za vsa izplačila 
honorarjev, izvedena po 1. 
januarju leta 2000, tudi če 
se nanašajo na vsote, ki so 
dospele v prejšnjem letu.

C)ruga novost, ki jo je uve
del finančni zakon, je uved
ba novega odbitka Irpef za 
dohodke, ki prihajajo od us
klajenih in neprekinjenih so
delovanj. Gre za to: tistim , 
ki imajo poleg možnega do
hodka od glavnega stanova
nja in njegovih pritiklin, ki ne 
znaša več kot 1.800.000 lir, 
samo dohodke neodvisnega 

| dela, ki izhajajo iz razmerij 
usklajenega in neprekinje- 

i nega sodelovanja ter ne zna
šajo več kot letnih 9.600.000 
lir, pristaja odbitek v višini
300.000 lir, če je skupni letni 
dohodek nižji od 9.100.000;
200.000 lir, če je skupni let
ni dohodek med 9.100.000 
in 9.300.000 lir ter 100.000 
lir, če je letni dohodek med
9.300.000 in 9.600.000 lir. 
Novost velja že za dohodke 
v letu 1999, ki jih je treba to 
rej prijaviti letos.

Tretja novost je povišanje 
forfetarnega odbitka za stro
ške od prejšnjega petodstot
nega na šestodstotnega, a 
samo za osebe, ki imajo le 
dohodke od usklajenega in 
neprekinjenega sodelova
nja, in če ti ne presegajo let- 

| nih 40 m ilijonov lir. Od 40 
do 100 m ilijonov letnega 
dohodka velja prejšnji pet
odstotni odbitek, nad 100 
m ilijonov pa, tako kot prej, 
ne pristaja noben odbitek 
za stroške. Tudi ta novost se 
nanaša že na dohodke iz le
ta 1999.

Zadnja novost finančne
ga zakona je uvedba mož
nosti za odkup delovnih let 
(največ pet), ki so bile izve
dene v razmerju usklajene
ga in neprekinjenega sode
lovanja pred uzakonitvijo 
obveznega prispevka Inpsu. 
Obstoj omenjenih razmerij 
bo moral zainteresirani do
kazati z listinami, ki imajo 
gotov datum (na primer ti
sti, ki ga daje registracija po
godbe).

sklenitev programskega do
govora za ustanovitev med
občinskega kraškega parka, 
pri čemer morajo imeti svojo 
besedo Kraška gorska skup
nost, pokrajini Trst in Gorica 
in prizadete občine. Po dežel
nem zakonu iz leta 1998 ima 
konferenca omenjenih kra
jevnih ustanov nalogo, da do
loči področja, namenjena par
ku ali naravnemu rezervatu 
in medobčinskemu parku.

KORIDOR 5 IN KRAS
Deželna uprava Furlani- 

je-Julijske krajine, Državne 
železnice in tržaška občina 
so sklenile sporazum, da bo
do skupno načrtovale t.i. vi- 
sokozmogljivostno železni
ško progo na odseku Ronke- 
Trst, kar sodi v načrt, ime
novan Koridor 5. Gre za okre
pitev in posodobitev želez
niške proge z Zahoda preko 
Trsta, Ljubljane in Budimpe
šte v vzhodno Evropo. V tej 
zvezi je glavni zbor Kraške

gorske skupnosti na seji z 
dne 13. t.m. izrazil začude
nje, da ne deželna uprava ne 
Državne železnice ne trža
ška občina niso imele za po
trebno o svoji nameri sezna
niti krajevnih ustanov, ki de
lujejo na prizadetem kraš- 
kem območju. Nova prome
tna infrastruktura bo goto
vo vplivala na krajinsko in 
hidrogeološko ravnovesje 
kraškega teritorija. Zato ima
jo  krajevne ustanove, zlasti 
pa Kraška gorska skupnost, 
pravico, da od samega za
četka sodelujejo pri obliko
vanju tako pomembnih na
črtov in že vnaprej odklanja
jo vsakršno vsiljevanje. Pred
sedniku in upravnemu sve
tu naroča glavni zbor KGS, 
naj nastopita na vseh pristoj
nih mestih, da se uresničijo 
upravičene zahteve, o kate
rih je govor v resoluciji, odo
breni 13. januarja.

V VELJAVI  Z N O V I M  L ET OM

DAVČNE NOVOSTI ZA KMETE d)
MARA PETAROS

S1. januarjem 2000 so sto
pila v veljavo nova pravila, ki 
urejajo odnose med kmeto
valci in davčno upravo. Trenut
no veljavna zakonodaja pred
videva za kmetijske operater
je štiri različne sisteme vode
nja knjigovodstva in plačeva
nja davka na dodano vred
nost, davkov na dohodek in 
deželnega davka na proizvod
ne dejavnosti, in sicer: kme
tje, katerih letni promet v letu 
1999 ni presegal 5 m ilijonov 
lir oz. 15 milijonov lir za maj
hna kmetijska podjetja, ki de
lujejo v goratih občinah z 
manj kot 1.000 prebivalci oz. 
v goratih predelih z manj kot 
500 prebivalci, kot sojih do
ločile deželne uprave, so o- 
proščeni vsakršnih obvezno
sti v zvezi z davkom na doda
no vrednost pod pogojem, da 
predstavljata vsaj dve tretji
ni vseh prodaj prodaje kme
tijskih proizvodov. Taka kme
tijska podjetja morajo shra
niti nakupne fakture in avto- 
fakture, ki so jih ob nakupu 
izdali kupci. Kmetje, ki so po 
zakonu oproščeni vodenja 
knjigovodstva, ne smejo nam
reč izdajati prodajnih faktur, 
zato morajo kupci izdati avto- 
fakturo, ki jo bodo knjižili po 
zakonskih določilih. Kmetje,

katerih letni promet ne pre
sega 40 milijonov lir in kate
rih prodaje predstavljajo vsaj 
za dve tretjini kmetijski pro
izvodi, lahko vodijo poenosta
vljeni knjigovodski sistem.

Ta sistem so uvedli 1. janu
arja 1998 in se od posebne
ga knjigovodskega sistema 
razlikuje samo zaradi manj
ših knjigovodskih obvezno
sti. V primeru prodaje pa mo
rajo izdati prodajno fakturo 
in jo redno knjižiti. V prime
ru prodaje zasebnikom pa 
knjižijo samo prodajni izku
piček v register prodajnih iz
kupičkov (registro dei corri- 
spettivi), ne da bi izdali dav
čni odrezek. Poleg tega mo
rajo kmetje shraniti vse na
kupne fakture in jih knjižiti v 
poseben skupni register, v 
katerega lahko kmetovalec 

! knjiži vse prodaje in vse na
kupe s povzetno vknjižbo. 
Vse vknjižbe lahko kmetova- 

I lec opravi v en sam register, 
ki ga mora kmetovalec ošte- 

' vilčiti in overoviti na pristoj
nem uradu. Tudi letni obra
čun davka na dodano vred- 

| nost mora kmetovalec zapi- 
| sati v isto knjigo. Vse vknji
žbe, obračun in plačilo dol
žnega davka na dodano vre- 

j dnost v enem samem obro
ku morajo ti kmetovalci opra

viti najkasneje do datuma, ki 
ga predvideva davčna zako
nodaja za plačilo končnega 
salda davka na dodano vre
dnost. Obračun davka pa o- 
pravijo po količnikih, ki jih 
predvideva davčna zakono
daja za kompenzacijo.

Kmetje, katerih letni pro
met ne presega 40 milijonov 
lir in katerih prodaje kme
tijskih proizvodov znašajo 
manj kot dve tretjin i vseh 
prodaj, lahko vodijo poseb
ni knjigovodski sistem. Poleg 
teh kmetovalcev pa lahko ta 
knjigovodski sistem vodijo 
tudi vsi operaterji iz prejš
njih dveh kategorij, ki so izra
zili željo v tem smislu. Poseb
nost tega sistema je način, po 
katerem kmetovalci določa
jo znesek, ki so ga ob perio
dičnem obračunavanju dol
žni državi. Davek na dodano 
vrednost računamo tudi v 
tem primeru po količnikih, ki 
jih  predvideva zakon (4%, 
10% ali 20%). Ko opravljamo 
periodični obračun davka, 
določamo znesek davka na 
dodano vrednost, ki si ga lah
ko v tistem obdobju lahko 
odbijemo na podlagi prodaj. 
Dolžni znesek bomo izraču
nali kot razliko med davkom 
na dodano vrednost, ki smo 
ga vnovčili ob prodajah, in

odbitnim davkom na doda
no vrednost, ki smo ga izra
čunali na podlagi predvide
nih koeficientov za tisti dolo
čeni proizvod.

Poleg tega določa ta si
stem, ki je bil do 31. decem
bra 1999 v veljavi za vse kme
te, da morajo kmetje izdaja
ti prodajne fakture, voditi re
gister nakupnih in register 
prodajnih faktur, knjižiti v 
odgovarjajoče registre bodi
si nakupne kot prodajne fak
ture, opravljati periodični 
obračun davka na dodano 
vrednost po kompenzacij
skih količnikih, predstaviti 
letno prijavo davka na doda
no vrednost in seveda opra
vljati tudi redna periodična 
plačila davka na dodano vre
dnost, če izhaja iz obračuna, 

i da smo vnovčili več davka na 
dodano vrednost, kot smo 
ga lahko kompenzirali. V pri
meru, da predstavlja končni 
obračun dolg do države in da 
smo se odločili za tromese- 
čno plačevanje davka, pa mo
ramo dolžnemu znesku do
dati še pribitek 1,5% dolžne-

i ga zneska. Kmetje, katerih let
ni promet presega 40 m ilijo
nov lir, morajo voditi redno 
knjigovodstvo, kot je predvi
deno za vsa podjetja.
— ——  DALJE

POVSEM UPRAVIČENE  ̂v i d m u

ZAHTEVE AGRIEST
Glavni zbor Kraške gorske 

skupnosti (KGS) je 13. t.m. 
zasedal v Sesljanu, kjer je 
njen sedež, in odobril reso
luciji, ki zadevata dve po
membni vprašanji. V prvi re
soluciji ugotavlja glavni zbor, 
da deželna uprava še ni zav
zela stališča o dokumentu, ki 
vsebuje temeljne smernice o 
m edobčinskem  kraškem 
parku. Ta dokument je glav
ni zbor KGS posredoval de
želni upravi na zečetku lan
skega leta, kot določa dežel
ni zakon štev. 42 iz leta 1998. 
KGS poudarja, da predstavlja 
Kras veliko krajinsko in kul
turno bogastvo, zaradi česar 
je nastalo več pobud za nje
govo varstvo, začenši z zako
nom štev. 442 iz leta 1971. 
Medtem pa se na kraškem 
ozemlju in podzemlju razvi
jajo dejavnosti, ki niso v skla
du z ohranitvijo in naravi pri
jazno uporabo prostora. Gla
vni zbor KGS naglaša, da bi 
ustanovitev medobčinskega 
parka bil prvi pomemben ko
rak na poti izoblikovanja "na
ravnega zaščitenega podro
čja na Krasu", ki bi bil "vsedr
žavni in mednarodnega po
mena", kot sicer pa predvide
va že omenjeni deželni za
kon štev. 42 iz leta 1998.

Glavni zbor KGS zato ob
vezuje predsednika in uprav
ni svet, naj posredujeta pri 
deželni vladi, da bi se čim- 
prej nadaljeval postopek za

V teh dneh bo na območju 
videmskega sejmišča poteka
la že 35. izvedba vsedržavne
ga sejma kmetijskih strojev in 
proizvodov za kmetijstvo A- 
griest. Sejem se začenja že da
nes, 27. januarja, trajal pa bo 
do ponedeljka, 31. t.m., z ur
nikom od 9.30 do 18.30.

Na predstavitveni tiskovni 
konferenci, ki je bila v petek,
21. t.m., in na kateri je bila 
med drugim izražena želja 
po tesnejšem sodelovanju 
med prireditelji sejma Agriest 
in fakulteto za agronomijo vi
demske univerze, je bila pou
darjena velika pomembnost 
tega sejma tako za kmetoval
ce iz Triveneta kot za tiste iz 
Avstrije, Slovenije in Hrvaške. 
Na zadnjih izvedbah so bele
žili prisotnost 30.000 opera
terjev, od katerih jih je bilo
4.000 iz tujine. Letos pa raz
stavlja na sejmu kar 250 pod
jetij. Na letošnji izvedbi sejma 
Agriest prednjačita sektorja 
kmetijskih strojev in enoloških 
pripomočkov. Tudi letos pa 
sejem predstavlja najnovejše 
proizvode in najnovejše teh
nološke dosežke, do katerih 
je prišlo na področju kmetij
stva s ciljem, da kmetovalska 
dejavnost postane bolj funk
cionalna in človeška.

Kot običajno bodo študen
tje fakultete za agronomijo vi
demske univerze imeli brez
plačen vstop na sejem.
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PREGLED O D B O J K A R S K E G A  
D O G A J A N J A NA G O R I Š K E M

IZREDNO USPEŠNO 
KOLO NAŠIH 
PREDSTAVNIKOV

IGORCOTIC

Da preživljajo naši odboj
karji in odbojkarice zelo ugo
den trenutek, potrjujejo izidi 
tekem minulega kola, saj so 
v petih odigranih srečanjih 
dosegli kar štiri zmage, oro
žje so položili le igralci Naše
ga praporja.

Med moškimi C ligaši še 
posebej izstopata uspeha 
Vala Imse in Olympie Agra- 
rie Terpin. Prvi so proti Buii, 
neposrednemu tekmecu za 
prestop v višjo ligo, vknjižili 
tri prvenstvene točke, in to 
kar v gosteh. Valovci so po 
suverenem nastopu in isto
časnem porazu tržaškega 
Prevenireja, s katerim so de
lili prvo mesto, prešli v vod
stvo začasne lestvice in tako 
pred koncem prvega dela 
prvenstva naredili pomem
ben korak za osvojitev naslo
va zimskega prvaka. Tudi 
fantje Olympie Agrarie Ter
pin igrajo v novem letu kot 
prerojeni in nizajo uspeh za 
uspehom. Po podvigu v prej
šnjem kolu, ko so premaga
li favorizirano Buio, so to
krat v pokrajinskem derbi
ju z Mosso s čistim izidom 
3:0 nadigrali ekipo, ki je pro
ti razigranim Klokočovni- 
kovim varovancem odigrala 
povsem podrejeno vlogo. 
Forma Pintarja in soigralcev 
je trenutno v vzponu, saj eki
pa melje nasprotnike kot ute
čen stroj, ki ne pozna zasto
jev. Z doseženim uspehom 
se je Olympia povzpela pro
ti sredini lestvice in, sodeč 
po napredku v igri, ki ga je 
pokazala na zadnjih prven
stvenih nastopih, lahko pre
križa račune tudi vodilnim 
šesterkam deželnega prven
stva. Igralci Olympie Agrarie 
Terpin lahko z vztrajnim de
lom na treningih in udejanja
njem navodil trenerja Kloko
čovnika odigrajo tudi v pri

hodnjih prvenstvenih nasto
pih zelo vidno vlogo, in to v 
splošno zadovoljstvo tako 
odbornikov kot navijačev.

Predvidevanja tistih, ki so 
zagotavljali uspeh sočanov, 
so se uresničila, saj so ti na 
domačih tleh slavili zmago 
(3:1) proti Maniagu, ki zase
da spodnji del lestvice. Tokrat 
je šesterka Soče Unitecno 
prikazala dobro igro lev kon
čnici posameznih setov, kar 
je pa zadostovalo za nov pr
venstveni uspeh, ki je utrdil 
položaj sovodenjskih odboj
karjev, in to v gornjem delu 
lestvice. V moški D ligi je Naš 
prapor s porazom (1:3) proti 
tržaški ekipi Buffet Toni do
datno zapletel svoj položaj na 
lestvici, saj je ostal praznih 
rok proti neposrednemu tek
mecu za obstanek v ligi.

Položaj vodilnega je tudi 
tokrat ohranila ženska vrsta 
Vala, ki je na gostovanju v 
Červinjanu prepustila na
sprotnicam le niz. Valovke so 
prikazale več zagrizenosti in 
večjo kontinuiteto v igri in se 
tako zasluženo veselile pr
venstvenega uspeha. Sreča
nje med Tarcentom in Olym- 
pio Kmečko banko pa so 
preložili na 5. februar.

Zaradi neugodnih vre
menskih razmer niso odigra
li nogometnih tekem, dežel
na zveza je namreč preložila 
srečanja na kasnejši datum.

PRIHODNJE KOLO
o d b o j k a :  Moška C liga 

(29. t.m.): Val Imsa-Latterie 
Friulane, Eltor-OlympiaAgra- 
ria Terpin, City Store-Soča 
Unitecno. Ženska C liga: O- 
lympia Kmečka banka-Terme 
dArta, Val Siderimpes-Ottica 
Tomasini. Moška D liga: Naš 
prapor-Majano.

n o g o m e t :  Prva amater
ska liga (30. t.m.): Mladost- 
Sovodnje, Juventina-Pro Ro- 
mans.

S M U Č A N J E  /  PO Z A D NJI H U S P E H I H

SMUK POSTAJA SLOVENSKA 
DISCIPLINA

Ženski smuk v C ortin i 
dAmpezzo je v soboto, 22. 
t.m., postregel z največjim slo
venskim uspehom v tej disci
plini. Prvič v zgodovini sta se 
namreč dve slovenski smu- 
kačici uvrstili med najboljših 
deset; Mojca Suhadolc je bila 
tretja, Špela Bračun pa osma. 
Z velikim naskokom je zma
gala Francozinja Regine Cava- 
gnoud: drugouvrščeno Av
strijko Tanjo Schneider je pre
magala kar za 93 stotink se
kunde, Suhadolčevo pa še za 
tri stotinke več.

Smuk postaja vse bolj slo
venska disciplina. Slovenski 
specialistki za hitre discipline 
sta na vsaki tekmi kandidatinji 
za visoke uvrstitve, doslej je 
na vsaki tekmi zablestela ena,
v Cortini d Ampezzo pa se je 
prvič obema posrečila odlo
čna vožnja, posledica tega pa 
sta dve uvrstitvi med prvo de
seterico. Suhadolčeva je s tre
tjim  mestom celo dosegla 
svojo najboljšo smukaško u- 
vrstitev, hkrati pa je izenačila 
najboljši slovenski dosežek, ki 
je od letošnje tekme v St. Mo
ritzu v lasti Bračunove. Ko je

stopila z zmagovalnega odra, 
je Mojca prijetno preseneče
nim časnikarjem izjavila: "Če
prav sem imela dober obču
tek, take uvrstitve vseeno ni
sem pričakovala. Na zanimi
vi progi se mi je vožnja odli
čno posrečila, trejte mesto pa 
je lepa spodbuda tudi za na
prej. Trenutno nimam prav 
nobenih težav in na nasled
njih tekmah lahko pričakuje
mo še kakšno dobro uvrsti
tev," je dejala 25-letna Vrhni- 
čanka, ki je bila letos šesta v 
Lake Louisu, to pa je bila tudi 
njena najboljša smukaška 
uvrstitev doslej. Na ne preveč 
težki progi je slovenski uspeh 
dopolnila Bračunova, ki je z 
osmim mestom dosegla svoj 
drugi najboljši dosežek v tej 
disciplini in dejala: "Sebi in 
drugim  sem pokazala, da 
znam dobro odpeljati. Najbolj 
sem vesela, da se mi je drugič 
v sezoni posrečilo uvrstiti se 
med najboljše, s čimer sem 
dokazala, da stopničke v St. 
Moritzu niso bile naključje in 
muha enodnevnica."

Pred tekmo so strokovnja
ki pripisovali največ možno-

O D B O J K A

OLYMPIA AGRARIA TERPIN 
NADALJUJE Z ZMAGAMI

Že drugič zaporedoma so 
igralci Agrarie Terpin igrali na 
domačih tleh in so tudi tokrat 
slavili z zmago. Z gladkim 3-
0 so premagali ekipo Pall. 
Mossa, ki jo trenira nekdanji 
O lym piin igralec in trener 
Rajko Petejan. Ta ekipa je ime
la samo točko prednosti na 
lestvici pred domačini.

Tokrat sta v naši ekipi 
manjkala Jenez Terpin in 
Mauro Maraž. Slednjega je 
odlično zamenjal Boriš Sfili
goj, ki je z učinkovitimi napa
di in servisi dosegel lepo šte
vilko točk. V začetni postavi 
je vodil režijo podajač Pintar,

■L. M
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ki je enakomerno porazdelil
1 žoge ostalim petim igralcem 
(S. Terpin, Dorni, Komjanc, 
Sfiligoj in Grauner). V tekmi 
je odlično deloval servis, saj 
so s tem igralci dosegli kar 12 
točk, pa tudi blok (7 točk).

Že v prvem setu so igralci 
Agrarie Terpin pokazali dobro 
igro, saj niso pustili, da bi jih 
nasprotnik prehitel. Le zače
tek drugega seta je bil nekoli
ko enakomeren do 12. točke, 
nato pa so igralci Mosse po
pustili, kar se je potem pono
vilo v tretjem setu, v katerem 
je Mossa dosegla le 10 točk.

  MH

sti Ladinki Isolde Kostner, ki 
je na progi pod Tofanami že 
nekajkrat zmagala, in Franco
zinji RegineCavagnoud, ki je 
lani tam najprej v smuku do
segla svojo prvo zmago v ka
rieri, nato pa uspeh ponovila 
še v superveleslalomu. Ladin
ki, sicer vodilni v smukaški 
razvrstitvi svetovnega poka
la (letos je dobila dve tekmi), 
se je nastop popolnoma po
nesrečil, saj se je morala po 
številnih napakah zadovoljiti 
le s 13. mestom, medtem ko 
je Francozinja svojo vlogo fa
voritinje upravičila na najbolj
ši možni način in dosegla 
svojo četrto zmago v karieri.

Fantje so naslednjega dne 
merili moči v svetovno zna
nem tirolskem zimskem sre
dišču Kitzbuhel, kjer so slo
venski smučarji vedno poskr
beli z dobrimi rezultati.

Tako je bilo tudi tokrat. 
Kitzbuhel ostaja srečna po
staja slovenskih smučarjev. 
Čeprav niso ubranili lanske 
zmage Jureta Koširja, so tudi 
na 60. Pokalu Hahnenkamm 
nadaljevali s fenomenalnimi 
izidi v tem avstrijskem zim- 
sko-športnem središču, na
daljevali pa so tudi niz odli
čnih letošnjih uvrstitev. Dru
go mesto Matjaža Vrhovnika 
je letošnji najboljši slovenski 
moški dosežek v svetovnem 
pokalu in tretje slalomske 
stopničke zapored. Letos smo

se pri Vrhovniku že kar nava
dili na izboljšanja njegovih 
največjih uspehov. Najprej je 
bil deseti, nato dvakrat šesti, 
četrti, tretji, zdaj pa še drugi, 
tako da mu manjka le še zma
ga. Z odličnimi uvrstitvami je 
Ljubljančan trenutno drugi 
slalomist sezone, za vodilnim 
Norvežanom Aamodtom za
ostaja le še 34 točk. Do kon
ca svetovnega pokala je še pet 
slalomov in največji optimisti 
že razmišljajo o medalji. Vr
hovnik, ki je bil po tekmi pre- 

| mora (v VVengnu ga je prema
gal Grubelnik) spet najboljši 
Slovenec, je na zahtevni pro
gi v Kitzbuhlu pokazal vse 
svoje znanje. Nekajkrat je bil 
že na robu izpada, a se je ču
dežno rešil, tako da se zdi, kot 
da ne bi mogel ostati brez 
uvrstitve. Na prvi progi je do
segel četrti čas, na drugi pa 
osmega, kar je skupaj prine
slo drugo mesto, s katerim je 

j  rešil čast slovenskih smučar
jev, ki so imeli močno podpo
ro gledalcev, saj jih je spod
bujalo vsaj okoli tisoč navija
čev. Ti so bili veseli novih sto
pničk slovenskega smučanja, 
a je večina vseeno priznala, 
da so pričakovali še nekoliko 
več. Posebno po prvi vožnji, 
ki je obetala večji ekipni us
peh. Koširje na prvi progi do
segel peti, Mitja Kunc in Dra
go Gubelnik 13., Mitja Valen
čič 15., Uroš Pavlovčič pa 21. 
čas. Dodatni optimizem je 
vlivalo dejstvo, da je bil po- 
stavljalec druge proge Kle
men Bergant, a žal njegovi va
rovanci tega niso stoodstot
no izkoristili. Grubelnik je iz
padel, Kunc je svojo uvrstitev 
nekoliko pokvaril, Valenčič in 
Pavlovčič pa sta kljub nekoli
ko slabšemu smučanju zara
di nekaterih odstopov napre
dovala. Slabši nastop ome
njenih ni bil najboljši obet za 
Vrhovnika, ki pa se ni dal 
zmesti.

Kaj pa naj rečemo o Jure
tu Koširju (na sliki). Nič no
vega: že spet je popolnoma 
odpovedal v drugem teku, 
potem ko je imel po prvem 
odlično izhodišče. Lahko že 
govorimo o zvezdi v zatonu? 
—— ——  DED

PREGLED USPEHOV SLOVENSKIH 
ŠPORTNIKOV V LETU 1999 (3|

KOŠARKA

PORAZ V BEOGRADU
ERIK DOLHAR

V rokometnem svetu so bi
le na prvem mestu igralke Kri
ma Electe Neutro Robertsa, ki 
so v ligi prvakinj prišle celo do 
finala. Tam so bile od Ljub
ljančank boljše rokometašice 
madžarskega Dunaferra. Vrsto 
Celja Pivovarne Laško pa je  v 
pohodu na evropski prestol v 
polfinalu znova ustavila Barce
lona, ki je pozneje v tem tek
movanju osvojila tudi naslov. 
Rokometni uspeh je dopolni
la moška reprezentanca, ki je  
v odločilnih tekmah za uvrsti
tev na evropsko prvenstvo, ki 
bo prihodnje leto na Hrvaš
kem, kar dvakrat premagala 
Madžarsko in se po daljši ab
stinenci, nazadnje so Sloven
ci na evropskem prvenstvu za
igrali leta 1995 na Portugal

skem, vrnila med najboljše e- 
kipet.i. stare celine. Oba slo
venska predstavnika v ligi pr
vakov sta odlično startala. Za 
nameček so za izreden uspeh 
poskrbeli preostali slovenski 
predstavniki v evropskih poka
lih, saj so se vsi uvrstili med os
merico najboljših moštev v Ev
ropi. To je  poleg Slovencev us
pelo le še državama z nespor
no najmočnejšima ligama na 
svetu, Nemčiji in Španiji.

Nekoliko presenetljivo pa 
so se na evropsko prvenstvo 
prvič uvrstili tudi vaterpolisti.

I Kot zanimivost velja omeniti, 
da so bili odločilen nasprotnik 

; Slovenije za uvrstitev na ev-
1 ropsko prvenstvo tudi v teh 
\ kvalifikacijah Ukrajinci.

Ženski ekipni šport je  z iz-

[yemo Krima Electe bo lj ali 
j manj stopical na že doseženi 
ravni in prav nič ne kaže, da bi 

\ v kratkem lahko pričakovali 
\ širši razcvet.

Med posamezniki ob me- 
| daljah velja izpostaviti še ne- 
| kaj športnikov. Z zmago je se
zono slovenskih uspehov že

1 januarja začel jure Košir v do- 
' mači Kranjski Gori, nato pa je 
J  bil najhitrejši še v slavnem Kitz-
I buhlu in si s še nekaterimi us- 
\ pešnimi nastopi privozil sre- 
] bro v slalomskem seštevku 
! svetovnega pokala. Posamez
no zmago, ki je  nekoliko za
celila rane po slabših rezulta- 

' tih na svetovnem prvenstvu v 
\ Vailu, je v slalomu Aareja sla- 
\ vila tudi Špela Pretnar.
----------- — AtPIN /  DALJE

Košarkarji ljubljanske U- 
nion Olimpije so v 3. krogu
2. dela evropske lige izgubili 
s Crveno zvezdo s 77-83. Če 
ne bi bilo tega poraza, s kate
rim so Ljubljančani prekinili 
niz štirih zmag, bi lahko zapi
sali, da se je bivanje najbolj 
številne slovenske delegacije 
v Beogradu po razpadu skup
ne države končalo uspešno. 
Gospodarstveniki in pokrovi
telji kluba so namreč imeli 
plodna poslovna srečanja z 
novimi ali nekdanjimi partne
rji, časnikarji in izbrani gostje 
pa so se na lastne oči prepri
čali o življenju vZRJ. Začetek 
tekme je bil povsem po načr
tu trenerja Sagadina: uvelja
viti višino pod obročema in 
izkoristiti neizkušenost mla

de beograjske ekipe. Sežan- 
čan Primož Brezec, ki je do 
rezultata 13-3 dosegel devet 
točk, sicer s svojimi 19-leti ni 
ravno mera za izkušenost. 
Dokler si ni nabral treh oseb
nih napak, po katerih ga je 
moral trener posesti na klop, 
je bila Union Olimpija trdno 
v vodstvu, z vstopom Kotnika 
pa seje razigral 22-letni Jovo 
Stanojevič (207 cm) in Crve- 
na zvezda se je vrnila v igro. 
Maloštevilni navijači so za 
trenutek nehali psovati upra
vo kluba, ki preživlja daljšo 
krizo, in se spravljati na navi
jače Partizana, večne nas
protnike, saj je Crvena zvezda 
prišla le na štiri točke zaos
tanka (18-22). Od teh 18 jih 
je Stanojevič dosegel 15, ven
dar si je s podobno vnemo na
biral tudi osebne napake, za

to je kmalu zapustil parket. 
Njegovo odsotnost so Ljub-

l Ijančani znali izkoristiti in si 
do odmora priigrali šest točk 
prednosti. V nadaljevanju so 
Ljubljančani začeli bolj odlo- 

; čno, tako daje najvišja pred
nost na tekmi + 11 (42-53)o- 

; betala miren drugi polčas. Vsi 
; niso bili takega mnenja, zlasti 
! ne Stanojevič, ki je še naprej
i polnil koš zelenobelih. Razlika 
je v 9. minuti skopnela na 4 

! točke, v 13. je bilo 67-69 in 
39 sekund pred koncem tek- 

! me je Bolič šele drugič na tek
mi pripeljal gostitelje v vod- 

J  stvo (78-77). Uniona Olimpije 
ni bilo prepoznati, napake so 

! se vrstile, enako meti v praz
no. Crvena zvezda je tako do
segla drugo zmago v evroligi.

Pred devetimi leti so Ljub
ljančani z drugačnimi občutki 

; zapuščali tedanjo prestolni- 
! co, saj so tedaj neoporečno 
: premagali "Rdečo zvezdo".
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